
روزنامه

استاندارقم اعلام کرد:

ممنوعیت دسته روی 
درتاسوعا وعاشورا 
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شاخص  اقدامات  ازجمله  گفت:  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  سرپرست   
سازمان، آماده سازی پنج پارک موضوعی هوش و کنجکاوی، پارک صوت، پارک 
نور، پارک انرژی و پارک فیزیک بوده که در دستور کار قرار گرفته است. سید محمد 
موسوی منش با اشاره به اهمیت نورپردازی المان های شهری در جهت نشاط 
اجتماعی اظهار داشت: در سال ۹۹ در این زمینه ۱۷ پروژه با اعتباری بالغ بر ۳۳ 
میلیارد ریال پیش بینی شده بود که در کلیه مناطق تلاش کردیم کار را به بهترین 
نحو انجام شود. وی با اشاره به انجام نورپردازی فاز دوم پل شهدای ۷۲ تن، پل 

مدیرمنطقه دو شهرداری قم گفت: امروز منطقه دو که محدوده بیش از هزار و 
۲00 هکتاری شهر در بخش جنوبی خیابان توحید تا نیروگاه حرارتی را در خود 
جای داده، محل اجرای مهمترین و کلان ترین پروژه های شهری است که تحول 
شگرفی را در این منطقه محروم رقم زده و جهش عمرانی و اقتصادی را برای 
در  شهرداری  تلاش های  به  اشاره  با  رحیمی  رضا  است.  کرده  فراهم  ساکنین 
سال های گذشته برای کاهش محرومیت های مناطق کم برخوردار اظهار داشت: 
با تدوین برنامه جامع ۲0 ساله و برش پنجساله آن با عنوان قم ۱۴00 حرکتی 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم :
۵ پارک موضوعی در قم احداث می شود

مدیرمنطقه دو شهرداری قم :
منطقه دو امروز دیگر کم برخوردار نیست

44

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

بهره برداری از نخستین پروژه سرمایه گذاری تاپایان سال

عزاداری ها در فضای باز و با رعایت پروتکل های بهداشتی 
منع تردد بین استانی در ۶ روز تعطیلی کرونایی
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نمایندگان مجلس با استعفای زاکانی موافقت کردند؛

مردم قم تا سه سال از داشتن
 نماینده محروم شدند

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم   سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم
 در نظر دارد یک باب غرفه را از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص واجد شرایط واگذار نماید.

موضوع مزایده: واگذاری سرقفلی و اعیانی غرفه با کار بری بار فروشی واقع در بلوک 12 میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی . 
مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده :
مبلغ تضمین شرکت در مزایده می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار 

شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
-هزینه خرید اسناد مبلغ 500/000 ریال می یاشد که می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری 

قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد می باشد( .
- فروش اسناد از مورخ ۱۴00/05/۲5 لغایت ۱۴00/0۶/0۷ می باشد.

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان 
اداری سازمان میادین- امور قراردادها مراجعه نمایند ، تلفن 36641327 .

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.
نحوه پرداخت: برنده مزایده می بایست 50% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه و در 12 قسط پرداخت نماید.

-مشخصات غرف به شرح زیر می باشد:
مساحت عرصه :  126 متر مربع   -  مساحت اعیانی : 166/30 متر مربع.

الف ( اسکلت غرف فلزی سنگین با سقف ورق گانوانیزه و پوشش داخلی آن پشم شیشه می باشد . ب( غرف به شارع  30 متر  محدود می گردد. 
ج( غرف دارای انشعاب آب،برق و گاز می باشد .

مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۱۴00/0۶/0۹ می باشد .
-سایر شرایط مزایده و مشخصات غرف در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه 

پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست 

تحویل  نمایند.  

 در نظر دارد تعدادی محدود قطعات زمین واقع در شهرک صنوف به شرح ذیل را از طریق مزایده عمومی به اشخاص واجد شرایط بفروش برساند .
موضوع مزایده : فروش 4 قطعه زمین با کاربری  آهن فروشی.

 متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

تذکر: قطعات فوق  دارای زیر ساخت می باشد.
-مبلغ هزینه خرید اسناد مزایده 500/000 ریال می باشد و می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین 

شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد می باشد(.
-دریافت اسناد از مورخ ۱۴00/05/۲5 لغایت ۱۴00/0۶/0۷ می باشد.

- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  
به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان 
اداری سازمان میادین- امور قراردادها ، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641174 تماس حاصل فرمایید .

تذکر : برنده مزایده می بایست 50% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه  در ۱۲ قسط پرداخت نماید.
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۱۴00/0۶/0۹ می باشد .

-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه 
نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست .     

     روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قمروابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم 

آگهی مزایده ) نوبت دوم (   آگهی مزایده ) نوبت دوم (

جواد امام:

کابینه معرفی شده بیشتر شبیه
 »کابینه احمدی نژاد« است

یک فعال سیاســی اصلاح طلب، 
گفت: اینطور نیســت کــه ما فکر 
کنیــم آقای رئیســی تحت فشــار 
نبوده اســت، چون ایــن کابینه با 
توجه به شرایط کشور و نارضایتی 
کــه در جامعــه وجــود دارد و عدم 
مشارکت بیش از 50 درصد از مردم 
در انتخابات، چیده شــده اســت، 
7انتظــار این بــود که آقای رئیســی 

معاون اول رئیس جمهور:

برای حل مشکلات کشور نباید به 
خارج امید داشته باشیم

وزیر پیشنهادی بهداشت و درمان:

قرنطینه و واکسیناسیون دو راه حل 
مهم بحران کرونا است

معــاون اول رئیس جمهورگفت: 
برای حل مشکلات کشور نباید به 
خارج امید داشــته باشیم. محمد 
مخبرروزدوشنبه در مراسم تودیع 
و معارفــه رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه افزود: دولت ســیزدهم به 
اجرای شعار ها و وعده های ریئس 
جمهور مقید اســت، شــفافیت و 
جلوگیــری از رانت و فســاد جز با 

وزیر پیشنهادی بهداشت و 
درمان در جلســه فراکسیون 
راهبــردی مجلــس گفت که 
همه ما اکنون کرونا را مساله 
دارای اولویت مــی دانیم، در 
قضیه کووید۱۹ شرایط کشور 
بسیار بد و نگران کننده است 
و بایــد اولویت اول ما باشــد و 
2مدیریــت آن هم فقــط دو راه  2
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

ذخیره سرم و اکسیژن در استان قم کافی است

نماینده مردم رودبار درباره استعفای زاکانی با هدف تصدی 
شهرداری تهران گفت: انتخابات میان دوره ای مجلس برگزار 
نمی شود و در  نماینده مردم رودبار افزود: این استعفا سبب 

شده موارد قانونی در سه اصل مهم قانون اساسی زیرپا گذاشته 
شود. از طرفی  گناه مردم قم برای اعتماد به شما چیست؟ 
هزینه برگزاری یک دوباره انتخابات را محاسبه کرده اید؟ آیا به 
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توصیه آیت الله نوری همدانی به عزاداران حسینی و مسئولان:

اجازه بهانه جویی
 به مغرضان و بدخواهان ندهید
عزاداران حسینی مراقبت های بهداشتی را مضاعف کنند
لزوم بکارگیری همه امکانات برای مقابله با کرونا

شناسه آگهی :1177128شناسه آگهی :1177125

واکسن کرونا و حق مردم

مدیران حاضر در ستاد کرونا و وزارت بهداشت بنا بر وظیفه ی سازمانی خویش مکلف به تامین واکسن 
برای مردم بوده اند،لذا هر مدیری بنا به هر دلیل مانع دسترسی مردم به واکسن شده است بنا بر قاعده 
فقهی تسبیب می بایست پاسخوی مرگ هموطنان باشد.چنین مدیری طبق این قاعده مرتکب 

جنایت شده است.
در فقه امامیه و حقوق جزای وضعی قاعده ای تحت عنوان قاعده ی سبب یا تسبیب مطرح است 
که غالبا در کنار قاعده لاضرر مورد تجزیه و تحلیل قرار می گیرد.بنا بر قاعده تسبیب چنانچه شخص 
یا اشخاصی در وقوع جنایت یا خسارتی به طور مستقیم و بلا واسطه دخالت نداشته باشند اما زمینه و 

شرایط وقوع جنایت و خسارت را فراهم کرده باشند مسئول و مکلف به پاسخگویی هستند.
در تعریف ساده و تحت اللفظی سبب وقوع جرم گفته می شود مجرمی که جرم را نه مستقیما و به 
خودی خود بلکه به واسطه انجام می دهد)علیرضا فیض-مقارنه و تطبیق در حقوق جزای اسلام(در 
همین راستا سبب یا تسبیب ایجاد وضعیت و موقعیتی است که اگر نبود جرم تحقق نمی یافت ولی 

با وجود آن امکان وقوع جرم فراهم شده است.فارغ از تحلیل حقوقی/فقهی قاعده ی تسبیب  انچه 
این روزها در قالب قاعده ی سبب در بحث واکسن کرونا و مسائل حول آن حائز اهمیت است طرح 
این پرسش است که آیا در صورت وجود واکسن و واکسینه شدن هموطنان آمار مبتلایان به ویروس 
کرونا و بالتبع  آمار مرگ و میر ناشی از بیماری کرونا کاهش می یافت؟بر فرض مثبت بودن پاسخ، 
آیامسبب یا مسببین عدم دسترسی به واکسن کرونا  و مرگ هموطنان ناشی از ابتلا به ویروس کرونا بنا 
بر همین قاعده دارای مسئولیت شناخته می شوند؟در حقوق کیفری برای مسئول دانستن اشخاص 
به عنوان متهم و مجرم وجود عنصری تحت عنوان سوء نیت یا همان قصد ارتکاب جرم ضروری است 
تا بتوان شخص مرتکب را محکوم به تحمل مجازات قانونی کرد اما چنانچه شخصی بدون داشتن سوء 
نیت زمینه ی وقوع جنایت را فراهم آورد بنا بر قاعده ی خطای جزایی چنین شخصی مسئول جبران 
خسارت مالی و پرداخت دیه است.جهت روشن شدن موضوع مثالی را از عملکرد پزشکان در جراحی 
بیمار ذکر می کنند.چنانچه پزشک در حین عمل جراحی تمام جوانب احتیاط را رعایت کرده باشد اما 
بیمار بنا به هر دلیلی زیر تیغ جراحی فوت کند پزشک مسئولیتی ندارد اما اگر همین پزشک در انجام 
عمل جراحی دچار خطای جزایی)عدم مهارت/بی مبالاتی/سهل انگاری و..در انجام وظیفه(شده و 

سبب مرگ بیمار شود مکلف به پرداخت دیه است.
با این مقدمه ، حسب اظهار نظر برخی مدیران ستاد کرونا در باب دلایل عدم خرید واکسن  کرونا 

یا موانعی که بعضا تعمدا در تهیه واکسن ایجاد شده را می توان با این پرسش تحلیل کرد که چنانچه 
محرز و مسلم شود برخی مدیران در انجام وظیفه ی سازمانی خویش دچار خطای جزایی* یا همان 
سوء مدیریت شده وهمین سوء مدیریت موجب عدم دسترسی مردم به واکسن کرونا و افزایش آمار 
مبتلایان به ویروس و مرگ هموطنان شده است،چنین مدیری مستند به قاعده ی تسبیب مکلف به 
پاسخگویی بوده و می بایست محاکمه شود. فارغ از اینکه در برخی قوانین کیفری نیز به صراحت راجع 
به قصور و خطای جزایی مدیران مقررات خاص تعریف و پیش بینی شده است اما بر فرض عدم تعریف 
صریح چنین وضعیتی در قوانین وضعی مستند به قاعده ی تسبیب و لاضرر به راحتی می توان مدیران 
ناکارآمد که با سهل انگاری و قصور خویش مسبب این حجم از تلفات و درگیری مردم با ویروس کرونا را 
فراهم آورده اند محاکمه کرد. حال که با پایان دوره ی دولت دوازدهم برخی حضرات نطقشان باز شده 

شروع به افشاگری هایی می کنند.
 ـقضایی به این  شاید بد نباشد یکبار برای همیشه مدیران بالادستی نظام و دستگاه های نظارتی 
مسئله ورود کرده،مدیران نالایق و دروغگو را محاکمه کنند !شاید این دسته از مدیران برای این پرسش 
پاسخی منطقی داشته باشند که چه چیزی در دوران مدیریتی ایشان مهم تر از جان مردم بوده که 

حاضر شده اند روی آن قمار کنند و جان مردم را فدای خواسته ها و تمنیات درونی خودشان کنند؟؟
وکیل دادگستری

محمدهادی جعفر پور*



یکشنبه بیست وچهارم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25331

محمود میرلوحی  :

نظرسید حسن خمینی کناره گیری 
نامزدهای اصلاح طلب بود

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت گفت:بعد از اعلام نظر شورای نگهبان و باقی 
ماندن دو اصلاح طلب،حسن خمینی به این دو پیشنهاد می کرد کناره گیری کنند و 

معتقد بود اصلاحات در این شرایط نباید ادامه دهد.
محمود میرلوحی اظهارداشت:: بعد از عدم احراز صلاحیت 9 نفر از اصلاح طلبان 
در نهایت دو نفر در صحنه باقی ماندند؛ در چنین شرایطی حسن خمینی به این 
افراد پیشنهاد می کرد که کناره گیری کنید و این دامی است که شورای نگهبان برای 

اصلاحات ایجاد کرده است.
میرلوحی افزود: بنابراین دیدید که شرایط و فضای انتخاباتی پیچیده، عجیب و پر 
چالش بود و در نهایت این مسیر، محسن مهرعلیزاده به نفع عبدالناصر همتی از ادامه 

رقابت منصرف شد.
وی ادامه داد: اگر فراز و فرودهای این دوره از انتخابات را ثبت و ضبط کنیم، شاید 
صد نقطه عطف در آن وجود داشته باشد که امثال جلایی پور و دوستانی که هم فکر یا 
هم حزب او بودند این نقاط را پشت سر گذاشتند. مهم این بود که این افراد با هم شروع 
کردند، ادامه دادند و بعد از این هم ادامه خواهند داد و مشکل خاصی وجود ندارد که 

قابل حل و فصل نباشد یا برطرف نشود.
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت با بیان اینکه من در جریان روند بحث ها، میان 
اصلاح طلبان بوده ام، تاکید کرد: از دید من این مشکلات حل خواهد شد، سال 92 
ما اعلام کردیم منافع ملی را بر منافع جریانی ترجیح می دهیم و بر همین مبنا در سه 

انتخابات عمل کردیم.
میرلوحی اظهار کرد: من می دانم که در این دوره اختلاف اصلاح طلبان بر سَر این 
نبود که من باشم یا شخص دیگری باشد؛ مشکل آن بود که پیش از تصمیم گیری ها 
برخی از فعالان اصلاحات به ویژه جوان ها پیش بینی می کردند که شورای نگهبان 

صلاحیت گزینه های مدنظر جبهه اصلاحات را تأیید نکند.
وی افزود: از سوی دیگر برخی گمان می کردند در پی فضای بین المللی و شرایط ویژه، 
مشارکت حداکثری در دستور کار قرار می گیرد و بر این مبنا نتیجه مطلوبی رقم خواهد 

خورد و آنچه در انتخابات 98 رخ داد تکرار نخواهد شد.

امیرعبداللهیان:ایران اهل گفتگو است

باید منافع ما درمذاکرات تامین شود 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
امیرعبداللهیان در جلسه این کمیسیون تاکید کرد که ایران علاقه مند به مذاکره است 

اما باید منافع ما در آن تامین شود.
محمود عباس زاده مشکینی، با اشاره به جلسه عصر روزشنبه کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با وزیر پیشنهادی امور خارجه، گفت: حسین 
امیرعبداللهیان گزارش جامعی از برنامه های خود به نمایندگان حاضر در جلسه ارائه 
کرد و گزارش وی درباره اولویت های کشور در عرصه سیاست خارجی بسیار مفصل، 

جامع و کارشناسی بود.
وی بیان کرد: همچنین پیش از این کمیته های کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس هم جلساتی با گزینه پیشنهادی دولت برای وزارت امور خارجه برگزار 
کرده بودند که در این جلسه نظرات و سوالات خود را مطرح کردند و 10 نفر از اعضای 
امیر عبداللهیان  از  وزارتخانه داشتند که  این  و سوالاتی درباره  ابهامات  کمیسیون 

پرسیدند و وی پاسخ های لازم را به نمایندگان ارائه کرد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: معمولًا زمانی که مسئولان دوران مسئولیت خود را به پایان می رسانند می گویند 
که موانعی بر سر راه آنها وجود داشت و برای اینکه این تجربه تکرار نشود در این جلسه 
نمایندگان از امیر عبداللهیان پرسیدند ممکن است چه موانعی بر سر راه وی و تحقق 
برنامه هایش وجود داشته باشد که وی در این باره مفصل توضیح داد و این جلسه بسیار 
خوب و جدی بود. عباس زاده مشکینی درباره نظر گزینه پیشنهادی وزارت امور خارجه 
درباره برجام گفت: امیر عبداللهیان تاکید کرد که وزارت امور خارجه مجری سیاست ها و 
راهبردهای نظام است و گفت جمهوری اسلامی ایران علاقه مند و اهل گفتگو و مذاکره 

است اما به شرطی که منافع و احترام متقابل در مذاکرات رعایت شود.
وی درباره نظر کلی اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره 
گزینه پیشنهادی وزارت امور خارجه گفت: هنوز به صورت رسمی نظر کمیسیون امنیت 
ملی مجلس درباره امیر عبداللهیان به صحن مجلس ارائه نشده اما نظر کلی ما درباره 

امیر عبداللهیان و برنامه های وی مثبت است. .
 

سخنگوی ستاد ملی مقابله کرونا خبر داد:

تعطیلی همه اصناف و مشاغل کشور
 از ۲۵ تا ۳۰ مرداد ماه

سخنگوی ستاد ملی مقابله کرونا از تعطیلی شش روزه همه اصناف و بانک ها و 
مشاغل دولتی در سطح کشور به جز اصناف ضروری از روز دوشنبه 25 تا روز شنبه 30 

مردادماه به منظور کمک به کنترل این بیماری مهلک خبر داد.
علیرضا رییسی روز شنبه در گفت وگوی تلویزیونی افزود: از ساعت 12 روزیکشنبه منع 
تردد یا به عبارتی دیگر، ممنوعیت تردد اعمال خواهد شد و نباید ترددی به جز موارد 

استثنا مانند آمبولانس ها و کامیون حمل غذا و غیره صورت گیرد.
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا تصریح کرد: از ساعت 12 روز یکشنبه 24 مرداد 
تا جمعه پنجم شهریور ماه منع تردد بین استانی در سراسر کشور و همه جاده ها و همه 

مجوزهای صادر شده برای تردد لغو خواهد شد.
رئیسی تاکید کرد: افرادی هم که در این مدت بنا به هر دلیلی مشمول جریمه شده 

اند، بعد از یک ماه جریمه آنان دوبرابر و حتما اخذ خواهد شد. 
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا، تصریح کرد: از روز دوشنبه تا پایان روز کاری شنبه 
هفته آینده تمامی ادارات به جز اداره های آب، برق، اورژانس اجتماعی و غیره تعطیل 
است. وی یادآور شد: همه اصناف به جز اصناف ضروری که از قبل جز مشاغل گروه 

یک اعلام شده بود و مایحتاج مردم را تامین می کنند، تعطیل خواهند بود.
رئیسی درباره ضمانت اجرایی این تعطیلی یادآور شد: در ستاد ملی مقابله با کرونا 
تاکید شد همه دستگاه های اجرایی و ناظر با شدت و قدرت وارد عمل شوند و در صورت 
تخلف اعمال جریمه کنند که در این زمینه دادستانی، وزارت بهداشت و نیروی انتظامی 
وارد عمل خواهند شد. ضمن اینکه مقرر شد عزاداری های ایام محرم در فضاهای بسته 
ممنوع و در مورد راه اندازی دسته های عزاداری، برگزار کنندگان اعمال قانون می شوند.

رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 

واکسیناسیون عمومی باید
 ۸۰ روز به سرانجام برسد

رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد موضوع کرونا طبق فرمایش رهبر معظم 
انقلاب اولویت نخست کشور است و باید با بسیج عمومی در مدت زمان 75 تا 80 روز 

واکسیناسیون عمومی به سرانجام برسد.
»محمدباقر قالیباف« در جلسه علنی روز شنبه مجلس شورای اسلامی،در نطق پیش 
از دستور خود گفت: موج پنجم کرونا از موضوعات بسیار جدی و بحران های امروز 
کشور است و هرروز جمعی از خانواده ها عزادار می شوند و مقام معظم رهبری نیز در 
بیانات خود اولویت های دوازده گانه ای را ابلاغ فرمودند که ایشان موضوع کرونا را اولویت 
نخست کشور اعلام فرمودند. قالیباف افزود: مجلس شورای اسلامی پیش از فرمایشات 
حضرت آقا ابلاغی را به کمیسیون بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مجلس انجام 
داد و این کمیسیون در جلسات مشترک از همه مسوولان ذیربط و مقامات کشوری و 
لشکری و دوستان صاحب نظر دعوت کرد و نظرات آنها را جویا شد. جمع بندی جلسات 
را به رییس جمهوری  محترم ابلاغ کردیم تا نظرات کارشناسی مجلس نیز در این مورد 
نیز روشن شود. وی با ابراز امیداوری از اینکه ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیمات لازم 
و خوبی را اتخاذ کند، عنوان کرد: اگر لازم است محدودیت های قائل شوند، حتماً 
محدودیت ها بررسی شده و تصمیم قاطعانه ای در این باره گرفته شود و همه نیز این 
محدودیت ها را پیگیری و اجرا کنند. البته بررسی ها نشان داده شده که موضوع محله 
محوری و همان طرح شهید سلیمانی سبب خواهد شد در حقیقت خدمات غیرضروری 
بیمارستانی در محلات انجام شود.با توجه به اختیاراتی که به استان ها بنا به شرایط 

اقلیمی داده می شود، آنها هم می توانند تصمیمات لازم را اتخاذ کنند.

آموزش و پرورش نیازبه 
ژنرال دارد 

در مورد کابینه پیشنهادی رییس جمهورمحترم 
چند فرض را باید بپذیریم:

1. رئیس جمهور حق دارد که وزیر مورد نظرش را از جناح مورد تایید 
خودش انتخاب کند.

تنها یک رئیس جمهور  به رقیب شکست خورده اش پیشنهاد داد که  شما 
برای کابینه به میزان سهم آرایتان  وزیر معرفی کنید و رقیب صاحبدل و 

صاحب اندیشه و عزتمند هم نپذیرفت.
2.فایل های صوتی و مکتوب همکاران وزیر پیشنهادی  آموزش و پرورش 
برعلیه ایشان را از نظر اصالت و صحت نه تایید میکنیم و نه رد . اگرصحت 
داشته باشد که وااسفا  و اگر کذب باشد توانایی گزینشی آقای باغ گلی زیر 
سوال میرود که چنین همکارانی انتخاب  و با آنها کار کرده و بچه های مردم 

را به آنها سپرده اند.
3.اگرنسبت فامیلی با رئیس جمهور داشته باشد یا نداشته باشد مهم 
نیست. اصل موضوع توانایی یا عدم قابلیت اجرایی وزیر پیشنهادی و اصلح 
بودن فرد در مقایسه با دیگران است طبعا اگر اصلح باشد ولو فرزند رئیس 
جمهور باشد نباید مانعی برای وزارتش باشد و اگر برترین نباشد درهرصورت 

نباید وزیر بشود . 
در دولت های گذشته  دولت آقای هاشمی یک وزیر را  هشت  سال راس 
وزارت اموزش و پرورش نگهداشت و البته دکتر نجفی یک سال هم در دولت 
آقای موسوی کار کرده بود و بدنه مدارس در آن ایام از ایشان به نیکی یاد 
میکنند و در دولت آقای خاتمی نیز دو وزیر هرکدام به مدت  4 سال در راس 
این وزارتخانه بودند و وزیر دوم چندان به ترکیب وزیر قبلی دست نزد و می 

توان گفت که این 17 سال نوسان چندانی وجود نداشته است.
ولی در دولت های بعدی وزرای بیشتری آمدند و فرصت کاری اساسی 

نیافتند و رفتند  وگاهی بیش از یکی دوسال بر مسند وزارت نماندند.
اینک در مورد وزیر پیشنهادی باید ملاحظات زیر را مورد توجه قرار دهیم:

آموزش و پرورش با اکثریت قریب به اتفاق خانواده ها در ارتباط است و 
میلیونها دانش آموز و بیش از یک میلیون معلم و فرهنگی را زیر پوشش دارد. 

و از کلانشهر های بی در وپیکر گرفته تا روستاهای دور افتاده حضور دارد.
و  با احساس عاطفی  تامین نشده مادی  نیازهای  با وجود  فرهنگیان 
عشق به سازندگی نسل آینده تمام ناگواریهای کار را تحمل میکنند )البته 
صبرشان رو به پایان است ( ولی زبان اقناع و ایجاد نشاط کاری آنها با زبان 
مشاغل دیگر متفاوت است لذا هر مدیری با هرنوع پیشنه و روش تعاملی را 

چشم بسته نمی پذیرند.
اگر وزیری از جنس آنها نباشد از پیش قافیه را باخته است و در اندک زمانی 

به مهره ای سوخته تبدیل می شود.
وزیر پیشنهادی که  حتی چند سالی در مدرسه دولتی کار نکرده  و در زنگ 
تفریح با معلمین هم کلام نشده باشد جنس نیروی انسانی وزارت تحت 

پوشش خود را نمی شناسد و از قبل شکست خورده است.
به همین دلیل صراحتا می گویم وزیر پیشنهادی آقای رئیسی به خاطر این 

نقیصه موفق نخواهد بود و اصلا دلیل دیگری لازم ندارد.
 بااین وجود مسائل دیگری هم مطرح است که به آن ها اشاره ای گذرا 

خواهم داشت.
این که فکر کنیم کشش اقتصادی جامعه به نحوی است که بیش از 
حداکثر 10 درصد دانش آموزان را جذب مدارس غیر دولتی کند خیال 
خامی بیش نیست . کسی که از مدارس غیر دولتی با دانش اموزان خاص 
و معلمین ویژه ودرآمدهای تضمین شده از سوی نهادها و یا شهریه های 
کلان بیاید و بخواهد مدارسی با دانش آموزان گرسنه و دارای سوء تغذیه و 
معلمین بدهکار زیر خط فقر را اداره کند و بر خصوصی سازی بیش از حد 
فعلی تاکید کند نشان میدهد که شناخت کافی از فضای موجود جامعه را 
ندارد و وزارتش دیرپا نخواهد بود.او نه جامعه را می شناسد و نه معلم را و نه 

دانش آموز را.
نگارنده معتقد است معلم هرمقطع تحصیلی در صورتی موفق است که  
لااقل یک فرزند در همان مقطع را بزرگ کرده باشد تا  درک مشخصی از 
ویژگی کودکان و نوجوانان درآن سن و سال را داشته باشد. )هرچند فعلا 
چنین خواسته ای تحقق نیافته است( و نیز این ویژگی را باید مدیران 
مدارس هم داشته باشند و مسئولین ادارات  باید فرزندانی تا مقطع دیپلم را 
درک کرده باشند و وزیر علاوه بر آنها باید ویژگی معلمی و کارمندی آموزش 

و پرورش را  داشته باشد.
گاهی به عناوین دکترا برای وزرا اشاره و تاکید می شود. هم اکنون دراین 
کشور تا دلتان بخواهد دکترا در رشته های مختلف داریم و سوال این است 
که چند مخترع و کار آفرین داریم؟ داشتن مدرک تحصیلی لازم است ولی 
کافی نیست و حتی شرط اساسی نمی باشد. صاحب مدرکی اگر طرحی 
را در کل آموزش و پرورش دولتی ارائه و اجرا کرده باشد قابل عنایت است 
وگرنه به صرف داشتن عنوان و مدرک  توسط وی اتفاق خاصی نخواهد 

افتاد.
که  است  یاداوری  به  میشود لازم  تاکید  وزارت  در  افراد  بودن  جوان  بر 
اشخاصی مانند دکتر اکرمی و دکتر نجفی و دکتر مظفر  هم در هنگام 
انتخاب به عنوان وزیر جوان بودند ولی تجربیات  و رزومه قابل قبولی داشتند 
و دو نفر از آنها کار دبیری تا مدیرکلی را  در آموزش و پرورش انجام داده 

بودند.
شنیده شده که وزیر پیشنهادی از آقای رئیسی قول هایی برای مساعدت 
معیشتی  به فرهنگیان را گرفته و ایشان هم سفارشاتی به رییس سازمان 
برنامه و بودجه کرده اند این کار ارزشمند است ولی هرکسی که با عدد و رقم 
سروکار داشته باشد می داند که وقتی خزانه خالی باشد اقای میرکاظمی 

هم کاری از دستش بر نخواهد آمد .
بر کسی  و واعظی  نوبخت  آقایان  با  آقای حاجی میرزایی  ویژه  ارتباط 
پوشیده نیست ولی مگر عملکرد مالی وی با گذشتگان  تفاوت معناداری 
داشته است؟ تامین زندگی معلمین دستوری نیست بلکه علاوه بر همت 
و جهت گیری  نیاز به تدبیر  دارد و گاهی پاره ای از دستورها نشانگر عدم 

اطلاع دستور دهنده از وضع کشور است.
مسئله دیگری که ممکن است از دلایل معرفی این وزیر باشد تاکید بر 
مذهبی شدن مدارس است و حال آن که باید توجه داشته باشیم همه 
فرهنگیان علاقمندند دانش آموزانی مذهبی متعادل داشته باشند بعلاوه 
این که فرایند مذهبی شدن نوجوانان باید با یک تدبیر  عاقلانه و غیرمستقیم 
باشد .ما سالهای دهه اول انقلاب امور تربیتی  و انجمن های اسلامی قوی 

در مدارس داشتیم  ولی خروجی مدارس همین جامعه فعلی است . 
طبعا تجربیات موفق  و شاید هم نا موفق بعضی از  مدارس مذهبی  را اگر 
بخواهیم مد نظر داشته باشیم  باید توجه کنیم که اساسا  دانش اموزانی 
به این مدارس وارد شده اند که خانواده های آنها مذهبی بوده و بچه ها 
در محیط  مدرسه و خانه هماهنگ بوده اند وحال آن که وقتی خانواده ها 
روش تربیتی مذهبی دستوری را قبول نداشته  باشند رفتار آنها در خانواده  
دانش آموز را با تعارض مواجه  کرده و باعث  دوگانگی شخصیتی خواهد شد 
و نهایتا با  توجه به این که  با خانواده پیوند پابرجا و دیرینه تری دارد به همان 
سمت و سو متمایل خواهد شد.   نکته دیگر آن که وزیر آموزش و پرورش 
با انتصاب حدود 100 پست مدیریتی  مستقیم و هزاران مدیر غیرمستقیم 
مواجه است و عدم شناخت بدنه آموزش و پرورش از سوی وزیر پیشنهادی 
و نا آشنایی با روند وپیچیدگی انتصاب مدیران استانی  از نظر پذیرش آنها از 
سوی مسئولین استان و نیز بدنه فرهنگیان برای وزیر تازه کار چنان چالشی 

را ایجاد می کند که توان حل آن رانخواهد داشت.
کوتاه سخن این که  وزیر پیشنهادی راه به جایی نخواهد برد.

 این مهره جوان را نسوزانید به اوکار اجرایی  استانی و سپس ملی حداکثر 
درحد معاون یک اداره کل بدهید تا  مسیر رشد طبیعی را طی کند شاید ده 

سال بعد وزیر قابلی بشود .
 تاکید می کنم آموزش و پرورش  نیاز به ژنرال دارد نه سرباز تازه کار .....

اخبار

 

معاون اول رئیس جمهورگفت: برای حل مشکلات 
محمد  باشیم.  داشته  امید  خارج  به  نباید  کشور 
رئیس  معارفه  و  تودیع  مراسم  در  مخبرروزدوشنبه 
به  سیزدهم  دولت  افزود:  بودجه  و  برنامه  سازمان 
مقید  جمهور  ریئس  وعده های  و  شعار ها  اجرای 
با  است، شفافیت و جلوگیری از رانت و فساد جز 
استقرار کامل دولت الکترونیک میسر نیست و باید 
از کرونا را  مشکلات کسب و کار های آسیب دیده 

جبران کنیم. 
مخبر با اشاره به برخی مشکلات پیش روی کشور 
نظیر تحریم های ظالمانه دشمنان و شیوع بیماری 
رهبری  معظم  مقام  که  همانگونه  گفت:  کرونا 
فرمودند، کاملًا به آینده کشور خوشبین هستیم و 
امیدواریم بتوانیم با تلاش و همت مضاعف از این 
از  با قدردانی  با سرافرازی عبور کنیم. وی  شرایط 
تلاش های محمدباقر نوبخت رئیس سابق سازمان 
سختی  دوره  نوبخت  آقای  افزود:  بودجه  و  برنامه 
را پشت سر گذاشتند چرا که نظام سلطه هرچه در 
توان دارد برای فشار بر اقتصاد کشور بکار می گیرد و 
در هشت سال گذشته نیز اگرچه گاهی این فشار ها 
شدت و ضعف داشت، اما تلاش نظام سلطه ایجاد 
محدودیت و فشار بر اقتصاد کشور بود.  مخبر گفت: 
برخلاف تصور برخی افراد، خصومت اصلی نظام 
سلطه با دولت های مختلف جمهوری اسلامی ایران 
نیست بلکه با مردم ایران است چرا که آن ها از مردم 
ضربه خوردند و شاه را که نماد نظام سلطه بود مردم 
از کشور بیرون کردند. معاون اول رئیس جمهور ادامه 
داد: برنامه ریزی و تلاش نظام سلطه برای انتقام از 
مردم ایران است و در این راه از هیچ اقدامی فروگذار 
نمی کند و حتی با موضوع سلامت مردم در این مسیر 
معامله می کند به گونه ای که در ایام کرونا شاهد بودیم 
که پس از انجام اقدامات لازم برای واردات واکسن، 

به  ضروری  کالای  این  واردات  از  لحظه  آخرین  در 
کشورمان جلوگیری کردند.   وی با یادآوری اینکه در 
زمان آغاز شیوع کرونا اکثر کشور ها با کمبود ماسک 
تامین ماسک، ماسک  برای  مواجه شدند، گفت: 
مورد نیاز کشور را از کشور های دیگر خریداری کردیم 
اما پیش  انجام شد،  و تدارکات لازم  و بسته بندی 
از ارسال به ایران و در فرودگاه کشور مبدا از ارسال 
آن جلوگیری کردند و این نشان می دهد که نظام 
سلطه به هیچ اصول انسانی پایبند نیست. مخبر 
اضافه کرد: با وجود آنکه نظام سلطه ادعا می کند 
که دسترسی به دارو برای همه مردم آزاد است و هیچ 
محدودیتی برای هیچ کشوری وجود ندارد، اما وقتی 
می خواهیم داروی مورد نیاز را خریداری کنیم، اجازه 
جابه جایی پول را نمی دهند و عملا مانع از واردات 
دارو می شوند.   مخبر با بیان اینکه سازمان برنامه و 
بودجه از مهمترین سازمان های کشور برای توسعه و 
پیشرفت، رسیدگی به مسائل معیشتی مردم و الگو 
سازی برای اداره کشور است، گفت: اگر این سازمان 
به خوبی و به نحو مطلوب اداره شود بخش زیادی از 

مشکلات و مسائل کشور حل و فصل خواهد شد. 
اینکه  بر  تاکید  با  جمهور  رئیس  اول  معاون 
نمی توانیم برای حل مشکلات کشور به خارج امید 
و رئیس  افزود: مقام معظم رهبری  باشیم،  داشته 
جمهور تاکیدات فراوانی بر رفع تحریم ها دارند، اما 
بعید است که بتوانیم با نظام سلطه به جایی برسیم 
و نمی توان برنامه ریزی خود را برای اداره کشور متکی 
به رفع تحریم ها کرد بلکه باید به نحوی برنامه ریزی 
کنیم که فرض بر این باشد که نظام سلطه تحریم ها 

را لغو نخواهد کرد. 
در  کشور  گسترده  ظرفیت های  به  اشاره  با  وی 
بخش های مختلف خاطر نشان کرد: ایران 2700 
کیلومتر سواحل دریا دارد و از منابع طبیعی متعدد 

از  خوبی  به  بتوانیم  اگر  که  است  برخوردار  نیز 
ظرفیت های مختلف کشور بهره برداری کنیم هر 
کدام از این ظرفیت ها می تواند کشور را به تحولات 

خوبی برساند. 
شفافیت و جلوگیری از فساد با استقرار کامل 

دولت الکترونیک میسر می شود
 وی در ادامه با یادآوری شعار ها و وعده های رئیس 
جمهور در دوره انتخابات، گفت: رئیس جمهور به 
اجرای این شعار ها مقید است و دولت مصمم است 
در راستای اجرای وعده های رئیس جمهور مبنی بر 
کاهش بیکاری، ایجاد یک میلیون واحد مسکونی در 
سال، مبارزه با فساد و رانت و توسعه دولت الکترونیک 

اقدام کند. 
مخبر با تاکید بر اینکه شفافیت و مقابله با رانت و 
فساد جز از طریق استقرار کامل دولت الکترونیک 
میسر نیست از رئیس جدید سازمان برنامه و بودجه 
خواست این موضوع را که از مطالبات جدی مردم نیز 

می باشد با جدیت در دستور کار قرار دهد.  
کسری  به  اشاره  با  جمهور  رئیس  اول  معاون 
بودجه کشور، آن را سیلی بنیان کن توصیف کرد که 
می تواند هر بخش از اقتصاد کشور را متلاطم کند و 
افزود: کسری بودجه می تواند موجب تورم شده و به 
پایه پولی کشور آسیب وارد کند. یکی از دغدغه های 
جدی مردم کاهش ارزش پول ملی است و در شأن 
جمهوری اسلامی ایران نیست که پول ملی چنین 

وضعیتی داشته باشد. 
و تجربه  توانمندی  از  با استفاده  باید  افزود:  وی 
و  بودجه  کسری  وضعیت  اندیشمندان  و  نخبگان 
مسائل دیگری نظیر فرار مالیاتی را ساماندهی کنیم. 
 باید مشکلات کسب و کار های آسیب دیده از 

کرونا را جبران کنیم
 مخبر به موضوع کرونا نیز اشاره کرد و گفت: کرونا 
از مشاغل و کسب و کار ها آسیب زده  به بسیاری 
درمان  با  مرتبط  و مسائل  دارو  آنکه کمبود  ضمن 
نیز بار سنگینی را بر بودجه کشور وارد کرده که لازم 
است با جدیت برای رفع مشکلات مشاغل و کسب 
و کار های آسیب دیده از کرونا برنامه ریزی و تلاش 

کنیم. 
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به میزان بالای 
بیکاری ناشی از کرونا خاطر نشان کرد: مردم در ایام 
شیوع کرونا بسیار گرفتار شده اند که ضروری است 
مشکلات آن ها را مرتفع کنیم و لازم است این موضوع 

در بودجه سالانه بیش از پیش دیده شود. 
وی با اشاره به زمان بندی آغاز و اجرای برنامه های 
توسعه کشور گفت: بهتر است زمان بندی برنامه های 
توسعه کشور به نحوی تنظیم شود که هم زمان با آغاز 
کار دولت ها در اختیار آنان قرار گیرد تا یک دولت 
بتواند آن برنامه را به طور کامل اجرا کند و در پایان 

دوره نیز نسبت به عملکرد خود پاسخگو باشد. 

معاون اول رئیس جمهور:

برای حل مشکلات کشور نباید به خارج امید داشته باشیم

وزیر پیشنهادی بهداشت و درمان در جلسه فراکسیون 
راهبردی مجلس گفت که همه ما اکنون کرونا را مساله 
شرایط  کووید19  قضیه  در  دانیم،  می  اولویت  دارای 
کشور بسیار بد و نگران کننده است و باید اولویت اول 
ما باشد و مدیریت آن هم فقط دو راه حل دارد؛ نخست 

قرنطینه  و دوم واکسیناسیون.
حجت الاسلام سید محمد رضا میرتاج الدینی  به نقل 
از بهرام عین اللهی وزیر پیشنهادی بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی در جمع اعضای فراکسیون راهبردی 
درباره  مشکلات حوزه وزارتی خود و اولویت های آن 
به نمایندگان توضیحاتی ارایه کرد و افزود مشکلات این 
حوزه زیاد است و حل همه آن ها در یک زمان ممکن 
نیست و مشکلات حوزه را باید اولویت بندی کنیم و در 
برنامه ریزی های زمان بندی  سه بازه بلندمدت، کوتاه و 
میان مدت در نظر بگیریم. عین اللهی با اشاره به این 
که اکنون انعقاد یک قرارداد برای واردات 30 میلیون دوز 
از چین در حال انجام است و 20 میلیون دوز هم برکت 

تامین می کند، ادامه داد: همچنین برخی محدودیت 
هایی که در تهیه واکسن وجود داشته باید برطرف شود 
تا  نهادها و مجموعه هایی که می توانند وارد کنند و 
جمعیت زیادی تحت پوشش دارند، بتوانند واکسن وارد 
کنند. وی اجرای قرنطینه را یک طیف دانست، گفت: 
ما باید براساس شرایط اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
کشور آن را اجرا کنیم. مثلا چین از همان ابتدا قرنطینه 
را صد در صد اجرایی کرد. متاسفانه اکنون کرونا برای 
مردم مقداری عادی شده و کامل رعایت نمی کنند و 
ما باید تصمیم بگیریم که قرنطینه را بین 10 تا 100 
درصد در نظر بگیریم. او برای این موضوع چند راهکار 
ارایه کرد و افزود: یکی از آن ها مثلا برخورد نظامی است 
که اعتراض و ناراحتی مردم را در پی خواهد داشت. از 
سوی دیگر راهکار جریمه هم نشان داده که کافی و 
اثرگذار نیست و مردم جریمه را جزو هزینه سفر حساب 
ورودی  در  قرنطینه  پیشنهادی  راه  یک  لذا  می کنند 

شهرها است.

عین اللهی با اشاره به مساله واکسن به عنوان دومین 
واکسن  بحث  در  کرد:  اظهار  کرونا،  با  مقابله  راهکار 
اکنون در دنیا ثابت شده است که هر نوع واکسنی به 
دستمان رسید، بزنیم. اگرچه واکسیناسیون ایمنی صد 
در صد ندارد اما تاثیر چشمگیری در کاهش ابتلا و فوتی 
دارد؛ بنابراین در این هیچ شکی وجود ندارد که باید 

واکسیناسیون انجام شود.
وزیر پیشنهادی بهداشت و درمان افزود که برای اجرای 
واکسیناسیون کامل 160 میلیون دوز واکسن نیاز داریم 
که از این مقدار حداکثر 20 میلیون دوز را تولید داخلی 
ما می تواند تامین کند؛ در نتیجه شکی در لزوم واردات 
به  اگر واکسیناسیون  ابراز داشت:  او  واکسن نیست. 
تعداد زیاد و قابل قبول صورت گیرد، در آن شرایط کارت 
واکسن ارزش پیدا می کند؛ مثلًا در حوزه سفرها یا در 
خیلی موارد کارت واکسن می تواند کمک کند و الزامی 
شود تا بتوانیم کسانی را که احتمالا از واکسن فراری 

هستند، تحت پوشش واکسن قرار دهیم.

وزیر پیشنهادی بهداشت و درمان:

قرنطینه و واکسیناسیون دو راه حل مهم بحران کرونا است

رییس جمهوری از قطعی شدن خرید 30 میلیون دُز واکسن خبر داد و گفت: با 
افزایش تعداد داروخانه های مجاز برای توزیع داروهای کرونایی تا 300 داروخانه ظرف 

روزهای آتی شاهد کاهش صف در داروخانه ها خواهیم بود.
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با تاکید بر 
اینکه برای کنترل و توقف شیوع کرونا حتما باید یک عزم و اجماع ملی ایجاد شود، 
گفت: همه بخش های دولتی و غیردولتی، شخصیت های حقیقی و حقوقی و همه 
آحاد مردم باید برای کنترل وضعیت شیوع این ویروس خطرناک، هماهنگ و هم صدا 

باشند.
رییس جمهوری افزود: برای ایجاد این هم صدایی و هماهنگی باید با تبیین وتشریح 
ابعاد مختلف این معضل هم در ایران و هم در دیگر کشورها، مردم را برای مقابله 

همه جانبه و قاطع با کرونا آماده کرد.
لزوم تسریع در پرداخت مطالبات معوق کادر درمان 

رییسی با تاکید بر لزوم تسریع در پرداخت مطالبات معوق کادر درمان و ایجاد 
انگیزه برای ادامه فعالیت جهادگونه و فداکارانه مدافعان سلامت، اظهار داشت: 
پرداخت مطالبات معوق کادر درمان باید جزو اولویت های سازمان برنامه و بودجه 
باشد. همچنین باید نسبت به ترمیم و تقویت بدنه کادر درمان از نیروهای دانشگاهی، 
نیروهای هلال احمر، نیروهای مسلح، نیروهای داوطلب و توانمند بسیجی، حوزویان 
و از عموم داوطلبان مردمی اقدام کنیم و نباید اجازه دهیم خدمات کادر درمانی دچار 

وقفه و اختلال شود.
رییس جمهوری اقدام ضروری و مهم بعدی را تسریع در روند واکسیناسیون عنوان و 
ضمن اعلام خبر قطعی شدن واردات 30 میلیون دُز واکسن، گفت: نظر کارشناسان 
بر این است که برای کنترل وضعیت نامطلوب شیوع کرونا در کشور، باید 60 میلیون 

دُز دیگر، واکسن تامین شود.
الزامات رعایت دستورالعمل های بهداشتی، تدوین و اجرا شود 

رییسی با بیان اینکه بسنده کردن به تدوین و اعلام پروتکل های بهداشتی به تنهایی 
کافی نیست، گفت: باید برای لزوم رعایت دستورالعمل های بهداشتی، الزاماتی 
تدوین و اجرا شود چرا که رعایت پروتکل های بهداشتی جزو حقوق اجتماعی عامه 
مردم است و اگر کسی این دستورات را رعایت نکند و باعث بیماری مردم شود، به 

حقوق آنها تعدی کرده است.
رییس جمهوری بر لزوم مراقبت شدیدتر از ترددهای مرزی و جلوگیری از ترددهای 
غیرمجاز تاکید کرد و اظهار داشت: آنچه تاکنون در این زمینه انجام شده لازم، اما 
ناکافی بوده و باید بر رعایت ضوابط بهداشتی در ترددهای مجاز نیز نظارت دقیق و 

موثر انجام شود.
آیت الله رییسی برنامه ریزی برای کاهش مراجعات به ادارات و سازمان ها را از دیگر 
اقدامات لازم و ضروری دانست و تصریح کرد: همه سازمان ها، ادارات، اصناف، 
اتحادیه ها و دیگر نهادهایی که مراجعات مردمی دارند، برنامه ریزی و طراحی های لازم 
برای کاهش مراجعات حضوری و ارائه خدمات در فضای دیجیتال را نه صرفا برای این 
ایام، بلکه برای بلندمدت انجام دهند و ارائه خدمات غیرحضوری از تاکیدات دولت 

است.
رییس جمهور در ادامه به موضوع تامین داروهای خاص برای بیماران کرونایی اشاره 
و خاطرنشان کرد: پس از بازدیدی که روز پنجشنبه از یکی از داروخانه ها داشتیم، 
مقرر شد داروهای مورد نیاز طی روزهای آینده در گام اول بین 100 داروخانه و در 
گام دوم تا 300 داروخانه توزیع شود تا دیگر شاهد تشکیل صف و تجمع در چند 
داروخانه نباشیم ضمن اینکه لازم است نظارت لازم بر روند توزیع در این داروخانه 

ها صورت بگیرد.
افزایش اختیارات روسای ستادهای استانی مقابله با کرونا 

رییسی تقویت و افزایش اختیارات روسای ستادهای استانی مقابله با کرونا را از 
دیگر تصمیمات جلسه امروز برشمرد و گفت: مقرر شد اختیارات استانداران به عنوان 
روسای ستادهای استانی متناسب با الزامات مهار شیوع بیماری در استان های 
مختلف افزایش یابد تا دست ایشان برای اعمال قوانین و مقررات بازتر باشد. رییس 
جمهور تاکید کرد: هر فردی از آحاد اجتماع باید ابتدا خودش را مخاطب اصول و 

دستورالعمل های بهداشتی بداند.
واکسیناسیون  و   مهار شیوع کرونا در کنار تلاش های جهادگونه کادر درمان 
عمومی، عزم و همکاری همگانی مردم و نهادها و دستگاه ها را می طلبد تا بتوانیم 
به امید خدا شاهد کاهش جدی ابتلا و به صفر رسیدن تعداد قربانیان ناشی از 

کرونا باشیم.

آیت الله رییسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

خرید ۳۰ میلیون دُز واکسن قطعی شده است

میرزا علی آیت اللهی*
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سلامت 

راهکارهایی برای افزایش کلسترول خوب؛  سالم بمانیم تا شاد زندگی کنیم
بررسی  با  دانشگاهی  جهاد  بهداشتی  علوم  پژوهشکده  پژوهشگران 
19 هزار نفر دریافتند؛  اگرچه شادکامی با متغیرهای متنوع اقتصادی- 
اجتماعی ارتباط دارد، اما یکی از تأثیرگذارترین این متغیرها سطح سلامت 
است؛ بطوری که احتمال می رود هرچه افراد سطح بالاتری از سلامت را 

گزارش کنند به همان نسبت شادتر باشند.
به گزارش روابط عمومی پژوهشکده علوم بهداشتی جهاد دانشگاهی، 
نتایج مطالعه  ملی »رابطه بین شادکامی و سلامت خودگزارشی« نشان می 
دهد، شادی با بسیاری از مؤلفه  های تاثیرگذار بر سلامت از جمله: عوامل 
ژنتیکی، وضعیت سلامت، تعهد اجتماعی و سلامت روان، رفتارهای ارتقا 
دهنده سلامت )روابط بین فردی، تغذیه، استرس، رشد معنوی، فعالیت 
جسمانی و مسئولیت در برابر سلامتی(، وضعیت تاهل، عوامل اقتصادی 
- اجتماعی از قبیل وضعیت اشتغال، سطح درآمد و شهر محل سکونت و 

درک افراد از سلامت ارتباط دارد.
از بین عوامل ذکر شده سلامت نقش مهمتری دارد؛ بطوری که طیف 
گسترده ای از مطالعات طولی و تجربی گزارش کرده  اند که ارتباط بین 
شادی و سلامت، فراتر از تفاوت های جمعیت شناختی و شرایط زندگی 

است.
این مطالعه اولین مطالعه ملی است که ارتباط بین دو شاخص شادکامی 
و سلامت خودگزارشی را در 19 هزار و 499 فرد بزرگسالان 18 تا 65 سال 
سال ساکن شهرها و روستاهای ایران در سال 1399 مورد بررسی قرار داده 
است. در این پژوهش علاوه بر سطح سلامت افراد، ارتباط متغیرهای سن، 
جنسیت، سطح تحصیلات، وضعیت اشتغال و سطح درآمد با شادکامی نیز 

مورد بررسی قرار گرفته است.
اهمیت وضعیت سلامت بر سطح شادکامی

نتایج بررسی ها نشان داد اگرچه تقریبا تمام متغیرهای مورد بررسی )سن، 
سطح تحصیلات، وضعیت اشتغال و میزان درآمد( با سطح شادکامی افراد 
ارتباط دارند، اما سطح سلامت خودگزارشی بسیار مهمتر از سایر متغیرها 
است. بطوری که افرادی که سطح پایینی از سلامت را گزارش کرده  اند، 
پنج برابر افرادی که سطح سلامت خود را خوب گزارش کرده  اند، احتمال 

دارد افرادی ناشاد باشند.
شادی باعث فعال شدن سیستم ایمنی می  شود و تحت تاثیر فرایندهای 
شناختی ابعاد مختلف سلامت را به شیوه ای مثبت تحت تاثیر قرار می  دهد 
و موجب افزایش سلامت جسمی، افزایش طول عمر و کاهش تنش شود. 
بنابراین می توان این فرضیه را نیز بیان کرد که ارتباط بین شادی و سلامت 
دو سویه است و سطح شادکامی نیز بر وضعیت سلامت افراد تاثیرگذار 
است؛ بطوری که هرچه فرد شادتر باشد کمتر به مشکلات روانی دچار می 
شود، دربرابر بیماری مقاوم تر و از سلامت جسمی بالاتری نیز برخوردار 

است.
نتایج مطالعه حاضر تأیید کننده ارتباط قوی بین شادکامی و سلامت بود. 
به همین دلیل توصیه می  شود برای بهبود وضعیت شادکامی افراد به جای 
مداخلات مستقیم برای بهبود شادی مردم، تمهیدات لازم برای ارتقای 

سلامت مردم جامعه به  کار گرفته شود.
نتایج این مطالعه منبع اطلاعاتی مفیدی در اختیار سیاستگذاران و برنامه  
ریزان قرار می  دهد تا با به  کارگیری نتایج حاصل از این پژوهش و برنامه 
 ریزی و مداخله در متغیرهای تأثیرگذار بر سطح شادکامی گام  های مؤثری 

در جهت ارتقای سطح شادکامی ایرانیان بردارند.
این طرح پژوهشی با حمایت موسسه ملی توسعه تحقیقات علوم پزشکی 
سمیرا  دکتر  همکاری  با  و  منتظری  علی  دکتر  توسط  و  )نیماد(  ایران 
محمدی، دکتر محمود طاووسی، علی اصغر حائری مهریزی، فاطمه 
نقی  زاده از پژوهشگران پژوهشکده علوم بهداشتی جهاد دانشگاهی انجام 

شد.

هموروئید عارضه ای ناراحت کننده و رنج آور است که اغلب خانم ها طی بارداری 
خود دچارش می شوند. علت هموروئید، گشاد شدن عروق در ناحیه ی راست روده 

یا رکتوم است.
بعضی از خانم ها فقط در دوره بارداری دچار هموروئید می شوند؛ اما عده ای نیز 
ممکن است در زمان های دیگری از زندگی خود نیز دچار این عارضه شوند. به هر 
حال، هموروئید در بارداری شایع تر است. تخمین زده می شود پنجاه درصد خانم های 

باردار، هموروئید را تجربه می کنند.
این عارضه معمولا در سه ماهه دوم بارداری به بعد ایجاد شده و بعد از زایمان نیز 
همچنان وجود داشته و باعث آزار و اذیت می شود که البته خطری برای بارداری ندارد. 

هموروئید مطمئنا قابل پیشگیری و درمان است.
هموروئید چیست و چه ارتباطی با بارداری دارد؟

هموروئیدها، رگ های خونی متورمی هستند که در ناحیه رکتوم واقع شده و مانند 
برجستگی هایی در مقعد یا انتهای رکتوم دیده می شوند؛ توده ها یا بافت هایی که 
دارای رگ ها و عروق زیادی هستند. این بافت ها اندازه های گوناگونی دارند و معمولا 
درد و خارشی ایجاد می کنند که طی دفع مدفوع تشدید می شود. هموروئیدها معمولا 
خونریزی هم می کنند و ممکن است عاملی برای ایجاد اضطراب در خانم های باردار 
باشند. هموروئیدها حین نشستن و راه رفتن نیز احساس ناراحتی در فرد ایجاد 
می کنند و حتی ممکن است پیدا کردن یک وضعیت راحت برای خواب هم مشکل 

باشد. هموروئیدها دو نوع هستند.
انواع هموروئیدها

هموروئیدها می توانند داخلی یا خارجی باشند. هموروئید داخلی در داخل مقعد 
وجود دارد، یعنی جایی که رکتوم شروع می شود. هموروئیدهای داخلی در صورتی 
که بزرگ باشند می توانند از مقعد بیرون بزنند که به آن ها هموروئیدهای بیرون زده 
می گویند. هموروئیدهای داخلی به جز هموروئیدهای بیرون زده معمولا کمتر از 
اما بیشتر خونریزی می کنند. هموروئیدهای  هموروئیدهای خارجی درد دارند؛ 
خارجی در قسمت بیرون مقعد ایجاد شده و معمولا دردناک تر و ناراحت کننده تر 
هستند. هموروئیدهای خارجی شبیه برآمدگی هایی در اطراف مقعدند و هنگام 
نشستن، درد و ناراحتی زیادی ایجاد می کنند. این نوع هموروئیدها ممکن است 

خونریزی کنند و در صورتی که تحت فشار قرار بگیرند دردناک تر هم می شوند.

علت هموروئید در بارداری چیست؟
عوامل متعددی بر ایجاد هموروئیدها در بارداری اثر می گذارند. پیش از هر چیز، 
جنینی که در حال رشد است باعث می شود رحم بزرگ شده و در نتیجه فشار بیشتر و 

بیشتری به رگ ها و عورق رکتوم و مقعد وارد شود.
ضمنا، افزایش هورمون پروژسترون طی بارداری نیز می تواند در ایجاد هموروئید 
نقش داشته باشد. پروژسترون باعث شُل شدن دیواره ی رگ ها و عروق شده و بنابراین 
آن ها متورم می شوند. تقریبا 38 درصد از خانم های باردار دچار یبوست می شوند که 
دلیل آن، رحم در حال بزرگ شدنی است که به روده فشار وارد می کند. البته مصرف 
مکمل آهن در بارداری نیز می تواند عاملی برای یبوست باشد. همزمان، هورمون های 
بارداری نیز باعث می شوند حرکات روده کُند شود. همه ی این ها با هم، مدفوع را 
سفت کرده و هنگام دفع، فشار بیشتری به رگ های رکتوم وارد می کنند. این فشار 
باعث تورم عروق می شود. البته در بیشتر موارد، خانم های بارداری که پیش از بارداری 

نیز هموروئید داشته اند حالا در بارداری نیز دچارش می شوند.
درمان هموروئید

و بدون درمان خاصی  زایمان، خودبه خود  و  بارداری  از  بعد  هموروئیدها گاهی 
برطرف می شوند؛ اما نگه داشتن هموروئید بدون درمان ایده ی خوبی نیست، زیرا 
هموروئیدها می توانند بدتر شده و حتی کیفیت زندگی فرد را تحت تاثیر قرار دهند یا 

مشکلات پیچیده تری ایجاد کنند.
معمول است که ابتدا راهکارهای خانگی را برای درمان هموروئید امتحان می کنند، 
زیرا این روش ها در بیشتر موارد موثر هستند. در صورتی که درمان های خانگی 
بی تاثیر بودند بهترین کاری که می توانید بکنید این است که به پزشک مراجعه کرده و 
درمان مناسبی را شروع کنید. حالا بهترین راه درمان هموروئید در بارداری چیست؟

درمان هموروئید در خانه
روش های زیر احتمالا می توانند تورم و علائم ناراحت کننده ی هموروئید را تسکین 

دهند:
. مدت زمان طولانی نایستید یا ننشینید و هر یک ساعت کمی راه بروید.
. ورزش روزانه به مدت سی دقیقه می تواند جریان خون را افزایش دهد.

. برای نشستن از بالش یا بالشتک های مخصوص هموروئید استفاده کنید.
. نشستن در آب گرم چند بار در طول روز به تسکین درد کمک می کند.

. کمپرس سرد یا آیس پک روی ناحیه مورد نظر می تواند درد و تورم را کاهش دهد.
. به جای دستمال توالت های معمولی از دستمال مرطوب استفاده کنید، بهتر است 

دستمال ها بدون عطر باشند.
. به پهلوی چپ دراز کشیدن، بهترین وضعیت است و می توانید در طول روز چندین 

بار این کار را انجام دهید تا احساس ناراحتی تان کمتر شود.
. تمرینات کگل نه تنها به زایمان بهتر شما کمک می کنند بلکه علائم هموروئید را 

نیز تسکین می دهند.
درمان هموروئید در مطب پزشک

اگر در بارداری خونریزی داشتید به پزشک  مراجعه کنید، حتی اگر کاملا مطمئن 
هستید خونریزی ناشی از هموروئید است. پزشک متخصص می تواند به درمان 
هموروئیدتان کمک کند. معمولا پزشک برای رفع یبوست، ملین یا شیاف تجویز 
می کند. همچنین ممکن است داروی مسکن یا پمادهایی به شما توصیه کند که 

مصرفشان طی بارداری مشکلی ندارد.
درمان های زیر ممکن است توسط پزشک توصیه شوند:

. بستن رگ با باند لاستیکی: به این صورت است که یک باند لاستیکی به دور 
هموروئید بسته می شود تا ورود جریان خون به آن متوقف شود. در نتیجه توده 
هموروئید تقریبا بعد از ده تا دوازده روز می افتد. اسکاری به جا خواهد ماند تا باعث 

جلوگیری از عود هموروئید شود.
. اسکلروتراپی: که شامل تزریق ماده ای شیمیایی به هموروئیدها می شود. این ماده 
کمک می کند هموروئید تحلیل رفته و از بین برود؛ اما ممکن است بعد از مدتی دوباره 

ظاهر شود.
. هموروئیدکتومی: یک نوع جراحی است که در آن هموروئیدها برداشته می شوند. 
این روش تنها در موارد شدید یا مواردی که عوارض و خطراتی ایجاد شده است توصیه 

می شود.
. استاپلر یا هموروئیدوپکسی: روشی جراحی است که در آن استپل ها یا منگنه هایی 
جاگذاری می شوند تا هموروئیدهای بیرون زده به سر جای خود یعنی داخل مقعد 

برگردانده شوند.
پیشگیری از هموروئید در بارداری

رژیم های غذایی سرشار از فیبر و نوشیدن آب و مایعات فراوان به پیشگیری از 
همیشه  دیگری  عارضه ی  و  بیماری  هر  مانند  درست  می کند.  کمک  هموروئید 
پیشگیری بهتر از درمان است. بهترین راه پیشگیری از هموروئید، پیشگیری از 
یبوست است. بنابراین باید زیاد آب بنوشید و رژیم غذایی تان پُر از فیبر باشد. در 

صورت لزوم و با نظر پزشک، مکمل فیبر مصرف کنید.
ضمنا برنامه ی غذایی منظم داشته باشید، از خوردن غذاهایی که باعث یبوست 
می شوند پرهیز کنید، غذا را آهسته و کامل بجوید و به طور منظم ورزش کنید. دیگر 
نکات مفید شامل موارد زیر می شود:  . دورچرخه سواری نکنید. . تمرینات کگل را 

مرتبا انجام دهید. . هر وقت احساس کردید باید به دستشویی بروید تاخیر نکنید.
. مدت زمان طولانی روی توالت ننشینید. . هنگام دفع زور نزنید.  . مکمل آهن 
در صورتی که ضرورتی ندارد مصرف نکنید. . هنگام خواب، تلویزیون تماشا کردن یا 

مطالعه به پهلو دراز بکشید. . وزن تان را کنترل کنید.
توصیه های نهایی

اگر هموروئیدها ظاهر آبی مانند پیدا کردند یا علائم بدتر شدند تا جایی که انجام 
فعالیت های روزانه برایتان سخت شد حتما با پزشکتان مشورت کنید. همچنین در 

صورت خونریزی به پزشک مراجعه کنید.
به هر صورت پیش از امتحان کردن درمان های خانگی هموروئید ابتدا از پزشکتان 
سوال کنید. درمان سریع اهمیت دارد زیرا هموروئیدها در صورت گسترش یافتن 
می توانند دردسرهایی ایجاد کنند. همچنین خانم های باردار باید بعد از زایمان، به 

مراقبت های پیشگیرانه خود ادامه دهند.

عارضه ای ناراحت کننده در بارداری؛

دردها و بیماری های مزمن خسته کننده اند؛هموروئید در بارداری؛ پیشگیری و درمان

چرا بیماری های مزمن 
انرژی شما را می گیرند؟

داشتن یک بیماری مزمن می تواند مثل این باشد که یک کار تمام وقت 
و  خسته کننده  واقعا  مزمن  بیماری  یک  مدیریت  و  کنترل  زیرا  دارید!؛ 

توانفرساست.
 در ادامه به شما خواهیم گفت چرا مبتلا بودن به بیماری های مزمن تا این 

اندازه انرژی افراد را می گیرد.
 باید انرژی صرف کنید تا مدام مزایا و معایب

 هر حرکت و فعالیتی را بسنجید
کسی که بیماری مزمنی دارد، مدت زمان قابل توجهی از بیشتر روزهایش را 
باید صرف فکر کردن و سنجیدن این مسئله بکند که مثلا: اگر این کار را بکنم 
آن وقت آن کار را نمی توانم بکنم، اگر فلان غذا را بخورم چه خواهد شد و ... . 
تکرار این نگرانی ها و سپس فکر کردن به اینکه پیامدهای هر کاری چه خواهد 

بود، واقعا خسته کننده است.
باید انرژی صرف کنید که تصمیم بگیرید از دیگران چه کمکی بخواهید

این هم به مورد اول مربوط است و شبیه همان است: »اگر در مورد فلان چیز 
کمک بخواهم دیگر بابت چیز دیگری نباید کمک بخواهم« و ... . حالا این را 
هم اضافه کنید که خیلی از افراد، بیماری شان در هر سطحی که باشد، واقعا 
دوست ندارند از دیگران درخواست کمک کنند و این کار برایشان واقعا سخت 
است و همین طاقت فرسا و تحلیل برنده است. بسیاری از کسانی که بیماری 
مزمنی دارند حتی شاید برای برداشتن تلفن هم مجبور باشند فشار زیادی به 
خود وارد کنند و مجبورند برای همین کار ساده نیز از دیگران کمک بخواهند.
کمک  نمی توانند  می کنند  احساس  دارند  مزمن  بیماری  که  افرادی 
اطرافیان خود را به نحوی جبران کنند و این مسئله آن ها را ناراحت می کند. 
متاسفانه در خیلی از فرهنگ ها، درخواست کمک کردن، علامتی از ضعف 
تلقی می شود؛ اما باید این واقعیت را بپذیرید که شهامت ِ کمک خواستن، 
نشان دهنده ی قدرت است، چون این نقطه ی قوت را دارید که با خودتان 

مهربان باشید.
باید انرژی صرف کنید تا تصمیم بگیرید دیگران را تا چه اندازه در 

جریان شرایط خود بگذارید
شاید مسئله ای بی اهمیت به نظر برسد؛ اما برای خیلی از افراد اینطور 
نیست. اگر فرد بیمار، دیگران را بیش از اندازه در جریان وضعیت بیماری 
و شرایط سلامتی خود قرار دهد ممکن است دوستان و اقوام از او فاصله 
بگیرند؛ اما اگر خیلی کم از وضعیت بیماری فرد اطلاع داشته باشند ممکن 
است چیزهایی را مراعات نکنند یا بعدا ناراحت شوند که از آن ها چیزهایی را 

پنهان کرده است.
این واقعا خسته کننده است زیرا یک نسخه ی واحد برای همه وجود ندارد. 
فرد بیمار مجبور است در مورد هر کسی جداگانه بسنجد و تصمیم بگیرد که 
تا چه حد او را در جریان بیماری اش قرار بدهد و چقدر او را درگیر کند. حفظ 

روابط برای این بیماران کار ساده ای نیست.
مثلا زمانی که یک فردی از آشنایان به دلیل سرطان سینه تحت عمل 
جزئیات  تمام  می  خواستند  دوستانش  از  برخی  بود،  گرفته  قرار  جراحی 
تشخیص بیماری ، عمل جراحی و درمان های بعد از آن را بدانند. عده ای هم 
فقط در همین حد می خواستند بدانند که آیا درمان تا آن زمان خوب پیش 
رفته است یا نه. فرد بیمار هم دوست داشت روابطش را تا جایی که امکان دارد 
به خوبی حفظ کند. بنابراین لازم بود فکرش را به کار بیندازد و این مساله او 

را واقعا خسته می کرد.
باید انرژی صرف کنید تا تصمیم بگیرید چه درمان هایی را انجام دهید

فردی که بیماری مزمنی دارد ذهنش پُر از سوال هایی درباره نحوه ی درمان، 
چگونگی مصرف داروها، عوارض درمان و ... می  باشد. علاوه بر پزشک، 
گاهی خود بیمار نیز باید انتخاب هایی بکند و تصمیم هایی بگیرد که لازمه اش 
اطلاعات کسب کردن، پرسیدن سوال های گوناگون و خیلی از کارهای دیگر 

است و همه این ها خسته کننده اند و انرژی فرد را تحلیل می  برند.
باید انرژی صرف کنید که تصمیم بگیرید از همین اندک انرژی تان 

چگونه استفاده کنید!
شاید بی معنی به نظر برسد؛ اما این طور نیست؛ »آیا باید همین انرژی کم 
را صرف کارهای خانه کنم یا باید صرف فعالیتی کنم که دوست دارم و برایم 
مفرح است؟«. حتی شاید برای همین فکر کردن، انرژی تان را مصرف کنید و 

دیگر انرژی برای  انجام کاری برایتان باقی نماند! 
و  خستگی  سبب  می توانند  هم  دیگری  دلایل  به  مزمن  بیماری های 

افسردگی شوند:
درد

می کند  ایجاد  که  مزمنی  ناراحتی  و  درد  دلیل  به  مزمن  بیماری  خود 
خسته کننده است. درد اغلب باعث می شود خواب راحتی نداشته باشید و به 

سختی بتوانید استراحت کنید و همین باعث خستگی می شود.
التهاب

التهاب که ریشه ی بیماری هایی مانند آرتریت روماتوئید و لوپوس است، 
مستقیما باعث خستگی می شود. التهاب، تاثیر واقعا مخربی بر بدن دارد و 
آن را ناتوان می کند. بنابراین هر کاری که می توانید باید انجام دهید تا التهاب 
را کنترل کنید، یعنی برنامه ی درمانی تان را دقیقا پیگیری کنید، داروهایتان را 
مصرف کنید و از عواملی که التهاب برانگیزند اجتناب کنید. ضمنا استراحت 

خوب و کافی را فراموش نکنید.
مشکلات متعدد سلامتی

داشتن مشکلات متعدد و همزمان می تواند احساس خستگی تان را بدتر 
کند؛ مثلا کسانی که آرتریت روماتوئید یا دیگر بیماری های التهابی دارند 
معمولا دچار کم خونی نیز هستند. فیبرومیالژیا، سندرم دیگری است که 

می تواند همراه با دیگر انواع آرتریت یا درد مزمن باشد.
عوارض جانبی داروها

برخی از داروهایی که برای درمان آرتریت و دیگر بیماری های مزمن تجویز 
می شوند می توانند خستگی ایجاد نمایند. داروهای رایجی که باعث خستگی 
می شوند شامل شُل کننده های عضلات، متوترکسات، برخی از داروهای 
از تزریق داروهای  از بیماران بعد  فشار خون و مسکن ها می شود. برخی 

بیولوژیک یا اینفیوژن )سرم( احساس خستگی و بی انرژی بودن کنند.
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به بهانه ی بازگشت پیکر اولین شهید روحانی مدافع حرم به قم؛

از زندگی ساده طلبگی تا شهادت در سوریه

این روزها شهر قم میزبان پیکر شهیدی است که 6 سال قبل در شامگاه دوشنبه 
31 فروردین 1394 همراه با رزمندگان تیپ فاطمیون در منطقه بصری الحریر استان 

درعای سوریه به شهادت رسید.
شهید محمد مهدی مالامیری که به اولین شهید روحانی مدافع حرم ایران معروف 
است، ساکن قم بودند و دو فرزند با نام فاطمه و بشری از ایشان به یادگار مانده است. 
به بهانه ورود پیکر مطهر ایشان به کشور با حسین احمدی، پدر همسر این شهید به 

گفت وگو پرداختیم.
حسین احمدی، پدر همسر شهید محمد مهدی مالامیری در گفت وگو با ایسنا 
عنوان کرد: شهید محمد مهدی مالامیری 6 سال قبل در جبهه بصری الحریر 
سوریه به دست داعش به شهادت رسیدند و داعش نیز از تحویل جنازه این شهید 
بزرگوار به ایران امتناع می کرد. بعد از ازادسازی منطقه، به خانواده شهید اعلام شد 
که جنازه پیدا شده است. پس از تطابق با دی ان ای که از قبل از خانواده شهید 
گرفته شده بود، تایید شد که جنازه ی مطهر متعلق به شهید محمد مهدی مالامیری 
است که روزچهارشنبه نیز از سوریه به تهران منتقل و روز پنجشنبه در قم تشییع و به 

خاک سپرده شده است.
وی درخصوص ویژگی های این شهید بزرگوار بیان کرد: این شهید در دامن پدر و 
مادری انقلابی رشد کرده بود و در متن انقلاب اسلامی تربیت شده بود. او در تبعیت 
از سخنان رهبری که بیان کرده بودند در جبهه های سوریه باید روحانیوون تبلیغی 
رزمی نیز حضور داشته باشند، در جبهه ی مقابله با کفر که این بار در سوریه برپا شده 

بود حضور پیدا کردند. اقدام ایشان، درحقیقت قیام برای خداوند بود. 
احمدی درباره صفت ساده زیستی و مدارج علمی شهید محمد مهدی مالامیری 
محمد  شهید  دارد.  خود  همراه  هم  را  ساده زیستی  طلبگی  زندگی  کرد:  بیان 
مالامیری به علت اشتغال جدی که به امر طلبگی داشتند و تمرکز فوق العاده خود 
در مسائل علمی، در سن 30 سالگی به اجتهاد رسیدند و استاد درس کفایۀ در حوزه 
علمیه بودند. گاها 15- 16 ساعت در روز با زبان روزه در حال مطالعه بودند. علم و 
درس برای ایشان بسیار جدی بود. به خاطر همین رویکرد مورد توجه بسیاری از 
اساتید حوزه قرار گرفته بودند. تاکید حوزه هم بر این بود که روحانیونی که درجات 
علمی بالا دارند در جبهه ی سوریه حاضر شوند تا بتوانند پاسخگوی سوالات مختلف 

رزمندگان باشند و طلاب با تحصیلات عالیه برای این امر در دعوت می شدند.
وی ادامه داد: ایشان حدود 8 سال قبل از آنکه در جبهه سوریه حضور پیدا کنند، 
تاکید داشتند که بتوانند به عنوان نیروی حزب الله، در جبهه ی نبرد با اسرائیل حضور 
پیدا کنند. اما در آن سال ها این خواسته ایشان محقق نشد. تا اینکه سال ها بعد در 

جبهه ی سوریه به مقصود خود که جهاد در راه خدا بود، رسیدند. 
احمدی درباره مواجهه خانواده با مسئله شهادت بیان کرد: خانواده ما با جهاد و 
شهادت بیگانه نبود. روحیه دخترم در برخورد با مسئله شهادت ایشان، روحیه ای 
عالی و قوی بود. در بحث جهاد و شهادت اگر خانواده اکراه داشته باشند و مانع 
شوند، معمولا کسی که می خواهد در این مسیر گام بردارد، با مشکل برخواهد 
خورد، اما اگر الان با پدر و مادر و برادران این شهید، با همسر و فرزندان این شهید 
صحبت کنید، روحیه متعالی آن ها را مشاهده خواهید کرد چرا که همگی در یک 

مسیر قدم برمی دارند.

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم :

۵ پارک موضوعی در قم احداث می شود
شاخص  اقدامات  ازجمله  گفت:  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  سرپرست   
سازمان، آماده سازی پنج پارک موضوعی هوش و کنجکاوی، پارک صوت، پارک نور، 

پارک انرژی و پارک فیزیک بوده که در دستور کار قرار گرفته است.
سید محمد موسوی منش با اشاره به اهمیت نورپردازی المان های شهری در 
جهت نشاط اجتماعی اظهار داشت: در سال 99 در این زمینه 17 پروژه با اعتباری 
بالغ بر 33 میلیارد ریال پیش بینی شده بود که در کلیه مناطق تلاش کردیم کار را به 

بهترین نحو انجام شود.
وی با اشاره به انجام نورپردازی فاز دوم پل شهدای 72 تن، پل معصومیه و زیرگذر 
طباطبایی ابراز کرد: نقش برجسته های انجام شده سطح شهر در سال گذشته 

بالغ بر 11 میلیارد و 330 میلیون ریال هزینه در برداشته است.
فاز نخست  انجام  به  زیباسازی شهرداری قم ضمن اشاره   سرپرست سازمان 
نورپردازی رمپ جهتی و روشنایی زیرگذر حضرت حمزه در سال 1398 و دو رمپ 
میدان در سال 1399 ابراز کرد: تعداد 88 پروژه در سطح شهر وجود دارد که با توجه 
به قراردادهای تعمیر و نگهداری، تمام پروژه ها فعال و عملیاتی شده و به صورت روزانه 
از آن ها نگهداری می شود. وی با تأکید بر نصب المان پروانه در قالب تعداد 200 
پروانه در سطح شهر افزود: در باغ پرندگان حجم زیادی از اقدامات اعم از موضوعات 

بازیافتی، نوستالژی، فکری و هایتک توسط این سازمان انجام شده است.
موسوی منش با بیان نصب المان انقلاب در ابتدای خیابان انقلاب اذعان کرد: با 
توجه به قرار گرفتن خیابان ارم در مجاورت بازار و راسته مشاغل سنتی، المان مرد 

سوهان پز، مرد کفاش، قالیباف و مسگر نصب شده است.
زمینه  باغ موزه دفاع مقدس در  با  زیباسازی  به همکاری سازمان  اشاره  با  وی 
سردیس  سمپوزیوم  دومین  و  نخستین  گذشته  سال  کرد:  تصریح  فضاسازی 
شهدا برگزار که 12 سردیس در سمپوزیوم اول و چهار سردیس در سمپوزیوم دوم 

انجام شده است.
در  زین الدین  شهید  المان  نصب  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان  سرپرست 
افتتاح بوستان زین الدین را موردتوجه قرار داد و افزود: در زمره المان های مناسبتی 
سردیس های مختلف ازجمله سردیس مربوط به ماه مبارک رمضان و نیمه شعبان 

طراحی و به روزرسانی می شود.
وی با اشاره به تعویض بیرق های میدان آستانه در مناسبت های مختلف تأکید 
کرد: در حوزه پیرایش شهری بخش اعظم کار توسط تسهیلگری انجام می شود که 
بودجه تخصیص داده شده سال گذشته در زمینه پیرایش شهری 482 میلیون تومان 
بوده است. موسوی منش با تأکید بر برگزاری جلسات متعدد با تولیت مدارس و 
مسجد آیت الله گلپایگانی و تکمیل کاشی کاری های رهاشده توسط خیرین مسجد 
خاطرنشان کرد: در پاساژ امجدی کلیه اقدامات با پرداخت رقم سنگین توسط کسبه 
انجام شده که موجب احیای طبقه فوقانی پاساژ و تغییر کاربری از قسمت انباری 
شده است. وی با اشاره به تبدیل نمای آجری پاساژ کویتی ها به نمای مناسب ابراز 
کرد: امسال با تجربه ای که از سال های گذشته داشتیم در خصوص پیرایش شهری 
درمجموع مرکز، مناطق و سازمان مبلغ 10 میلیارد و 898 میلیون ریال پیش بینی 
اعتبارشده است که 5 طرح تهیه شده است. سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری 
قم کف سازی انجام شده در خیابان انقلاب و قرار گرفتن پیرایش شهری در دستور 
کار را مورد تأکید قرار داد و تصریح کرد: با تلاش سازمان زیباسازی و همکاری 

شهروندان تعداد 370 تابلو در این خیابان ساماندهی شده است.
وی با تأکید بر طراحی فاز دوم پارک نور یادآور شد: ازجمله اقدامات شاخص 
سازمان با تکیه بر توان خارج از سازمان، آماده سازی پنج پارک موضوعی هوش 
و کنجکاوی، پارک صوت، پارک نور، پارک انرژی و پارک فیزیک بوده که در دستور 
کار قرار گرفته است. موسوی منش گفت: یکی از اقدامات سال جدید انجام دادن 
فعالیت های رباتیک بوده که با همکاری مجموع دانشگاه های قم، دانشگاه صنعتی، 
دانشگاه آزاد و دانشگاه شهاب دانش انجام شده و علاقه مندان می توانند در 6 لیگ 

در حوزه های نظافت شهری، پسماند، آتش نشانی و ترافیکی فعالیت کنند.

آیت الله حسینی بوشهری :

عزاداری ها باید با رعایت دستورات 
بهداشتی باشد

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه امسال به دلیل 
شیوع ویروس کرونا شرایط عزاداری سخت است،گفت: در عین حال مردم سعی 
می کنند، جداگانه سازی بین سلامت و بین مسأله عزاداری ایجاد نکنند. چون 
عده ای راه سلامت را در پیش می گیرند و عزاداری را فراموش می کنند؛ عده ای راه 
عزاداری را در پیش می گیرند، سلامت را فراموش می کنند. می شود هم عزاداری کرد 
و هم سلامت را با رعایت شیوه نامه های بهداشتی که مورد تأکید و سفارش است، 

پاس داشت.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در اولین برنامه از سلسله نشست های 
تخصصی »در مدرسه عاشورا« که از سوی مدیریت آموزش حوزه نمایندگی ولی 
فقیه در امور حج و زیارت به صورت مجازی برگزار شد به موضوع »آینده نگری امام 

حسین )ع( در قیام عاشورا« پرداخت.
وی با بیان اینکه از ویژگی های مهم قیام ابی عبدالله و نهضت سالار شهیدان، 
آینده سازی و توجه به آینده است، تصریح کرد: گاهی ما آینده بینی داریم و گاهی 
آینده پژوهی داریم؛ تفاوت بین این دو خیلی زیاد است. آنچه مورد و متناسب بحث 
ما است، آن نگاه به آینده و آینده سازی است و حادثه عاشورا هم نگاه به آینده بود 
که از آن به آینده گرایی تعبیر می کنیم و هم جهت دهی به آینده است که در عین 
مسأله آینده پژوهی روی این موضوع تکیه می شود. در آینده پژوهی کار مهمی که 
اتفاق می افتد و انجام می گیرد، خلق چشم انداز است؛ یعنی چشم انداز را خلق 
می کنند و می آفرینند و مورد توجه قرار می دهند و این مسأله بسیار مهمی است که در 

آینده پژوهی نقش و تأثیر بسیار فراوان دارد.
وی افزود: پس آینده پژوهی در مقابل آینده بینی مورد تأکید است و از دل آینده 
پژوهی آینده نگری و جهت دهی به آینده در می آید و معنای خلق چشم انداز هم یعنی 
نشان دادن آینده مطلوب است. معتقد هستیم که حسین بن علی )ع( در روز عاشورا 
و قیامی که انجام دادند، این دو نکته را دنبال کردند؛ علاوه بر آن احساس مسئولیتی 
که در روز عاشورا کردند که پایان کار آن به ظاهر به شهادت آن حضرت انجامید اما 

حضرت، آینده نگر بودند و نسبت به آینده مطلوب جهت دهی ایجاد کردند.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه آینده شناسی و آینده پژوهی را به منظور 
جهت دهی به فرهنگ ضروری دانست و تاکید کرد: نگاهمان به فرهنگ، نگاهمان 
به فناوری، نگاهمان به نیروی انسانی، نگاهمان به اتخاذ سیاست های مناسب باید 

با این مبنا دنبال شود.
وی افزود: در حادثه عاشورا  آینده نگری و آینده سازی به دست می آید و روز عاشورا 
حضرت مسیر آینده را برای یاران خود تبیین و روشن کرد و یک مدینه فاضله ای را در 
جلوی دیدگان آن ها قرار داد که آینده شما چه خواهد بود و طبیعتاً برای رسیدن به 
آن آینده علاوه بر اینکه به یارانش آن مدینه فاضله را نشان داد، به کسانی که بعد از 
عاشورا هم آمدند، آینده را ترسیم کرد، مدینه فاضله را ترسیم کرد و به آن ها جهت داد.
وی به موضوع عاشورا و ظهور حضرت بقیه الله الاعظم اشاره کرد و گفت: اتصال 
عاشورا به ظهور و اتصال ظهور به رجعت، یعنی آینده روشن؛ ممکن است فراز و فرود 
داشته باشیم، اما بدانید سرانجام عاشورا به ظهور می انجامد و بعد از جریان ظهور، 
مسأله رجعت پیش خواهد آمد، رجعتی که حسین بن علی و یاران حسین بن علی 
)ع(در حقیقت بر می گردند به این عالم و در حقیقت شاهد عذاب و تنبیه کسانی 
خواهند بود که حادثه عاشورا را رقم زدند و در مقابل اردوگاه حسین بن علی )ع( 
ایستادند و به گونه ای ایستادگی کردند که حسین بن علی و یاران و اصحاب و فرزندان 

و برادران او به شهادت رسیدند و خاندان پاک و مطهر او به اسارت برده شدند.
 آیت الله حسینی بوشهری خاطرنشان کرد: عاشورا مبدأ برای یک مقصد است، 
مبدأ عاشورا و مقصد ظهور است و پس از ظهور جریان رجعت صورت می گیرد؛ 
یعنی این چراغ مبارزه با طاغوت و باطل همیشه روشن نگه داشته خواهد شد و 
نشان می دهد که وجود مقدس حضرت ابا عبدالله الحسین)ع( بر لحظه لحظه آینده 
اشراف دارد و آن نقطه پایانی را نشانه گرفته است؛ آینده نگری صرف آینده نگری 
نیست، آینده سازی هم هست؛ موقعی که ما آینده را درست برای افراد ترسیم کنیم، 

افراد خود را برای رسیدن به آن آینده آماده می کنند. 
 وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی ادامه راه عاشورا و ادامه راه کربلا است، تصریح 
کرد: اگر  امروز دشمنان در مقابل انقلاب ما سنگ اندازی می کنند که متصل به 
انقلاب ابا عبدالله)ع( است، همان سنگ اندازی هایی است که یزید و یاران یزید 
در مقابل حسین بن علی)ع( انجام دادند. حسین بن علی پایان راه خود و یارانش 
را آنگونه ترسیم می کند، پایان راه حسین بن علی بعد از هزار و چند سال هم همان 
خواهد بود که به ظهور متصل خواهد شد و بعد از ظهور هم حسین بن علی)ع( 
می فرماید که با یارانم به آنجا باز خواهیم گشت. این نوع آینده نگری خیلی جالب 

است؛ این نوع آینده نگری در حقیقت ساختن آینده است.
برای  آغاز  نقطه  تنها  نه  رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: عاشورا 
آینده نگری است که نقطه مقصد برای آن مدینه فاضله هم هست چون ظهور حضرت 
بقیة الله الاعظم در ظهر عاشورا نسبت به ظهور نوید می دهند و ظهور هم که مقصد 

هست در روز عاشورا اتفاق خواهد افتاد.

مدیر روابط عمومی سپاه استان قم:
رسانه ها پل ارتباطی مردم با مسئولین هستند

امام  سپاه  عمومی  روابط  مدیر 
بازدید  در  )ع(  طالب  ابی  بن  علی 
رسانه ها  دفاتر  نمایندگی های  از 
زبان  رسانه ها  گفت:  قم  استان  در 
با  آنها  ارتباطی  پل  و  مردم  گویای 
اقدامی  طی  هستند.  مسئولین 
مشترک و در ادامه دید و بازدید ها از 
حسینی  استان؛  رسانه های  دفاتر 
امام  نوده مدیر روابط عمومی سپاه 
علی بن ابی طالب به همراه محرابی 
معاون مطبوعاتی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی؛ همتی مدیر خانه مطبوعات استان و یوسف پور رئیس هیئت 
مدیره خانه مطبوعات از دفاتر نمایندگی روزنامه ها ؛ خبرگزاری و پایگاه های خبری 
در استان قم به مناسبت روز خبرنگار بازدید به عمل آوردند. در این بازدید ها سید 
حسن حسینی نوده؛ مدیر روابط عمومی سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهید خبرنگار محمود صارمی و عرض تبریک به رسانه ها 
به مناسبت روز خبرنگار؛ از خبرنگاران به عنوان طلایه داران عرصه اطلاع رسانی یاد 
کرد. وی با اشاره به سختی کار خبرنگاران؛ از خبرنگاران استان قم به عنوان پرکار 
ترین خبرنگاران کشور یاد نمود که قم را از سایر استان ها متمایز کرده است. حسینی 
نوده در ادامه گفت: نزدیکی قم به پایتخت؛ وجود مراجع عظام تقلید؛ تمرکز اماکن 
متبرکه و مراکز حوزه های علمیه در قم و همچنین رفت و آمد مسئولین کشوری به 
این استان ،موضوعاتی است حائز اهمیت که وظیفه و مسئولیت خبرنگاران را در این 
استان دو چندان نموده است. وی در پایان  با تقدیم هدایایی از طرف سپاه استان قم 

،از زحمات همه خبرنگاران و اصحاب رسانه تقدیر کرد.

رئیس اوقاف ناحیه یک شهرستان قم خبرداد:
توزیع ۳۰ هزار بطری آب معدنی از محل موقوفات 
رئیس اوقاف ناحیه یک شهرستان قم گفت: از محل عواید موقوفات مرتبط، 30 هزار 
بطری آب معدنی تهیه و در بین سوگواران حسینی بقاع متبرکه این ناحیه توزیع شده 
است. سید سجاد موسوی قیداری اظهار کرد: با توجه به برگزاری مراسم عزاداری در 
قالب سوگواره بصیرت عاشورایی در بقاع متبرکه شاخص ناحیه یک شهرستان قم، 
تامین اقلام مورد نیاز عزاداران در دستور کار قرار گرفته است. وی افزود: بر این اساس 
و از محل عواید موقوفات سردار و غیبی، 30 هزار بطری آب معدنی تهیه و در مجالس 
عزای حسینی توزیع شده است. رئیس اوقاف و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم 
با بیان اینکه همه این مراسم با حضور حداقل جمعیت و در فضای باز برگزار می شوند 
گفت: رعایت شیوه نامه های بهداشتی بر اساس ابلاغیه سازمان اوقاف و مطابق با 

آنچه ستاد ملی مقابله با کرونا و ستاد استانی اعلا کرده اند در اولویت قرار دارد.

»سید حسن موسوی چلک« رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران به خبرنگار 
ایرنا گفت: در شرایط بحران کرونا علاوه بر دولت و مسوولان، مردم هم نقش بسیار 
مهم وکلیدی دارند. مردم می توانند با رعایت پروتکل های بهداشتی؛ از بروز پیامد 

هایی هم در سطح خرد )خانواده( و هم در سطح کلان )جامعه( جلوگیری کنند.
بیش از یکسال و نیم است که با ویروسی به نام کرونا دست و پنجه نرم می کنیم. 
ویروسی که تمام ابعاد زندگیمان را تحت تاثیر قرار داده است. طی این مدت شاهد 
مرگ دوستان، آشنایان، اقوام و همسایگان بوده و هستیم. در حال حاضر پیک 
پنجم کرونا یعنی کرونا دلتا را پشت سر می گذاریم و آمارها )508 فوتی در 24 
ساعت گذشته( حاکی از شکسته شدن رکورد میزان مرگ و میر های روزانه است. 
این در حالی است که همچنان می بینیم عده ای بی توجه به حداقل دستورات و 
پروتکل  های بهداشتی هستند. لازم است کمی به خود آییم و مسوولیت خود را به 
عنوان شهروندی از جامعه در قبال یکدیگر بپذیریم. با توجه به اهمیت این موضوع،  
پژوهشگر ایرنا با سید "حسن موسوی چلک" به گفت و گو نشست که مشروح آن را 

در ذیل میخوانید:
شروع پیک جدید کرونا و  لزوم رعایت پروتکل  های بهداشتی

موسوی چلک پیرامون عدم رعایت پروتکل های بهداشتی در شرایط شروع پیک 
جدید کرونا گفت: وقتی بحرانی اتفاق می افتد، انتظار این است که برای مدیریت آن 
بحران و کنترل شرایطی که با آن مواجه هستیم، همه ظرفیت  ها به کار گرفته شود.
بدون شک در بحرانی مثل کرونا که مهمترین راه مقابله با آن پیشگیری و رعایت 
دستورالعمل  های بهداشتی است، علاوه بر تصمیماتی که دولتمردان و مدیران 

مرتبط می گیرند، مردم هم نقش بسیار مهم و کلیدی دارند.
وی افزود: ما در بحران کرونا در پیک های مختلف مشاهده کردیم که وقتی 
تصمیمات خوبی گرفته شد و مردم هم رعایت کردند، میزان فوتی ما به زیر 50 نفر 
در روز رسید. اما مجدد می بینیم که در روز های اخیر به بالای 500 نفر که تا به حال 
سابقه نداشت، رسیده است. این یک پیام دارد و این پیام این است که مردم به هر 
دلیل خسته شده اند و برای رعایت پروتکل های بهداشتی آنگونه که باید خودشان 
را مسوول نمی دانند که این موضوع نیز می تواند دلایل متعددی داشته باشد. از آن 
جمله کاهش اعتماد به تصمیم گیران و فشارهای اقتصادی ناشی از بحران کرونا که 

زندگی مردم را تحت تاثیر قرار داده است.
وی ادامه داد: طولانی شدن دوران کرونا و ناکارآمدی نظام حمایتی دولت از 
مردم در این شرایط سبب شده مردم اعتماد نکنند و تکیه گاهی نداشته باشند، در 
حالیکه در شرایط فعلی انتظار می رود دولت  ها بیش از گذشته کنار مردم باشند. 
موضوعی که در راستای یکی از مولفه های اصل 29 قانون اساسی است. به موجب 

این اصل باید از مردم در شرایط بحران حمایت کرد و به تامین رفاه آنها پرداخت.
برای  مردم  در چنین شرایطی  کرد:  بیان  اجتماعی  انجمن مددکاران  رییس 
خودشان راهی جز این نمی بینند که به فعالیت هایشان بپردازند؛ چرا که برای تامین 
معاش نیاز به حضور و فعالیت در جامعه دارند. آنها معتقدند اگر کرونا بگیرند و بمیرند 
بهتر از این است که گرسنه بمانند. عباراتی شبیه این نشان دهنده این است که 
مردم از این همه فوت و مصیبت  ها و گرفتاری ها خسته شده اند. به همین خاطر 
وقتی کاهش اعتماد و حمایت باشد، لذا باید انتظار این بی توجهی را نیز داشت. 
آماری که آقای حریرچی از میزان رعایت پروتکل ها ارائه می دهد، نگران کننده 

است. زیرا به جایی رسیده ایم که مردم انگار اصلا نگران این همه فوت نیستند.
راهکار چیست؟

موسوی چلک در خصوص اینکه در رابطه با مساله عدم رعایت پروتکل  های 
بهداشتی چه کاری باید کرد، گفت: نکته ای که به نظر من مهم است، این است که 
در واقع مردم در چنین شرایطی برای خود و اطرافیانشان هم شده می بایست رعایت 
پروتکل  ها را مد نظر داشته باشند. اگر خانواده ای عزیزی را از دست داد، ما که چتر 
حمایتی درست و مناسبی نداریم بنابراین مصیبت بعد از فوت عزیز برای خانواده ها 
می ماند. در حالیکه اگر دستورات و پروتکل  های بهداشتی رعایت می شد، شاید 
چنین مرگ  هایی اتفاق نمی افتد. گرچه مرگ دست خداست، اما با رعایت پروتکل  
ها می توان از وقوع آنها هم جلوگیری کرد. باید دانست که دود این اتفاقات نه تنها به 

چشم آن خانواده، بلکه به چشم جامعه هم می رود.
وی ادامه داد: وقتی فردی که تحصیلات بالاتری داشته و از انسان های مهمی 
بوده در اثر ابتلا به کرونا می میرد، در واقع جامعه دچار از دست دادن این نیروهای 
انسانی می شود. ضمن اینکه هزینه  های مرتبط بر این موضوع هم بر خانواده و هم 

بر جامعه تحمیل می شود.
وی افزود: وقتی شما آزمایشی انجام می دهید، باید پول بسیاری پرداخت کنید. 
این طور نیست که بیمه  ها همه هزینه ها را پوشش دهند. متاسفانه بیمه  های ما 
بیمه های کارامدی نیستند. وقتی یک آزمایشی انجام می شود، باید 60 یا 70 درصد 
بیشتر یا کمتر را خود افرادپرداخت کنند. اینطور نیست که دولت همه آنها را تامین 
کند. موسوی چلک گفت: لذا مردم باید بدانند که خروج از این وضعیت بدون 
کمک آنها امکانپذیر نیست. اینکه منتظر باشند دولت برایشان کاری انجام دهد، 
تنها یک بعد است. در نتیجه خود مردم هم باید به خاطر خودشان و اطرافیانشان 

مسوولیت های خود و شهروندی شان را انجام دهند.
لزوم تغییر سبک های زندگی

موسوی چلک درباره لزوم تغییر سبک های زندگی گفت: انسان موجودی است 
که اراده دارد و می تواند در شرایط مختلف تصمیمات مناسبی را اتخاذ کند. الان نیز 
در شرایط بحرانی زندگی می کنیم که نیازمند یک بازنگری در سبک زندگی است.
این بازنگری هم باید در سطح بهداشت فردی و هم باید در سطح بهداشت جمعی 
و محیط صورت بگیرد. در این شرایط باید خودمراقبتی  ها افزایش یابد. ارتباطات 
باید به شکل مجازی حفظ شود. گرچه ارتباطات مجازی به اندازه ارتباطات واقعی 
اثربخش نیستند، اما می توانند در این شرایط بحرانی مورد استفاده قرار بگیرند. در 
این شرایط بحرانی باید روش  ها و سبک  های زندگی تغییر کند، در غیر اینصورت 

همچنان باید تاوان این کم توجهی ها را پرداخت کرد.

در گفت و گو با رییس انجمن مددکاران اجتماعی ایران مطرح شد؛

نقش مردم در کنار دولت برای مهار کرونا چیست؟

ماه محرم، ماه سرور سالارشهیدان است، دراین ماه 
نذورات فراوانی توسط عزاداران حسینی به جاآورده می 
شود، اما درکنار آنها نذر خون برای نجات جان بیماران، 
چه  و  است  دوستی  نوع  و  دلدادگی  جنس  از  ایثاری 
بهتر که اهدای خون در این ایام بیش از هر زمان دیگر 

موردتوجه قرار گیرد.
نیاز به خون و فرآورده های آن همیشگی است و مختص 
به زمان خاصی نیست، اما با توجه به نوعدوستی مردم و 
طرح نذر خون که چندسالی است در ایام محرم  و صفر 
برگزار می شود، جوانان و اهدا کنندگان خون و عزادار 

حسینی از اهدای خون استقبال می کنند.
در  جوانان  حضور  محرم  ماه  ایام  در  که  همانطور 
آیین های عزاداری البته امسال با رعایت پروتکل های 
بهداشتی و فاصله اجتماعی پر رنگ است، برای اهدای 
خون نیز در سراسر کشور پیش قدم باشند و با اهدای 
خون نجات دهنده کسانی باشند که چشم انتظار قطرات 
به  و  یافته  دوباره  جانی  تا  هستند  خون  بخش  حیات 

زندگی برگردند و خانواده ای را شاد کنند.
در  و  هستند  خون  اهدای  نیازمند  همیشه  بیماران 
هرشرایط نیاز به خون احساس می شود، اما در برخی از 
شرایط مانند وجود بحران ها، اپیدمی ها، سوانح طبیعی 
مانند زلزله و سیل و جنگ موجب می شود که نیاز به 
خون بیشتر شود، اما گاهی هم برخی از اتفاقات مانند 
سردی و گرمی هوا و اپیدمی شدن یک بیماری موجب 
می شود که میزان استقبال از اهدای خون کاهش یابد، 
این موضوع را در پاندومی کرونا هم شاهد هستیم در همه 
دینا این اتفاق افتاده است و میزان استقبال برای اهدای 

خون کاهش یافته است.
در ایران هم بعد از شیوع ویروس کرونا شاهد کاهش 
میزان اهدای خون بودیم، اگر چه این میزان کاهش در 
ایران نسبت به دیگر نقاط دنیا کمتر بوده است و در هر 
حالی میزان خون مورد نیاز بیماران، بیمارستان ها ومراکز 
در  خون  ذخیره  هیچگاه  و  است  شده  تامین  درمانی 
دوران کرونا درایران به بحران نرسید، اما باید توجه داشت 
که نیاز به خون همیشگی است و بیماران همیشه نیازمند 

به خون و فرآورده های آن هستند.
سخنگوی سازمان انتقال خون گفت : برنامه نذر خون 
امسال طبق سال های گذشته در ماه های محرم و صفر 
با شعار فرهنگ حسینی و نذر عاشقان اباعبدالله حسین 
)ع( در ادارات کل انتقال خون سراسر کشور برگزارخواهد 

شد.
بشیر حاجی بیگی افزود: پویش نذر خون از تاسوعای 
فرهنگ  و  شد  خواهد  اندازی  راه  اربعین  تا  حسینی 
و  دوستانه  انسان  فرهنگ  یک  عنوان  به  خون  اهدای 
حسین  امام  عاشقان  حضور  برای  محلی  به  ایثارگرانه 
)ع( به عنوان مصداق حقیقی کشتی نجات در جامعه 
اسلامی ما و حضور در مراکز انتقال خون جهت اهدای 

خون اجرایی خواهد شد.
وی تاکید کرد: در تمامی مراکز انتقال خون سراسر 
کشور شیوه نامه های بهداشتی در بالاترین سطح رعایت 
می شود و سلامت اهدا کنندگان خون وظیفه اصلی 
مراکز انتقال خون است و همه هموطنان برنامه نذر خون 
را درکنار سایر نذورات در ما ههای محرم و صفر در برنامه 

کاری خود قرار دهند.
حاجی بیگی خاطرنشان کرد: اولویت فعالیت های 
ها  استاندارد  کامل  رعایت  ایران  خون  انتقال  سازمان 

فنی  های  استاندارد  تمامی  و  است  کیفیت  ارتقای  و 
سازمان در ایام شیوع کرونا حفظ شده است و در تمامی 
فعالیت های فنی سازمان کیفیت برکمیت اولویت دارد و 

هیچگاه کیفیت را فدای کمیت نخواهیم کرد.
شهرداری  از  گفت:  خون  انتقال  سازمان  سخنگوی 
ها، مراکز سلامت شهرداری و فرهنگسراها و همچنین 
جعمیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
بازوان همیشگی و همراه انتقال خون در امر اهدای خون 
در  )ع(  الحسین  اباعبدالله  حضرت  سوگواری  ایام  در 
خواست می کنیم در راه اندازی پویش نذر خون در کنار 

سازمان انتقال خون قرار گیرند.
وی با بیان اینکه برنامه و پویش نذر خون برای نخستین 
بار در کشور ما در میان کشور های منطقه از سال ها پیش 
شروع شد، تصریح کرد: امیدواریم امسال نیز این طرح با 
رعایت همه پروتکل های بهداشتی با موفقیت در سراسر 

کشور در مراکز انتقال خون اجرا شود.
پویش نذر خون با اهدای خون ورزشکاران

حاجی بیگی گفت: امسال پویش نذر خون با اهدای 
خون ورزشکاران و با همکاری فدراسیون های ورزشی در 
سراسر کشورآغاز خواهد شد و امسال با توجه به برگزاری 
المپیک و حضور ورزشکاران کشورمان در این رویداد مهم 
و شعار هر اهداکننده خون یک قهرمان است با دعوت 
از ورزشکاران عزیز کشورمان منتظر حضور گرم آنها در 
مراکز انتقال خون هستیم و برنامه نذرخون از تاسوعای 

حسینی شروع و تا اربعین ادامه خواهد داشت.
و  همراهی  همدلی،  پویش  این  از  هدف  افزود:  وی 
مشارکت جامعه ورزشی کشور به عنوان جمعی از سفیران 

انتقال خون در امر اهدای خون در سراسرکشور است.
حداقل سن اهدای خون ۱
۸ و حداکثر ۶0 سال است

انتقال خون گفت: حداقل سن  سخنگوی سازمان 
قابل قبول برای اهدای خون 18 سال و حداکثر سن 
برای اولین اهدای خون 60 سال است و برای دفعات 
بعدی اهدا کننده مستمر)با سابقه حداقل دو بار اهدای 

خون در سال( حداکثر 65 سال است.
حاجی بیگی تصریح کرد: در شرایط کنونی که کشور 
با شیوع ویروس کرونا مواجه است سازمان انتقال خون 
بازهم از امن ترین و کم خطرترین اماکن نظام بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی کشور است.
هموطنان  گفت:  خون  انتقال  سازمان  سخنگوی 
انتقال  یاری گر سازمان  نوعدوست که در همه شرایط 

نیاز  مورد  خون  فرآورده های  و  خون  تامین  برای  خون 
بیماران نیازمند به خون هستند، توجه داشته باشند که 
ترس از کرونا موجب این نشود که اهدای خون را فراموش 
کنند، مردم توجه داشته باشند که نیاز به خون همیشگی 
است، پس بنابراین بیماران نیازمند به خون را فراموش 

نکنند و به کمک این بیماران بشتابند.
وی تاکید کرد: اهدا کنندگان خون اطمینان داشته 
آخرین  اساس  بر  خون   انتقال  سازمان  که  باشند 
استانداردهای سازمان بهداشت جهانی و سازمان های 
را  بهداشتی  و  ایمنی  نکات  تمام  جهان،  خون  انتقال 
رعایت می کند و تمام مراکز انتقال و اهدای خون و تمام 
تجهیزات این مراکز درکشور در حال حاضر و همین طور 
همیشه، ضد عفونی و استریل می شوند و اهدا کنندگان 

با اطمینان خاطر خون  اهدا کنند.
برای اهدای خون، کارت شناسایی معتبر الزامی است

حاجی بیگی تاکید کرد: هنگام مراجعه به مراکز انتقال 
خون برای اهدای خون داشتن کارت شناسایی معتبر 
الزامی است وبرای اهداکنندگان بار اول همراه داشتن 
کارت ملی و اهداکنندگان مستمر خون )با سابقه حداقل 
دوباراهدی خون درسال( کارت شناسایی معتبر کافی 

است.
وی اضافه کرد : سالانه حدود 2 میلیون و 500 هزار نفر 
به منظور اهدای خون به مراکز انتقال خون کشور مراجعه 
می کنند که از این شمار مراجعه کننده 2میلیون و 100 

هزار نفر موفق به اهدای خون می شوند.
هر واحد خون جان سه نفر را نجات می دهد

سخنگوی سازمان انتقال خون گفت: با اهدای یک 
واحد خون می توان جان سه نفر را نجات داد؛ از یک 
واحد خون، گلبول خون فشرده گرفته می شود که در 
جراحی ها کاربرد دارد، پس از آن پلاکت گرفته می شود 
که به مصرف بیماران سرطانی می رسد، پلاسمای خون 

نیز در بیماران کبدی و سوختگی استفاده می شود.
حدود 450  اهدایی  خون  واحد  هر  کرد:  تاکید  وی 
میلی لیتر و معادل فقط 10 درصد حجم کل خون بدن 
است، پلاسما و گلبول های سفید و پلاکت ها، ظرف 
مدت چند روز به طور طبیعی توسط سیستم خون ساز 
آهن  جذب  افزایش  با  بدن  و  می شوند  جایگزین  بدن 
از دستگاه گوارش، آهن از دست رفته را به مرور و طی 
حدود یک ماه جایگزین خواهد کرد، بنابراین گلبول های 
قرمز خون حداکثر در سه تا چهار هفته در بدن بازسازی 

می شود.

اهدای خون در ایام محرم بیش از هر زمان دیگر موردتوجه قرار گیرد؛

نذر خون؛ ایثاری از جنس دلدادگی و نوع دوستی 
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رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و امارات با بیان اینکه در چرخه تولید واردات کالا 
نقش مهمی ایفا می کند، گفت: در صورتی که صادرات بدون افزایش واردات رشد 

داشته باشد نشان دهنده منابع فروشی و خام فروشی است.
»فرشید فرزانگان« با بیان اینکه تجارت ایران و امارات روند افزایشی را طی می 
کند، اظهار داشت: آمارها نشان می دهد به تدریج ارزش میانگین صادراتی تجارت 
دو کشور کمتر و ارزش میانگین وارداتی بیشتر می شود که این روند شرایط مناسبی 
برای اقتصاد فراهم نمی کند، زیرا معنای افزایش خام فروشی و منابع فروشی را در 

خود دارد.
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و امارات با بیان اینکه آمارها نشان می دهد در 
سال جاری این کشور در جایگاه نخستین شریک تجاری ایران به جای چین در حوزه 
واردات قرارگرفته است، تاکید کرد: در فروردین ماه سال جاری میزان واردات ایران از 
امارات 788 میلیون دلار، از چین 656 میلیون دلار، از ترکیه 247 میلیون دلار، از هند 
133 میلیون دلار و از روسیه 132 میلیون دلار بوده که آلمان جایگاه خود را در این 

بخش به روسیه واگذار کرده است.
وی با بیان اینکه در زمینه صادرات، امارات در جایگاه سوم شرکای تجاری کشور قرار 

گرفته است، تصریح کرد: در همین مدت ایران به چین 974 میلیون دلار، به عراق 
428 میلیون دلار، به امارات 417 میلیون دلار و به ترکیه 177 میلیون دلار صادرات 
داشته که در این میان ترکیه رشد قابل توجهی را نسبت به سال گذشته تجربه کرده 

است.
فرزانگان با بیان اینکه تجارت جهانی در نخستین فصل 2021 نسبت به مدت مشابه 
سال قبل جهش 10 درصدی پیدا کرده است، گفت: محرک اصلی رشد تجارت، 
صادرات اقتصادهای شرق آسیا است و در سایر مناطق در حال توسعه، تجارت با 
سرعت کمتری بهبود خواهد یافت، اما تجارت کشورهای پیشرفته به تدریج تقویت 

می شود.
وی با بیان اینکه پیش بینی می شود در فصل دوم 2021 بهبود کیفیت اقتصاد در 
دنیا سریع تر از دو رکود اقتصادی پیشین باشد، تصریح کرد: چشم انداز تجارت سال 
جاری میلادی وابسته به روند واکسیناسیون در جهان است اما انتظار می رود بسته 

های محرک مالی از بهبود تجارت جهانی حمایت کند.
اساس  همین  بر  داشت:  اظهار  امارات  و  ایران  بازرگانی  مشترک  اتاق  رییس 
اقتصادهای قدرتمند به سرعت خود را احیا می کنند و انتظار می رود که چین و آمریکا 

به عنوان عامل اصلی رشد جهانی، تاثیرات مثبتی در اقتصاد کشورهایی که تجارت 
آنها با این دو کشور تلفیق شده، بگذارد.

وی در خصوص انتظارات از دولت آینده، تصریح کرد: کنترل رشد نقدینگی و 
پایه پولی، تک رقمی کردن تورم، بهبود محیط کسب و کار، اولویت دهی به شرکت 
های کوچک و متوسط، افزایش رقابت پذیری در اقتصاد، اصلاح ساختاری اقتصاد، 
کاهش نرخ بیکاری، افزایش اقتصادی، مشارکت و بهره برداری کارآمد و بهینه از منابع 
طبیعی، حفظ محیط زیست، کمبود آب و بحران هایی که در زمینه مصرف و اتلاف 
انرژی داریم چالش های پراهمیت کشور است که لازم است همواره به آن پرداخته 

شود.
فرزانگان تاکید کرد: تعامل با جهان به ویژه همسایگان، کشورهای آفریقایی، هند و 
چین با نگاه دو سویه به غرب و شرق به صورت همزمان از دیگر خواسته های فعالان 

اقتصادی است.
وی با بیان اینکه افزایش حجم تجارت، در صادرات و واردات اهمیت بسیاری دارد، 
خاطرنشان کرد: گسترش صادرات بدون رشد واردات معنای خام فروشی مواد اولیه 

را می دهد.

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و امارات:

افزایش صادرات بدون رشد واردات به معنای خام فروشی است

وزیر پیشنهادی کار: 

ایجاد ۳۰۰ هزار شغل در سال را 
هدفگذاری کردیم

وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: اقتصاد ایران ظرفیت بالایی 
دارد که در سال گذشته 200 هزار شغل ایجاد شد و امسال 300 هزار شغل را 

هدف گزاری کرده ایم.
»حجت الله عبدالملکی«  وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دعوت 
از حجت الاسلام »محمدرضامیرتاج الدینی« رییس فراکسیون راهبردی مجلس 
با حضور در جمع اعضای این فراکسیون، گزارشی از سوابق تحصیلی، شغلی و 

برنامه های خود در صورت رسیدن به وزارت، ارائه داد.
حجت الاسلام والمسلمین میرتاج الدینی با اشاره به سخنان عبدالملکی در این 
نشست گفت: بنا بر اظهارات وی، این وزارت خانه فوق العاده زیادی دارد به این 
دلیل که با بیش از 60 میلیون نفر از جمعیت کشور ارتباط دارد که می تواند در 
صورت عملکرد مثبت یک رضایت عمومی را ایجاد کند؛ همچنین بخشی از صنعت 
کشور مانند صندوق های بزرگ، پتروشیمی و نفتکش و ... ذیل این وزارت خانه قرار 
دارد. در نتیجه وقتی به اهمیت و جایگاه آن نگاه می کنیم این سوال مطرح می شود 

که چه کسی برای این وزارتخانه مناسب است.
وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: وزیر مناسب این وزارتخانه باید 
چهار ویژگی داشته باشد، نخست اینکه فهم کلان اقتصاد داشته باشد چراکه اینجا 
یک وزارتخانه چند بعدی است؛ مثلا یک بالا و پایین شدن نرخ سود بانکی به شدت 
روی این نهاد تاثیرگذار است، این وزارت خانه متولی رفاه اجتماعی است نه صرفا 
چند صندوق. دوم باید فهم درستی از اشتغال داشته باشد، کار و اشتغال یکی از 
ابعاد مهم این وزارتخانه است چراکه این وزارتخانه دبیر شورای اشتغال کشور است 
و همچنین متولی حوزه کار و روابط کار است. سومین مساله رفاه است، از بحث 
آسیب های اجتماعی تا بحث پرداخت یارانه و پرداختی های بلاعوض و همچنین 
بهداشت و درمان همگی در این مقوله رفاه گنجانده می شود. محور چهارم مساله 
شرکت داری است، فهم مدیریت شرکتی برای این وزارتخانه هم برای این وزیر 
حیاتی است که بخش زیادی از شرکت های مهم کشور زیر مجموعه این وزارتخانه 

است.
وی در ادامه سخنان خود بیان کرد: در چهار سالی که در خدمت عزیزان در کمیته 
امداد هستم، الگوی اشتغال امداد و عملکرد آن دچار یک تحول جدی شد تا جایی 
که آقای شریعتمداری در جلسه کارگروه اشتغال خانگی کشور دستور دادند که 
الگوی کاری کمیته امداد در اجلاس سازمان جهانی کار به عنوان الگوی برتر برای 
ایجاد اشتغال معرفی شود. در این چهار سال بیش از 30درصد اشتغال ناخالص 
کشور در کمیته امداد ایجاد شده است یعنی 693هزار شغل که در سامانه های 

وزارت کار ثبت می شود.
وزیر پیشنهادی تعاون،  کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه این عملکرد با کمتر از نیم 
درصد منابع کشور محقق شد،  گفت: همین عملکرد باعث شد که شما در مجلس 

بودجه اشتغال 1400 امداد را نسبت به سال 99 دو برابر کردید.
وی افزود: آقای روحانی در این مدت دوبار از اشتغال امداد تقدیر کردند، آقای 
جهانگیری چندبار عملکرد را تحسین کردند و این نشان می دهد که عملکرد ما 
در چهار سال گذشته توانست کمک حال دولت باشد. تیرماه سال گذشته نیز 
به معاون اول سابق  رییس جمهوری عرض کردم اگر مسوولیت اشتغال خانگی 
کشور برعهده کمیته امداد باشد و  یک منابع حداقلی درنظر گرفته شود.  این منابع 
حداقلی یعنی 20هزار میلیارد تومان که می شود یک درصد منابع بانکی کشور و 
سوم هزار میلیارد تومان بودجه فنی در اختیار ما قرار داده شود. ما متعهد می شویم 
500هزار فرصت شغلی در سال ایجاد کنیم و این نیمی از نیاز شغلی کشور است 
که ایشان هم استقبال کردند اما متاسفانه وارد چرخه بروکراسی شده و میسر نشد.

عبدالملکی درخصوص ایجاد اشتغال در کشور و ظرفیت های اقتصاد ایران، 
اظهار داشت: سال گذشته نزدیک به 200هزار شغل ایجاد شد و امسال 300 هزار 
شغل را هدف گزاری کرده ایم. وقتی یک میلیون فرصت شغلی مطرح شد برخی 
از آقای رییسی پرسیدند چنین چیزی ممکن است؟ من گفتم فقط کمیته امداد 
نصف این را تامین می کند. اقتصاد ایران خیلی ظرفیت بالایی دارد. یک تحلیل 
منطبق بر واقعیت را عرض کنم که اقتصاد ایران ظرفیت اشتغال70 میلیون نفر 
نیروی کار را دارد در حالیکه کل نیروی کار ما 23 میلیون نفر است و 5 میلیون نفر 

هم نیروهای بیکار یا شبه بیکار داریم.
وزیر پیشنهادی تعاون،  کار و رفاه اجتماعی ادامه داد:  اینکه رهبر معظم انقلاب 
می فرمایند که جمعیت ما باید بیشتر شود »ایران 150 میلیون نفری«،»200 
میلیون نفری«، به این خاطر است که اقتصاد ما اگر بخواهد شکوفا شود 70 میلیون 
نیروی کار نیاز دارد، در صورتی که اشتغال کامل باشد و در چنین اقتصادی ما گیر 

5 میلیون نفر بیکار هستیم.
وی با بیان اینکه »الگوی اشتغال کمیته امداد مورد توجه کشورهای خارجی قرار 
گرفته است ، بیان کرد: چندین نفر از رایزن های تجاری کشورهای دیگر به امداد 
آمده اند که شما چه کار دارید می کنید؟،بعضی از معاونین کار وزرای کشورهای 
دیگر آمده اند و از الگوی اشتغال امداد هم تئوری و هم عملی رفتند در مناطق 
بازدید کردند. من معتقدم الگوی اشتغالی که ما در امداد اجرا کردیم در دنیا قله قرار 

دارد به این خاطر که 30 دانشگاه کشور را ما درگیر این مساله کردیم.
وزیر پیشنهادی وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی با تاکید بر اهمیت مساله رفاه، 
تصریح کرد: در مساله رفاه بعد اصلی فقر است، در این سال ها مساله فقر برای ما 
مساله بسیار جدی بوده و ما در کمیته امداد درگیر این مساله هستیم، سامانه هایی 
که برای شناسایی نیازمندان باید ایجاد شود یا برخی اکنون ایجاد شده و باید 
تکمیل شود.  وی در ادامه به موضوع شرکت داری در این وزارتخانه اشاره کرد و 
گفت: موضوعی که خیلی ها را نگران می کند شرکت داری است، مدیریت این 
حوزه قواعد دارد و بنده با آن آشنا هستم به این دلیل که تجربه شرکت داری در ده 

مجموعه بزرگ اقتصادی را داشتم غیر اینکه رشته ام است.
عبدالملکی خاطرنشان کرد: تجربه کاری من در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
10 سال است؛ در زمانی که 29 سال سن داشتم عضو هیات مدیره صندوق بیمه 
اجتماعی روستاییان و عشایر بودم که اکنون به صندوق بیمه کشاورزان تبدیل شده 

است لذا با شرایط صندوق ها هم آشنا هستم.

دادستان کل کشورمطرح کرد :

هشدار به بانک ها؛ عملیات ربا ممنوع
دادستان کل کشور با ارسال نامه ای به بانک ها ضمن هشدار در خصوص هرگونه 
عملیات منجر به بروز ربا در مؤسسات مالی، از تعقیب عاملان عملیات ربا در 

بانک ها خبر داد.
 حجت الاسلام منتظری با ارسال نامه ای به بانک های کشور ضمن هشدار در 
خصوص هرگونه عملیات منجر به بروز ربا در مؤسسات مالی، از تعقیب عاملان 

عملیات ربا در بانک ها خبر داد.
در متن این نامه آمده است: اعمال نظارت های دقیق مدیران و مسئولان محترم 
نظام پولی کشور و پیشگیری و برخورد جدی با این پدیده شوم و مذموم امری 
ضروری و غیرقابل اجتناب است و لذا ترتیبی اتخاذ فرمایید که بر اقدامات اعمالی 
بازدارنده تحقق این موضوع در عملیات آن مجموعه و نیز بخش های وابسته از قبیل 
شرکت های سرمایه گذار، شرکت های واسپاری و صرافی ها نظارت های لازم اعمال و 
ضمن استقرار نظامات لازم پیشگیرانه در صورت مواجهه با هرگونه عملیات منجر به 

بروز ربا نسبت به معرفی متخلفان به مراجع ذیصلاح قضایی اقدام نمایید.

امروزه مشکلات معیشتی مردم یکی از مهم ترین مسایل کشور است. بدون شک 
صنایع کوچک و متوسط با طیف متنوعی از تولید محصولات و خدمات می توانند، 
نقش بی بدیلی در حل این معضل ایجاد کنند و زمینه ایجاد شغل با کمترین 

سرمایه را فراهم آورند.
با توجه به شرایط سخت اقتصادی حاکم بر کشور، یکی از بهترین راه ها برای 
ایجاد تحرک و پویش اقتصادی، تقویت بنیه های صنعتی با راه اندازی و حمایت از 
صنایع کوچک و متوسط و ایجاد بستر مناسب فعالیتی برای آنها، خواهد بود. از 
1393 خورشیدی به مناسبت پنجاهمین سالروز تأسیس سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران و بنا به تصویب شورای فرهنگ عمومی، 21 مرداد 
در تقویم رسمی کشور به عنوان »روز حمایت از صنایع کوچک« نامگذاری شده 
است. این روز بهانه ای شد تا ضمن ارج نهادن به ارزش های معنوی، اجتماعی، 
تلاشگران در این عرصه اقتصادی، چالش ها و مشکلات این صنایع نیز شناسایی 
شده و فعالان و مسوولان عرصه اقتصادی کشور در جهت رفع این مشکلات 
بکوشند. در ایران بیش از 90 درصد صنایع کشور را صنایع کوچک و متوسط در 
بر می گیرد، این صنایع نقش مهمی در توسعه اقتصاد کشور و بحث اشتغالزایی 
ایفا می کنند و از آنجایی که نیاز به سرمایه اولیه بالایی ندارند، فشار مالی سنگینی 
به دولت وارد نمی کنند. بدون شک حمایت از صنعتگران و کارآفرینان شاغل در 
این صنایع سبب خواهد شد که تغییرات بنیادین در اقتصاد کشور و تحقق اقتصاد 
مقاومتی ایجاد کنند و همچنین موجب گسترش عدالت اجتماعی می شود. 
رونق اقتصادی در اینگونه بنگاه ها که برپایه تعاریف علمی کمتر از 10 نیروی کار 
دارند، رقابتی سالم در صنوف همگون ایجاد می کند و خروجی این رقابت سالم 

تولیدات باکیفیت در بخش های مختلف اقتصادی است. از طرفی خصوصیات 
کوچک بودن این صنایع باعث می شود که تخصصی تر کار کنند و همچون صنایع 
بزرگ یک طیف گسترده از کارهای صنعتی را انجام نمی دهند. صنایع کوچک به 
لحاظ همین کوچکی، چابک تر و انعطاف پذیرتر هستند و در شرایط مختلف اگر 
محصولی تولید کنند و با مشکل مواجه شوند، بلافاصله محصول را دیگری که مورد 

نیاز است، جایگزین آن کرده و به تولید می پردازند.
همچنین  با توسعه اشتغال در این بخش می توان به افق های صادراتی بیشتری 
صنایع  سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیأت  رییس  رسولیان  علی  یافت.  دست 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران در خصوص تعداد سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران و شرکت های استانی تابعه آن بر این باور است که صنایع 
مذکور در 1400 خورشیدی با دارا بودن 505 شهرک و 324 ناحیه صنعتی و سه 
منطقه ویژه اقتصادی درحال بهره برداری، 81 شهرک و ناحیه صنعتی تخصصی، 
6 شهرک فناوری، 40 مرکز خدمات فناوری و کسب و کار، 2 مجتمع فناوری 
اطلاعات و خدمات نرم افزاری، 93 هزار و 923 قرارداد منعقده و بهره برداری از 48 
هزار و 12 واحد صنعتی و سه هزار و 145 واحد کارگاهی، زمینه اشتغال مستقیم 

962 هزار و 243 تن را در سراسر کشور فراهم کرده است.
علاوه بر این موارد از دیگر مهم ترین تأثیرات این صنایع می توان به گسترش 
دامنه و میزان نقدینگی، توسعه تجاری و افزایش سطح درآمد ملی کشور اشاره 
کرد. آیت الله خامنه ای مقام معظم انقلاب اسلامی در خصوص اهمیت این 
صنایع فرمودند: آن چیزی که در متن جامعه اشتغال ایجاد می کند و طبقات پایین 
را بهره مند می سازد، همین صنایع کوچک و متوسط است؛ این ها را تقویت کنید 

و پیش ببرید.
یکی دیگر از اهمیت های صنایع کوچک، بدون شک نقش بی بدیل آنها در خنثی 
کردن تحریم های ناجوانمردانه آمریکا علیه کشور است که می تواند در خودکفایی 
کشور و تحقق رونق اقتصادی، افزایش تولید ملی، نقش کلیدی و موثری ایفا کند.

راهکارهایی برای حمایت از صنایع کوچک و متوسط
به دلیل اهمیت بالای این صنایع تولیدی کوچک که بدان اشاره شد، ضرورت 
دارد که با روش های مختلف از جمله اعطای تسهیلات مالی، برگزاری دوره های 
آموزشی، اجرای تورهای صنعتی، اعزام هیات های تجاری و صنعتی به نمایشگاه 
های داخلی و خارجی در جهت پیشرفت و توسعه آنها گام برداشت. همچنین با 
توجه به اینکه درصد بالایی از صنایع کوچک و متوسط کشور در شهرک ها و نواحی 
صنعتی مستقر هستند، باید توجه بیشتری توسط دولت و سازمان برنامه و بودجه 
از نظر تزریق بودجه عمرانی جهت تکمیل زیرساخت شهرک ها و نواحی صنعتی 
صورت گیرد. از طرف دیگر ضرورت دارد که تزریق تسهیلات به صنایع کوچک و 
رفع مشکلات این واحدها با پیش نیاز آموزش اثربخش مالکان و مدیران واحدهای 

صنعتی و آشنایی آنان با قوانین کسب و کار و تجارت همراه باشد.
 تصویب قانون خاص حمایت از صنایع کوچک و متوسط، کاهش سهم کارفرما 
در صنایع کوچک و متوسط از بیمه تامین اجتماعی، جهت دهی برندهای داخلی 
جهت سرمایه گذاری در استان های مرزی و کمتر توسعه یافته کشور در جهت 
توازن منطقه ای و صادرات و الزام استفاده واحدهای صنعتی کوچک و متوسط از 
خدمات کلینیک های کسب و کار از دیگر اقدام هایی است که می توان در جهت 

توسعه این صنایع انجام داد.
مشکلات عمده صنایع کوچک و متوسط

از جمله مشکلاتی که صنایع کوچک و متوسط با آن مواجه هستند، می توان به 
عدم دسترسی و امکان تامین منابع مالی این واحدهای صنعتی، تغییرات پی در 
پی قوانین و سیاست های دولت، عدم ثبات اقتصادی، عدم دستاوری به فناوری 
های روز و گران بودن آنها، عدم دسترسی به بازارهای صادراتی اشاره کرد. علاوه بر 
موارد گفته شده در شرایطی که صعود بی رویه و غیرقابل انتظار نرخ ارز هزینه های 
اضافی را به صنعتگران تحمیل کرد، محدودیت حاصل از شرایط تحریم در ورود 
ماشین آلات و مواد اولیه صنایع نیز مانعی بزرگ در فعالیت سربازان اقتصادی را به 
همراه داشت. بدین ترتیب موانع بازار مانند نوسانات عرضه و تقاضا و تغییرات شدید 
قیمت مواد اولیه و تجهیزات به دلایلی چون تورم و تحولات نرخ ارز از مهم ترین 
چالش های صنایع کوچک و متوسط به شمار می روند. سولماز علی پور یکی از 
کارشناسان این حوزه دسترسی نداشتن به انواع اطلاعات از جمله بازاریابی درباره 
بازارهای داخلی و خارجی،  وضعیت مالی و فناوری صنایع کوچک و متوسط برای 
کمک به سرمایه گذاران در انتخاب کسب وکارهای مناسب برای سرمایه گذاری، 
اطلاعات فنی و عملیاتی، اطلاعات درباره منابع تأمین مواد اولیه تولید و خریداران 
و... را از جمله گرفتاری های این بخش می داند. در پایان باید اذعان داشت که اگر 
دنبال کم اثر و بی اثر کردن تحریم ها هستیم، باید از ایجاد و حمایت از تولیدات ملی 
و صنایع کوچک جانانه دفاع و حمایت کرد. این امر مستلزم امکانات و منابع است 
که خوشبختانه در ایران این منابع عظیم موجود است و تنها نیاز به مدیران کارآمد 

و لایق دارد تا بتواند آنها را به حرکت درآورد و در راه اعتلای این صنایع گام بردارد.

اهمیت و جایگاه اقتصادی صنایع کوچک در ایران؛

حمایت از صنایع کوچک؛ گامی در جهت توسعه اقتصادی

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه انتظار می رود 
سهامی که ماه گذشته با رشد سنگین مواجه بودند به نقطه 
مقاومت برسند و سرمایه ها وارد دیگر سهم ها شوند، گفت: 
می رسد  نظر  به  گرفته  صورت  پیش بینی های  اساس  بر 
که بازار سرمایه در هفته جاری با رشدی معقول و منطقی 

مواجه باشد.
معاملات بورس در هفته ای که گذشت به دنبال روند 
صعودی که از چند وقت گذشته وارد بازار شد به رشد خود 
ادامه داد، به طوری که شاخص بورس با حدود 5.5 درصد 
افزایش توانست پرشتاب تر از قبل به کانال یک میلیون و 

500 هزار واحد نزدیک شود.
به نظر می رسد معاملات بازار سهام با مشخص شدن 
وزرای پیشنهادی از سوی رییس جمهوری و معرفی آنها به 
مجلس و نیز خوش بینی های ایجاد شده نسبت به وزیر 
پیشنهادی امور اقتصاد و دارایی، روزهای روشنی را پیش 
روی خود داشته باشد و در این میان اکثر کارشناسان در 
پیش بینی معاملات این بازار از رشدی معقول و منطقی در 

معاملات بازار سرمایه سخن می گویند.
نکته قابل توجه معاملات بورس، پیش بینی روند فعلی 
بازار سهام بعد از رشد پرشتابی است که از چند روز گذشته 
داشته است، اکثر سرمایه گذاران مطابق با روند اصلاحی 
که بازار سال گذشته تجربه کرد نگران مسیر معاملات بورس 
در هفته پایانی مرداد هستند و چنین تصوری را دارند که 
ممکن است شاخص بورس بعد از رشدی که از مدت ها 
قبل در بازار تجربه کرده است برای چند روزی وارد مدار 

اصلاحی شود.
احتمال افزایش عرضه سهام برای مدتی موقت در بازار 

در این زمینه "امیرعلی امیرباقری" روند معاملات بورس 
در هفته جاری را مورد ارزیابی قرار داد و گفت: براساس 
بازار  پیش بینی های صورت گرفته به نظر می رسد که 
سرمایه در هفته جاری با رشدی معقول و منطقی مواجه 

باشد.
وی خاطرنشان کرد: این موضوع نباید فراموش شود که 
بسیاری از سهام و صنایع ممکن است به دلیل رسیدن به 
نقطه مقاومت به دلیل رشدی که از چند وقت گذشته در 
بازار تجربه کردند برای مدتی موقت با چالش مواجه شوند و 

امکان افزایش عرضه در این سهام وجود دارد.
به  اینکه قرار گرفتن همه سهام  به  با اشاره  امیرباقری 
صورت یکدست در مسیر رشد نشان دهنده وجود چشم 
انداز تورمی سنگین در اقتصاد کشور است، اظهار داشت: 

این موضوع به نفع بازار سرمایه نیست بلکه بهتر است رشد 
بازار گروه به گروه صورت بگیرد، چراکه این اتفاق به نفع 

کلیت بازار سرمایه خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: انتظار می رود سهامی 
که در ماه گذشته با رشد سنگین مواجه بودند به نقطه 
مقاومت برسند و سرمایه ها وارد دیگر سهم ها شوند که این 
امر منجر به حرکتی باثبات در کلیت بازار سرمایه خواهد 

شد.
وی به روند معاملات در بازارهای جهانی اشاره کرد و گف: 
در بعد جهانی قیمت کامودیتی ها با ثبات مواجه است اما 
با اصلاح شاخص دلار سهام  در میان مدت و بلندمدت 
کامودیتی با رشد نسبی مواجه می شوند که می توانند 
به عنوان اهرمی برای سهام شاخص ساز در میان مدت و 

بلندمدت تلقی شوند.
تفکیک راه سهام و صنایع از یکدیگر

امیرباقری به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت 
اشاره کرد و افزود: در معاملات هفته گذشته بازار سهام 
شاهد ایجاد تعادل در این بازار و تفکیک راه صنایع و گروه 
ها از یکدیگر بودیم، همچنین سهام شرکت ها براساس سود 

انتظاری خود توانستند به مدار تحلیل بازگردند.
وی اظهار داشت: براساس تحلیل های موجود، راه سهام 
و صنایع از یکدیگر جدا شد و سهام بنیادی مسیر اصلی 
خود را پیدا کردند که این امر موحب شد تا در برخی از 
روزها شاهد رشد حدود ٣٠ هزار واحدی شاخص بورس در 

بازار باشیم.
امیرباقری همبستگی بالای بورس با نرخ دلار را از جمله 
مسایل قابل اهمیت در بازار دانست و افزود: با توجه به 
کاهش خوش بینی نسبت به مذاکرات برجام نگرانی هایی 
نسبت به نرخ ارز ایجاد شد، به همین دلیل سهام ارز محور 
که تاثیرگذار بر شاخص بورس هستند با اقبال مواجه شدند 

و کلیت بازار را با رشد همراه کردند.
توجه به چند نکته مهم در کلیت اقتصاد کشور 

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در مورد کلیت 
اقتصاد کشور باید چند نکته را مدنظر قرار داد، گفت: اگر 
دولت بتواند با مسایل حاکم در کشور به صورت علمی 
برخورد کند در آن زمان قادر خواهد بود که تا حدودی به 

مهار تورم و رکود بپردازد.
وی با بیان اینکه دولت باید نگاه واقع بینانه ای را وارد حوزه 
عمل کند، اظهار داشت: به طور طبیعی نتیجه اقداماتی 
که دولت در این حوزه به کار گیرد ظرف مدت کوتاه خود 
را نشان نمی دهد؛ چراکه اقتصاد در زمره سیستم های 
اتخاذ شده  اثر تصمیمات  و  پیچیده محسوب می شود 
زمانی که به مرحله اجرا برسند با یک وقفه زمانی خود را 

نشان می دهند.
به گفته امیرباقری، دولت حاضر باید به دقت شرایط را 
بررسی و به صورت علمی مشکلات را برطرف کند تا به تبع 
از این طریق، فضای اقتصادی برای سرمایه گذاری های 

زیرساختی فراهم شود.

بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در کشور  این کارشناس 
زمانی که اقتصاد با مشکلات همراه می شود شاهد هجوم 
بازار  رشد  و  بود  خواهیم  سرمایه  بازار  به  نقدینگی  ورود 
سرمایه نه بر مبنای تولید بلکه براساس چشم انداز تورمی 

صورت می گیرد.
وی با بیان اینکه بازار سرمایه باید این واقعیت را در نظر 
داشته باشد که همیشه چشم انداز تورمی محرک رشد کل 
بازار و صنایع همزمان با یکدیگر بوده است، افزود: زمانی 
که چشم انداز تورمی از بین برود و روند بازار براساس تولید 
واقعی مدنظر قرار گیرد در آن زمان صحبت از یک بازار با 

ثبات و کارا به میان خواهد آمد.
امیرباقری با اشاره به اینکه کشور اکنون نیازمند سرمایه 
خارجی است که این سرمایه از مجرای بین المللی و رفع 
یک سری از مسایل مانند برجام رخ می دهد، گفت: بازار 
سرمایه به عنوان آینه ای از بخش اقتصاد کشور، می تواند 

منعکس کننده واقعیت های اقتصاد کشور باشد.
پیشنهادی برای تیم اقتصادی حاضر در کابینه 

دولت جدید
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  دارایی،  و  اقتصاد  وزارت  وی 
اجتماعی و سازمان برنامه و بودجه را جزو مهترین اعضای 
تیم اقتصادی در کابینه دانست و ادامه داد: به طور حتم 
این سه نهاد می توانند تاثیرگذار بر معاملات بورس باشند، 
یکی از مهمترین مسایلی که اکنون به عنوان نکته ای مهم 
ایران به  در اقتصاد کشور مطرح است موضوع بازگشت 
بازارهای بین المللی و سرمایه گذاری خارجی است که بهتر 
است هر چه زودتر تدابیری در این زمینه اتخاذ شود تا شاهد 

رفع مشکلات موجود در این حوزه باشیم.
امیرباقری اظهار داشت: اقتصاد ایران با توجه به حجم 
گسترده نقدینگی، تورم و رکود سازمان یافته، تحمل آزمون 
و خطا ندارد، به همین دلیل تیم اقتصادی دولت جدید باید 
به صورت مستقیم وارد راه حل های معقول و متناسب برای 

مسایل حاکم در کشور شوند.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه طبیعی است 
با ایجاد چشم انداز تورمی در کشور فشار بر بازار ارز تحمیل 
و زمینه رشد قیمتی فراهم شود، گفت: چنین رشدی به 
عنوان سمی در کشور تلقی می شود و دیگر متناسب با 
واقعیت های اقتصادی نخواهد بود؛ بنابراین افرادی که 
مثلث اقتصادی را تشکیل می دهند باید نگاه واقع بینانه 
ای را به اقتصاد، مسایل روز در کشور و راه حل های علمی 

داشته باشند.

یک کارشناس بازار سرمایه :
آیا شاخص بورس در هفته آخر مردادماه اصلاح می شود؟
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ورزشی

 وینگر ایرانی تیم فوتبال فاینورد با اشاره به دوران حضورش در تیم برایتون 
انگلیس گفت: از انتخاب برایتون پشیمان نیستم ولی آنها به وعده خود عمل 

نکردند.
علیرضا جهانبخش که سال های سختی را در تیم برایتون انگلیس سپری 
کرده بود، امسال به تیم فاینورد هلند پیوست و در دیدار این تیم در لیگ 
کنفرانس یوفا موفق شد دو گل به ثمر برساند. این عملکرد، بازتاب بسیار 
مثبتی از جهانبخش در فوتبال هلند بر جای گذاشت و هواداران فاینورد به 
متحول شدن این وینگر ایرانی نسبت به دوران حضورش در لیگ انگلیس 

امیدوار شدند.  جهانبخش البته با جدایی از برایتون هنوز سئوالاتی از آن 
روزها و بازی نکردنش باقی مانده است. این وینگر ایرانی در گفتگو با روزنامه 

»تلگراف« هلند به بازگویی دوران سختش در برایتون پرداخت.
جهانبخش ابتدا در برایتون زیر نظر »کریس هوتن« بازی کرد. این وینگر 
ایرانی گفت: قبل از رفتن به برایتون، اولین فصل حضور این تیم در لیگ برتر 
انگلیس را از نزدیک دنبال کرده بودم. آنها فوتبال بسیار خوبی بازی می کردند 
و حتی آرسنال و منچستریونایتد را شکست دادند. با خودم گفتم خوب است؛ 
من این تیم را دوست دارم. وی افزود: هوتن اغلب به من می گفت "علی! یک 

امتیاز هم مهم است". من در پست دفاع راست بیشتر از وینگر راست بازی 
می کردم و از نظر مصدومیت هم بدشانس بودم.

به نوشته تلگراف، خروج هوتن ضربه سختی برای جهانبخش بود و با ورود 
»گراهام پاتر« این مهاجم ایرانی خوب بازی نکرد. جهانبخش در این خصوص 
گفت: سیستم بازی در زمان پاتر 2-5-3 بود؛ بدون وینگر و اعتماد مربی. او 
هرگز به من اعتقاد نداشت. من بازی های بسیار خوبی انجام دادم، اما ناگهان 

دوباره اشتباه کردم. به نظرم واقعاً عجیب بود.
جهانبخش افزود: اغلب از او )پاتر( می پرسیدم مشکل چیست؟ شاید او 
می خواست از من در پست دیگری استفاده کند. من واقعاً می خواستم آن را 
امتحان کنم. اما پاتر بعد گفت »تو واقعاً فوتبالیست و آدم خوبی هستی، اما 
این انتخاب من است. من مربی هستم و تصمیم می گیرم.« من در اولین سال 

حضور پاتر در برایتون، از این گونه مکالمات با او داشتم.
بازیکن سابق برایتون تاکید کرد: سخت ترین کار برای من این بود که هیچ 
توضیح واقعی نداشتم. اگر او می گفت »این است، یا آن« من می توانستم 

کاری را انجام دهم اما من هنوز هم نمی دانم.
جهانبخش در ادامه به تلاشش برای پی بردن به این سئوال اشاره کرد و 
افزود: امیر )هاشمی مقدم( مدیر برنامه من چند بار با مدیران باشگاه )برایتون( 
صحبت کرد، اما آنها گفتند که این تصمیم مربی است. او همچنین هرگز 

نمی دانست دلیل دقیق آن چیست.
وی در خصوص پیشنهادات خوبی که برای جدایی از برایتون داشت، اظهار 
کرد: آنها همیشه -به امیر -می گفتند »نه، ما روی او حساب می کنیم، او واقعاً 
خوب کار می کند و ما می خواهیم او بماند.« اما هیچ اتفاقی نیفتاد. در پایان 

فصل گذشته به امیر گفتم که آنها به وعده های خود عمل نمی کنند.
تلگراف در بخشی از مطلب خود آورده است: »جهانبخش در سومین و 
آخرین فصل خود در برایتون با هدایت پاتر، 21 بازی در لیگ برتر انجام داد که 
15 بازی به عنوان بازیکن تعویضی وارد زمین شد. فاینورد راه حلی ارائه داد و 
جهانبخش را با مبلغی بیش از یک میلیون یورو در اختیار گرفت. این می تواند 

یک احساس تسکین دهنده باشد، اما هنوز هم برای مهاجم دشوار بود.«
جهانبخش هم در پایان گفتگوی خود در این ارتباط گفت: من به شهر 
)برایتون( عادت داشتم، مردم آنجا را دوست داشتم و رابطه خوبی بین من 
کارکنان و اکثر افراد باشگاه وجود داشت اما فقط می خواستم ارزش خود را در 
زمین بازیابی کنم. من این فرصت را پیدا نکرد و مجبور شدم ادامه دهم. من 

برای انتخاب برایتون پشیمان نیستم.

علیرضا جهانبخش:

از انتخاب برایتون پشیمان نیستم ولی »پاتر« اعتقادی به من نداشت سخنی با رئیس جدید هیئت فوتبال استان قم؛

الزاماتی برای توسعه 
و پیشرفت فوتبال قم

پس از کش و قوس های فراوان از برکناری رئیس سابق هیئت فوتبال و انتخاب 
سرپرست و پلمپ دفتر هیئت و حرف وحاشیه های فراوان در دوران سرپرستی دکتر 
باقری از قهر و آشتی ها تا کناره گیری دبیرهیئت که بیانگرروزهای نا خوش فوتبال قم 
بود،سرانجام روز سه شنبه 19 مرداد ماه مجمع انتخاباتی هیئت فوتبال قم با حضور 

رئیس فدراسیون فوتبال در هتل المپیک قم برگزار شد.
 در این مجمع پس ازشنیدن سخنان و برنامه کاندیداها همانطور که انتظارمیرفت 
رقابت اصلی بین دکتر مجتبی رمضان بیگی و دکتر قدرت الله باقری شکل گرفت و 
در نهایت با رای اعضای مجمع دکتر باقری با کسب 10 رای در مقابل 4 رای دکتر 
رمضان بیگی، به سمت ریاست  هیئت فوتبال قم انتخاب و دوران بلاتکلیفی 15 ماهه 

فوتبال قم پایان یافت.
در این بین چند نکته و راهکار به شرح ذیل برای توسعه و پیشرفت فوتبال قم ارائه 

می گردد که انتظار می رود مورد توجه قرار گیرد:
1- روح فوتبال قم در سالهای اخیر با سقوط صبا از لیگ برتر و انحلال آن که با بی 
درایتی مسئولان ورزش استان و هیئت فوتبال قم رقم خورد ،تنزل جایگاه فوتسال قم 
در کشور به دلیل عدم حمایت لازم از نمایندگان استان در لیگ های مختلف ،آزرده 
خاطراست  آنچه امروز ضروری به نظر می رسد ایجاد اتحاد و همدلی و رفع کدورت ها 
بین اهالی فوتبال است که باید به جد مدنظر قرارگیرد و در صورت عدم تحقق این امر 

موفقیت دور از دسترس است.
2-به هیچ وجه نباید افرادی که مسبب وضع کنونی فوتبال قم هستند، درارکان 

مدیریت جدیدهیئت فوتبال به کارگرفته شوند.
3- باید با انتخاب افراد متخصص ومتخلص به اخلاق پیام حرکت در مسیر تحول و 

پیشرفت را به جامعه فوتبال مخابره کرد.
4-فوتبال امروز دیگر صرفا یک ورزش نیست بلکه یک صنعت است و با نگاه سنتی 

نمی توان این ورزش پر طرفدار و پر حاشیه را اداره کرد.
5-یکی از ضعف های موجود در هیئت فوتبال بلکه کل ورزش قم عدم استفاده از 
ظرفیت های اقتصادی استان اعم از شهرک ها و نواحی صنعتی و صاحبان صنایع و 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان جهت کمک به توسعه و پیشرفت ورزش استان بوده 
است در این خصوص با برنامه ریزی و تمهیدات لازم و استفاده از افراد متخصص 
درحوزه اقتصادی این مجموعه ها را بیش از گذشته در جهت کمک به ورزش تشویق 

و ترغیب کرد امری که در استانهای دیگر شاهد هستیم.
6-بدون برنامه ریزی نمی توان به پیشرفت و توسعه دست یافت تدوین برنامه های 
کوتاه مدت،میان مدت و بلند مدت و حرکت در این مسیر ضرورتی انکار ناپذیر است.

7-فوتبال قم به لحاظ نرم افزاری با مشکل مواجه است برگزاری دوره ی آموزشی در 
بخش های مختلف اعم از فوتبال و فوتسال و داوری و غیره باید در اولویت قرار گیرد.

فوتبال قم از پتانسیل های بالقوه فراوانی برخوردار است و برای تبدیل آن به بالفعل 
عزم جدی متولیان ورزش وهیئت فوتبال را می طلبد.امیدوارم با همدلی و همکاری 
جامعه فوتبال قم در آینده نزدیک شاهد تکرار روزهای خوش فوتبال قم در دهه 60 
و 70 باشیم این امر شدنی است فقط باید فعل خواستن را صرف نمائیم و به دور 
ازحاشیه با برنامه ریزی و استفاده از تجربه پیشکسوتان و دانش به روز جوانان به این 

سمت حرکت نمائیم.
به امید آن روز

هشداری به مسئولان ورزش استان قم؛ 

کاراته قم را دریابید
قمی  صلابت  پر  مردان  شمار  بی  افتخارات 
درعرصه های المپیک،آسیا و مسابقات بین المللی و 

داخلی در دوران طلایی مردان سپید پوش که سالهای 78 تا 85 را در ذهنها متصور 
میسازد باعث گردیده که همواره از قم بعنوان قطب کاراته ایران نام برده شود.

دباغیان  استاد غلامرضا  بعنوان  کاربلد و سختکوشی  زحمات بی دریغ مربی 
که بیش از 16 سال سکاندار هدایت کاراته ایران در میادین مختلف  عهده دار 
جعفری،مجید  ،مهدی  عموزاده  مهدی  چون  ای  ارزنده  شاگردان  معرفی  و  بود 
عبدالحسینی،علی رضا کتیرائی و امیر مهدی زاده که بعنوان فخر کاراته ایران همواره 
سرآمد بودند و گردن آویزهای طلا،نقره و برنز جهانی و آسیائی همواره بر قامت استوار 
آنها نقش آفرینی می نمود بیانگر این مطلب بود که کاراته قم همواره حرف اول کاراته 

ایران را می زند. 
در کنار مربیان برجسته کاراته قم میتوان از استاد سید علی خلیلی نام برد که با 
تلاش پنجاه ساله در عرصه کاراته قم همواره توانسته اثرات مثبت و ارزشمندی را برای 

کاراته ولایت دربر داشته باشد.
شاگردان برومند این مربی شایسته کسی نبود جز سعید آشتیان کاراته کار شایسته 
قمی که درچندین میادین جهانی و آسیائی نیز توانست برای کشور عزیزمان افتخار 

آفرین باشد.
استاد محسن بیطرفان نیز از جمله مربیان شایسته ای بود که هیچگاه به حق خود 
در کاراته نرسید و از لحاظ فنی و تکنیکی نیز جز کاراته کارهای برجسته زمان خود و 

از مربیان زحمتکش کاراته قم بود.
استاد مهدی ده پرور نیز از مربیان قدیمی کاراته قم بود که همواره در معرفی چهره 
های جوان به کاراته قم و کشور در تلاش بود و این مسیر سازندگی نیز همچنان ادامه 

دارد.
بعد از عبور از 4 مربی قدیمی و شایسته قمی که بیش از 50 سال عمر خود را 
مصروف پیشرفت کاراته قم نهادند دیگر مربیان ارزنده کاراته قم که از لحاظ اخلاقی 
و تکنیکی سر آمد بودند باتلاش خستگی ناپذیر سعی در احیای این رشته در قم 
داشتند. در رشته کاتا برادران شایسته سلطانی توانستند با مدیریت خوب خود در 

سطح کشور جوانان برومندی را به تیم ملی کاراته ایران معرفی نمایند.
در رشته های غیرکنترلی نیز وجود مربیان خوب و توانمندی چون استاد بهادری 
و عزیزیان توانسته همواره بچه های کاراته غیر کنترلی قم را در سطح کشور مقتدر و 
شایسته معرفی نماید. با عبور از وضعیت 20 ساله حاکم بر کاراته قم درمی یابیم که 
دوران طلائی کاراته قم در طول 10 سال در زمان ریاست این رشته توسط رضا ملکی 
قهرمانان شایسته قم توانستند حرف اول کاراته ایران را در کشور بزنند.ادامه این روند 
با مدیریت شایسته حسن عابدی ادامه یافت تا نهایتا علی برخورداری سکان هدایت 
این رشته را در دست گیرد و با توجه به مشکلات بسیار وی توانست نمره قبولی را 
در طول مدت ریاست خود بر کاراته دریافت نماید اما حالا صحبت از این است که 
چه کسی در انتخابات جدید سکان هدایت این این رشته جذاب را در دست خواهد 
گرفت.شنیده ها از عدم وفاق بزرگان کاراته با هم خبر میدهد که این اتفاقی ناگوارا 
است. مودت و دوستی و یکپارچگی اهالی کاراته می تواند این رشته را بار دیگر در 
کشور مطرح سازد و این هشداری است به مسئولان ورزش قم که نگاهی جدی و 
ویژه به پر مدال آور ترین رشته شهرشان داشته باشند اگر به غیر ازاین باشد کاراته قم 

حرکت در سقوط و سراشیبی را تجربه خواهد نمود.

»گرشاسبی« مدیرعامل باشگاه 
فولادخوزستان شد

»حمیدرضا گرشاسبی« مدیرعامل اسبق پرسپولیس به عنوان مدیرعامل جدید 
باشگاه فولادخوزستان انتخاب شد. حمیدرضا گرشاسبی مدیرعامل اسبق باشگاه 
پرسپولیس با تصمیم هیات مدیره باشگاه فولاد خوزستان به عنوان مدیرعامل جدید 
این باشگاه انتخاب شد. گرشاسبی سابقه مدیرعاملی باشگاه پیکان و ریاست هیات 
مدیره باشگاه پیکان را بر عهده دارد. او سابقه فعالیت در هیات های ورزشی رشته های 
مختلف در استان خوزستان، قائم مقام اداره تربیت بدنی استان خوزستان، مدیرکل 
ورزش و جوانان استان های تهران و خوزستان را داشته است. گرشاسبی جایگزین 

سعید آذری شد که پس از دوسال و ارائه عملکردی موفق فولاد را ترک کرد.

دارنده مدال نقره ماده پرتاب دیسک در المپیک لندن، از رده بندی جهانی بهترین ورزشکاران این ماده خارج شد.
اتحادیه جهانی دو و میدانی، رده بندی بهترین ورزشکاران مواد مختلف را اعلام کرد. در این رده بندی نامی از احسان 
حدادی وجود ندارد. این درحالی است که رکورددار پرتاب دیسک آسیا، در ماه گذشته با 1278 امتیاز در رده هشتم جهان 
قرار داشت. حدادی در سال 2020 در هیچ مسابقه ای شرکت نکرد و در سال 2021 هم فقط در لیگ ایران و المپیک به 
میدان رفت که در هر 2 مسابقه رکوردی کمتر از 60 متر ثبت کرد. فرزانه فصیحی با وجود عملکرد ضعیف در المپیک توکیو، 
از رتبه 195 دو 100 متر به مکان 168 صعود کرده است. حسن تفتیان دیگر دونده 100 متر المپیکی ایران که در ماه گذشته 
در رده 57 قرار داشت به رتبه 63 سقوط کرد.  مهدی پیرجهان پس از آنکه المپیک را به دلیل ابتلا به ویروس کرونا از دست 
داد، از رتبه 31 دو 400 متر بامانع به مکان 33 سقوط کرد. شاهین مهردلان و محمدرضا طیبی که ماه گذشته در رتبه های 49 
و 88 پرتاب وزنه قرار داشتند، در این ماه با صعودی قابل توجه در رده های 41 و 71 ایستادند. سجاد هاشمی رکورددار 400 
متر ایران هم با 31 پله صعود، از مکان 80 به 49 جهان رسیده است. حمیدرضا کیا هم از رتبه 59 پرش سه گام به مکان 45 
صعود کرد. در صدر بهترین ورزشکاران دو و میدانی جهان در تمام مواد، کارستن وارهولم از نروژ که در المپیک توکیو رکورد 
جهان را شکست در رده اول ایستاده است. آرمند دوپلانتیس از سوئد رکورددار پرش بانیزه جهان و قهرمان المپیک توکیو در 
رده دوم قرار دارد. دامیان وارنر کانادایی هم که رکورد دهگانه المپیک را شکست، در مکان سوم قرار گرفت. در بخش زنان هم 
سیفان حسن از هلند که المپیک توکیو طلای 5000 و 10000 متر و برنز 1500 متر را به دست آورد، در رده اول قرار دارد. 

 سرمربی اسپانیایی تیم ملی هندبال کشورمان، گفت: قصد دارم بازی های لیگ برتر ایران را برای شناسایی بازیکنان 
جوان و شایسته از نزدیک ببینم و باید بگویم درهای تیم ملی روی بازیکنان باکیفیتی که قابلیت های خود را نشان دهند، 

باز است.
»مانوئل مونتایا فرناندز« سرمربی تیم ملی هندبال روز شنبه در بدو ورود به ایران، اظهار داشت: در مرحله اول باید از 

استقبال گرمی که مسئولان فدراسیون هندبال از من داشتند، تشکر کنم. 
وی در خصوص برنامه های خود به عنوان سرمربی تیم ملی هندبال کشورمان افزود: مهمترین هدفم این است که 

بیشترین تلاشم را برای کمک به هندبال ایران برای دستیابی به بهترین نتیجه در رقابت های قهرمانی آسیا انجام دهم. 
فرناندز ادامه داد: خوشبختانه به دلیل تجربه ای که در تیم ملی قطر از سال 2014 تا سال 2018 با ریورا داشتم، از تمام 
حریفان ایران و حتی خود ایران شناخت دارم. در رابطه با تیم ملی ایران نیز علاوه بر شناختی که از بازیکنان تیم ملی ایران 
دارم، بخاطر فعالیتم به عنوان سرمربی تیم ملی رومانی، این شانس را داشتم که از لژیونرهای ایرانی که در لیگ هندبال 

این کشور بازی می کنند، شناخت داشته باشم. 
سرمربی تیم ملی هندبال کشورمان افزود: درست است که از بازیکنان سابق تیم ملی ایران و بازیکنانی که لژیونر بودند، 
شناخت دارم اما قصد دارم امروز و چند روز آینده بازی های لیگ برتر ایران را برای شناسایی بازیکنان جوان و شایسته از 

نزدیک ببینم و باید بگویم درهای تیم ملی روی بازیکنانی که خود و قابلیت های خود را نشان دهند، باز است. 

با اعلام اتحادیه جهانی دو و میدانی؛

»حدادی« از رده بندی جهانی دو و میدانی خارج شد
سرمربی تیم ملی هندبال:

 درهای تیم به روی بازیکنان باکیفیت  باز است

سال  در  گفت:  آهن  ذوب  فوتبال  تیم  جدید  سرمربی 
اول حضورمان باید شخصیت از دست رفته را به ذوب آهن 

بازگردانیم.
مهدی تارتار درباره دلیل جدایی خود از تیم فوتبال پیکان 
پس از فصل خوبی که با این تیم پشت سر گذاشت، اظهار 
داشت: خیلی  دیر به آن تیم اضافه شدیم و دو سه روز مانده 
به شروع لیگ این اتفاق افتاد حتی در هفته دوم استعفا 
دادم البته می دانستم باشگاه این عذر را قبول نمی کند زیرا 
تیم پیکان در آن هفته سه امتیازی بود و در میانه های جدول 
قرار داشت. آن شوکی بود که به تیم وارد شد و بچه های ما 

خودشان را به من و کادر فنی ثابت کردند.
وی ادامه داد: در ادامه به تک تک بازیکنان پیکان افتخار 
کرده و الان هم به این بازیکنان مستعد افتخار می کنم در 

نهایت توانستیم در پایان فصل جایگاه خیلی خوبی داشته 
باشیم.

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن در مورد هزینه های سرسام آور 
برخی تیم ها برای جذب بازیکنان و لزوم جلوگیری از این 
زیرا  نمی شود کاری کرد  واقعا  اقتصادی گفت:   بی نظمی 
فوتبال حرفه ای است فوتبال ما هم با وجود حرفه ای بودن 
در خیلی از مسائل حرفه ای نیست. زمانی می توانیم اینگونه 
قرارداد بستن ها را آزاد بگذاریم که همه تیم ها حق پخش 
بگیرند و بتوانند با هم رقابت کنند. خیلی از مسائل دیگری 
هم وجود دارد که باشگاه ها می توانند از آن درآمد زایی کنند 
اما وقتی چنین شرایطی ندارند برخی تیم ها برای نیفتادن 
پیروزی  برای  تیم ها  برخی  و  نکردن  می جنگند  و سقوط 

می جنگند.

وی افزود: این موضوع تبعیض است در کشوری که از لحاظ 
اقتصادی مشکلات زیادی دارد باید نظارتی وجود داشته 
باشد تا اینقدر در فوتبال مان ریخت و پاش نشود. دخل و 
خرج در کشورمان مشخص است اما باید قابل تحمل باشد. 
مردم ما در این شرایط اقتصادی خیلی سختی کشیده اند 
و وقتی می بینند یک فوتبالیست در یک فصل 20 میلیارد 
تومان پول می گیرد دل آنها می شکند. این شرایط غیرقابل 
تحمل می شود و شاید خیلی از مردم از فوتبال بدشان بیاید. 
باید نظارتی باشد تا دست کم درباره این مبالغ تعدیل صورت 

بگیرد و بین تیم ها تا این اندازه تفاوت نباشد. 
تارتار درباره اینکه آیا لیست خود را برای جذب بازیکنان 
در اختیار تیم مدیریت باشگاه قرار داده گفت: لیست خود 
را داده ام اما نمی دانیم می توانیم از لیست بازیکنی بگیریم 

یا خیر زیرا هر بازیکنی می آید بلافاصله می گوید فلان تیم 
صنعتی که از آن اسم نمی برم و کارش برای قهرمانی و کسب 
سهمیه حرفه ای است نمی برم کاری به این تیم ها نداریم اما 
هر بازیکنی می آید می گوید فلان باشگاه این مبلغ پیشنهاد 
داده در این وضعیت نمی توانیم کاری کنیم باید اجازه بدهیم 
5، 6 تیمی که هزینه می کنند یارانشان را بگیرند و سپس 
سراغ هر چه در بازار ماند برویم . واقعا کار خیلی سخت است.
وی در ادامه گفت وگو با برنامه تهران ورزشی رادیو تهران 
از  رفتم  تیم ذوب آهن  به  عنوان کرد: خیلی خوشحالم که 
هواداران می خواهم برای بازگشت به روزهای خوب مقداری 
هم  ذوب آهن  احترام  قابل  پیشکسوتان  از  و  باشند  صبور 
تا بتوانیم فصل  می خواهم همه جوره ما را حمایت کنند 

خوبی را با این تیم رقم بزنیم.

مهدی تارتار: بودجه پیکان محدود بود

 دل مردم از قرارداد ۲۰ میلیاردی بازیکنان می شکند

رای اصلاحی
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 

های فاقد سند رسمی
جلسه هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
امضاءکنندگان  حضور  با   1390/09/20 مصوب  رسمی  سند  فاقد  های 
شماره  رأی  تشکیل،  هیأت  دبیرخانه  در  العاده  مقرر/فوق  وقت  در  زیر 
 1399114430002000452 کلاسه  پرونده   139960330002019276
مربوط به تقاضای آقای /خانم رمضانعلی کوچعلی مبنی بر صدور سند مالکیت 
ششدانگ/قسمتی از پلاک شماره 2 فرعی از 2382 اصلی واقع در بخش دو قم 

تحت بررسی است. 
با توجه به مفاد گزارش کارشناس به شماره 5404-1400/4/2 و باعنایت به 
اینکه طبق گزارش شماره فوق الذکر رای هیات تاکنون اجرا نشده لذا مفاد رای 

صادر به شرح ذیل اصلاح می گردد:
مالکیت آقای رمضانعلی کوچعلی فرزند قندعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 85/77 مترمربع پلاک شماره 
2382/2 -اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم تأیید و رأی خود 

را با حدود ذیل صادر می نماید.
شمالا بطول 7/65 متر دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی از پلاک 

2382/2 اصلی

شرقا بطول 16/86 متر دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی از پلاک 
2382/2 اصلی 

جنوبا بطول 6 متر درب و دیواریست بشارع 8 متری
غربا بطول 11/83 متر دیواریست به پی قطعه زمین واقع در قسمتی دیگر از 

پلاک 2382/2 اصلی
حقوق ارتفاقی ندارد

رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا میباشد.
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-----------------------------------------------------
رای اصلاحی

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی

جلسه هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
امضاءکنندگان  حضور  با   1390/09/20 مصوب  رسمی  سند  فاقد  های 
شماره  رأی  تشکیل،  هیأت  دبیرخانه  در  العاده  مقرر/فوق  وقت  در  زیر 
 1399114430002000453 کلاسه  پرونده   139960330002022133
مربوط به تقاضای آقای /خانم رمضانعلی کوچعلی مبنی بر صدور سند مالکیت 
ششدانگ/قسمتی از پلاک شماره 2 فرعی از 2382 اصلی واقع در بخش دو قم 

تحت بررسی است. 

با توجه به مفاد گزارش کارشناس به شماره 5405-1400/4/2 و باعنایت 
به اینکه طبق گزارش شماره فوق الذکر رای هیات تاکنون اجرا نشده لذا مفاد 

رای صادر به شرح ذیل اصلاح می گردد:
مالکیت آقای رمضانعلی کوچعلی فرزند قندعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 113/17 مترمربع پلاک شماره 
2382/2 -اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم تأیید و رأی خود 

را با حدود ذیل صادر می نماید.
شمالا بطول 7/65 متر دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی از پلاک 

2382/2 اصلی
شرقا بطول 20/84 متر دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی از پلاک 

2382/2 اصلی 
جنوبا در دو قسمت اول که مورب است بطول 1/36 متر درب و دیواریست 
حدفاصل پلاک 2382/2 اصلی و شارع 8 متری دوم بطول 4/85 متر درب و 

دیواریست بشارع 8 متری
غربا بطول 16/86 دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی دیگر از پلاک 

2382/2 اصلی
حقوق ارتفاقی ندارد

رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا میباشد.
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

کمتر از یکماه به شروع جام جهانی فوتسال باقی مانده اما اختلافات بین فدراسیون 
فوتبال و کمیته فوتسال بالا گرفته است. بدون شک الان وقت این اتفاقات نیست و این 

موضوع هر چه زودتر باید حل شود.
جام جهانی فوتسال 21 شهریورماه به میزبانی لیتوانی آغاز خواهد شد و تیم ملی 
بیش از همیشه نیاز به حمایت همه جانبه از طرف فدراسیون و کمیته فوتسال دارد اما 
خبرهای جالبی از سمت آن ها به گوش نمی رسد.  به نظر می رسد این اختلاف ها در 
خصوص موضوع استعدادیابی، تیم های پایه و برگزاری جلسه ای در فدراسیون فوتبال 

بدون حضور »مهرداد سراجی« رییس کمیته فوتسال و »وحید شمسایی« عضو این 
کمیته شکل گرفته است. این جلسه به ریاست »شهاب الدین عزیزی خادم« رییس 

فدراسیون فوتبال برگزار شد.  
دلایل این اختلاف و سرانجام آن برای ما اصلا اهمیتی ندارد اما موضوع مهم برای 
اهالی فوتسال، نتیجه گیری تیم ملی در جام جهانی است. تیم ملی اردوهای خوبی 
در طول این سال ها نداشته و حالا نیز وقتی برای این کار نیست اما کمترین کاری که 
فدراسیون و کمیته فوتسال می توانند انجام دهند، تزریق آرامش و شارژ روحی و مالی 

به تیم ملی است.   تیم ملی در این شرایط نیاز به تمرکز دارد چرا که در این رشته اگر 
بهترین تیم  هم تمرکز و آرامش نداشته باشد دچار مشکل می شود. روحیه بالا برای 
بازیکنان تیم ملی باعث عملکرد بهتر از سوی آن ها می شود و امیدواریم که مسوولان 
به این نکته توجه کنند.  اولین دیدار تیم ملی در جام جهانی فوتسال روز 23 شهریور 
مقابل صربستان است. تیم ایران در دیدار دوم خود نیز باید در روز 26 شهریور به 
مصاف آمریکا برود و سومین دیدار تیم فوتسال کشورمان هم روز 29 شهریور مقابل 

آرژانتین برگزار می شود. 

مسئولان توجه نمایند تیم ملی تمرکز و آرامش می خواهد؛ 

قهر مدیران فوتبال با فوتسال؛ وقت دعوا نیست

روح الله کرمانی*

رضا ملکی*
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب، گفت: اینطور نیست که ما فکر کنیم آقای رئیسی 
تحت فشار نبوده است، چون این کابینه با توجه به شرایط کشور و نارضایتی که در 
جامعه وجود دارد و عدم مشارکت بیش از 50 درصد از مردم در انتخابات، چیده شده 
است، انتظار این بود که آقای رئیسی متفاوت عمل کند و صدای بیش از نیمی از 

جامعه که در انتخابات رأی ندادند را هم شنیده باشد.
جواد امام فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا، در خصوص ارزیابی خود 
نسبت به کابینه معرفی شده از سوی سید ابراهیم رئیسی، گفت: این کابینه بیشتر 
شبیه کابینه سوم آقای احمدی نژاد است؛ به هرحال آقای رئیسی شعار مستقل بودن 
داده بود در صورتیکه کاملا مشخص بود که دست فرمان ایشان اصولگرایی است و با 
این لیستی که معرفی شد عملا نشان داد که کابینه ایشان وجه اشتراک خیلی جدی 
با کابینه آقای احمدی نژاد دارد. چه اینکه برخی از آن ها وزرای آقای احمدی نژاد 
بودند، رئیس تیم اقتصادی که اکنون رئیس سازمان برنامه و بودجه است، وزیر آقای 
احمدی نژاد بوده، تعدادی دیگر یا وزیر بودند یا معاون وزیر یا تعدادی از اصولگرایان 
تندروی مجلس دهم هستند. وی افزود: اگرچه هیچ انتظاری هم کسی نداشت که 
آقای رئیسی غیر از این عمل کند اما ایشان خودش مدعی بود که می خواهد از همه 
ظرفیت های کشور فارغ از دسته بندی های سیاسی استفاده کند. خب آن چیزی که 
در واقع انتظار می رفت اتفاق افتاد ولی با توجه به چالش هایی که پیش روی دولت 
است، این تیم چندان به نظر نمی رسد که تیم مسلط و قوی  باشد و خب خیلی از 
افرادی که مطرح هستند، مثلا برای بانک مرکزی یا حوزه های دیگر افرادی هستند 
که در دوره آقای احمدی نژاد هم حضور داشتند. دبیرکل حزب مجمع ایثارگران 
اصلاح طلب در ادامه بیان کرد: به نظر می رسد بهار دولت آقای رئیسی با چهره های 

شاخص دولت آقای احمدی نژاد رقم خورده، حالا باید منتظر باشیم تا ببینیم که 
مجلس چگونه برخورد خواهد کرد. مثلا در مورد کسی که به عنوان وزیر آموزش و 
پرورش معرفی شده، واقعا یک وزارتخانه با این حجم چالش ها و مشکلات و وضعیت 
مدیریتی به ویژه آسیبی که در این دوره کرونا به آن وارد شد، نمی دانم ایشان با چه 

استدلال و توجیهی معرفی شده اند یا در وزارت کشاورزی.
 قحط الرجال شده که فردی با پرونده اختراع تقلبی وزیر شود؟

 معاون وزیر نیرو در دولت اصلاحات با اشاره به وزیر پیشنهادی این وزارتخانه، ابراز 
داشت: همچنین در وزارت نیرو آقای محرابیان هیچ ارتباطی نه در حوزه آب داشته، 
نه در حوزه برق داشته و نه بدنه وزارت نیرو ایشان را می شناسد. وزارت نیرو تعداد 
زیادی افراد مدیر، کارکشته و با تجربه دارد. یکی از ویژگی های وزارت نیرو این است 
که خودش توانسته کادرسازی در حوزه های آموزش و مدیریت داشته باشد، اما به 
یکباره فردی معرفی می شود آن هم با یک پرونده اختراع تقلبی که منجر به صدور 
حکم شده است؛ واقعا قحط الرجال بوده که مثلا نتوانند از همان جریان اصولگرا 
افراد مناسب تری را انتخاب کنند؟ وی ادامه داد: ما انتظار مدیر غیراصولگرا نداریم، 
البته براساس شعارهایی که آقای رئیسی مطرح کرد، بعضی ها که خیلی آشنا نبودند 
به فضای سیاست شاید فکر می کردند این شعارها قرار است عملی شود اما آن هایی 
که آشنا بودند به این فضا با توجه به فضای انتخابات این موضوعات قابل پیش بینی 

بود.
امام در ادامه ضمن آرزوی موفقیت برای دولت سید ابراهیم رئیسی، گفت: من فکر 
می کنم این فضا نه تنها هنوز هیچ امیدی را ایجاد نکرده بلکه این روند نگران کننده  
است. امیدواریم که دولت آقای رئیسی توفیق پیدا کند و بتواند موفق شود چون با 

توجه به مشکلاتی که اکنون پیش روی کشور وجود دارد، بعید است که آقای رئیسی 
بتواند با این تیم کاری را از پیش ببرد. این تیمی که ما از ایشان دیدیم، دولتی نیست 

که بتواند بر مشکلات فائق بیاید.
رئیسی باید خود را رئیس جمهور همه مردم بداند 

این فعال سیاسی اصلاح طلب در رابطه تاخیری که ایجاد شد در معرفی کابینه و 
معرفی برخی افراد به عنوان وزیر که از قبل در گمانه زنی ها اسامی شان مطرح نبود، 
اظهار داشت: آقای رئیسی باید بیاید در این زمینه شفاف سازی انجام دهد، این 
تاخیری که در معرفی کابینه اتفاق افتاد یا اسامی که قبلا مطرح بودند تیپ هایی 
مانند آقای رهبر که مسئولیت تیم اقتصادی را قرار بود عهده دار شود و در همه 
جلسات همراه ایشان بود یا آقای قاضی زاده هاشمی که بارها به صورت جدی در 
رسانه ها برای وزارت بهداشت و درمان مطرح می شد یا اسامی دیگری که در ابتدا و 
بعداً جا به جا شدند، به نظر من این تاخیری که اتفاق افتاد یک ابهاماتی را ایجاد کرد 

و با این چینش آن ابهام ها افزایش پیدا کرد.
وی ادامه داد: اینطور نیست که ما فکر کنیم آقای رئیسی تحت فشار نبوده است، 
چون این کابینه با توجه به شرایط کشور و نارضایتی که در جامعه وجود دارد و عدم 
مشارکت بیش از 50 درصد از مردم در انتخابات، چیده شده است، انتظار این بود 
که آقای رئیسی متفاوت عمل کند و صدای بیش از نیمی از جامعه که در انتخابات 

رأی ندادند را هم شنیده باشد.
امام بیان کرد: ایشان خودش هم می داند و البته این را بیان هم کرده است که باید 
خود را رئیس جمهور همه مردم بداند و اینطور نیست که فقط رئیس جمهور کسانی 

که به او رأی داده اند باشد. 

جواد امام:

کابینه معرفی شده بیشتر شبیه »کابینه احمدی نژاد« است

کاندیدای پوششی مزد زحماتش را گرفت؛

زاکانی در مسیر احمدی نژاد شدن 
»بهشت« سکوی پرش می شود؟

علیرضا زاکانی خیلی زود مزد زحمت کاندیدای پوششی بودن در انتخابات 
1400را از جریان انقلابی اصولگرا گرفت و راهی ساختمان بهشت شد. اما آیا او 

صندلی بهشت را مانند احمدی نژاد سکوی پرتاب می کند؟
مدرکی که دارد پزشکی هسته ای است؛ اما از بین لیستی که می توانست 
انتخاب کند، شهرداری تهران را انتخاب کرده است، سمتی که با مدرکش 
فرسنگ ها فاصله دارد؛ صحبت از »علیرضا زاکانی نماینده قم در مجلس 
یازدهم« است. او که در انتخابات 1400 در نقش نامزد پوششی برای ابراهیم 
رئیسی حضور داشت، سرانجام پاداش زحمات این مدتش را گرفت و شهردار 

تهران شد. 
منوی باز چند پُست مهم جلوی زاکانی

او مدتی قبل گفته بود که »در صحبت با رییس مجلس و رئیس جمهوری، 
ایشان پیشنهاد، وزارت رفاه، وزارت بهداشت و ریاست دفتر ریاست جمهوری 
را مطرح کردند«. اما از سوی اصولگرایان حاضر در شورای شهر تهران هم 
پیشنهاد شهرداری تهران را گرفته بود. حالا زاکانی بود و منوی باز که 4 گزینه 
پر و پیمان در آن داشت. او نهایتا به  دلیل آنچه »افزایش نارضایتی های مردم 
از شهرداری تهران و نیاز تهران به تحول فرهنگی و اجتماعی« خوانده گزینه 

شهرداری را انتخاب کرده است.
اینکه به زاکانی چنین پیشنهادهایی داده شود دور از ذهن نبوده و نیست؛ 
او در جریان انتخابات وفاداری خود را به جریان اصولگرایی و مهمتر از همه 
به ابراهیم رئیسی نشان داده است. او همان روزی که علی لاریجانی برای 
ریاست جمهوری ثبت نام کرد، سریع و فوری به وزارت کشور رفت تا همانجا 
برای لاریجانی رجزخوانی کند. او در بیان دلیل ثبت نامش گفت که »تصمیمم 
تا دیروز نیامدن بود و همه تلاش خود را معطوف به تبیین شرایط سخت کشور 
و انسجام جبهه انقلاب نمودم، اما آرایش جدیدی در صحنه رقابت شکل گرفته 

است«.
کاندیدای پوششی مزد زحماتش را گرفت؟

به  اهتمام  با  و  انقلاب  نیاز جبهه  به  پاسخ  که »در  بود  او همچنین گفته 
برای  انقلاب  جبهه  نیاز  قاعدتا  بیایم«؛  میدان  به  پذیرفتم  وحدت،  منطق 
ریاست جمهوری شخصی در حد زاکانی نبوده و تنها نیازی که احتمالا برای 
حضور او بوده، همان نقش پوششی و زبان منفصل رئیسی در مناظره ها بود؛ 
نقشی که او بر عهده گرفته بود درگیری لفظی با رقبای نه چندان قدرتمند 
رئیسی بود تا حملات تند و بعضا فراتر از دایره اخلاق، از زبان رئیسی نباشد و 

هزینه آن را در جامعه زاکانی بدهد و نه رئیسی.
اقدامی که باعث شد تا در جریان مناظره های انتخاباتی او به عنوان نامزد 
بداخلاق و شبیه ترین به احمدی نژاد شناخته شود. اما از سوی دیگر او احتمالا 
تصور نمی کرد که شورای نگهبان علی لاریجانی و اسحاق جهانگیری را از دایره 
رقابت ها کنار بزند، شاید برای همین ثبت نام کرده بود. شاید همین ها باعث 
شده تا به گفته خودش رئیسی سه پست مهم را جلوی پای او بگذارد تا انتخاب 

کند.
قانون بخاطر زاکانی تغییر کرد؟

اما در انتخاب شهردار هم اصولگرایان برای او سنگ تمام گذاشتند؛ یعنی در 
حالی که مدرک شهردار باید مرتبط به امور شهری باشد و او مدرکش پزشکی 
هسته ای است، شورای شهری ها توانستند پزشکی هسته ای را به مدیریت 

شهری ربط دهند که در نوع خود دستاورد بزرگی محسوب می شود.
پرویز سروری عضو شورای شهر تهران در یک برنامه تلویزیونی در پاسخ به 
اینکه زاکانی چه تخصصی برای مدیریت شهری دارد؟ گفت که »ایشان سه 
دوره نماینده مجلس بوده؛ ریاست مرکز پژوهش های مجلس بوده و بر نظام 
مسائل تهران اشراف دارند. به علت اینکه در بسیج دانشجویی مسئولیت 
داشتند دست بسیار پری از نیروهای انسانی دارند که در زمان خود ایشان 
توانستند علم و جهاد را با هم تلفیق کنند. یکی از با بزرگترین شبکه نیروی 

انسانی زبده در اختیار ایشان است«.
او همچنین درباره ارتباط مدرک زاکانی که پزشکی هسته ای دارد با مدیریت 
با مذاکره با مجلس و وزارت کشور  شهری گفته که »قانون اشتباه است و 
درصددیم مدرک پزشکی هسته ای هم جزو رشته های مرتبط با مدیریت شهری 

قرار دهند زیرا سلامت جامعه هم مهم است«.
شاید خود زاکانی هم، چنین توجیهی به ذهنش نمی رسید ولی کمی بعدتر 
سروری در مصاحبه با برنا، گفت که »بحث تغییر قانون نیست اتفاقا مصوبه 
نشان می دهد که نیاز به اصلاح قانون وجود ندارد. وزیر کشور وقت به معاون 
خود گفته است که بر اساس نیاز شهرها می توانید رشته هایی را اضافه کنید 
و سه مورد هم تا این لحظه اصلاح شده است. مثلا شهرداری در رشته آمار 
تحصیل کرده و روال ما را پیگیری کرده که با استدلال های لازم توانسته تصدی 
شهرداری را برعهده بگیرد. فردی در علوم کامپیوتر تحصیل کرده و برای تصدی 
او این مصوبه اصلاح شده و اصلا این کار سابقه دارد. وزیر کشور حتی به معاون 
عمرانی گفته که می تواند با نیاز شهرها این امر را اصلاح کند و نیازی به تائید 
دولت، مجلس و... نیست. همین الان چند پزشک و دندانپزشک شهردار 
شده اند. آقای طلوعی دندانپزشک است. چگونه شهردار شدند؟ با همین 
قانون بوده است«. او در نهایت انتقادات به نحوه شهردار شدن زاکانی را به 
فضاسازی ربط داد: »مقداری فضا سازی انجام شده است و برخی ها جیغ 

بنفش می کشند«.
سال متفاوت برای زاکانی

در  او  مثلا  است؛  شده  متفاوت  زاکانی  برای  مسائل  خیلی  سال 1400 
سال های 92 و 96 برای ریاست جمهوری ثبت نام کرده بود و صلاحیتش رد 
شده بود؛ اما امسال صلاحیتش تایید شد. اتفاقی که موجب تعجب خیلی ها 
شد.  حالا زاکانی 15 ماه پس از اینکه از طریق قم توانسته بود دوباره وارد 
مجلس شود، با استعفا از نمایندگی قم، به شهرداری تهران می رود. اتفاقی که 

بسیاری آن را پشت پا به رایی می دانند که مردم قم به او داده اند.
زاکانی همچنان در مسیر احمدی نژاد شدن

یاد  را  بسیاری  انتخاباتی  مناظره های  هنگامه ی  در  زاکانی  رفتار  گرچه 
احمدی نژاد انداخت، اما رفتار او هم باز یاداور احمدی نژاد است. البته که 
احمدی نژاد پیش از ریاست جمهوری سابقه نامزدی در ریاست جمهوری و 
نمایندگی مجلس را نداشت. اما او توانست با حمایت اصولگرایان به شهرداری 
تهران برود و آنجا سکوی پرتابی شود برای ریاست جمهوری. حالا اما زاکانی با 
سابقه 4 بار نمایندگی مجلس و یک بار نامزدی در ریاست جمهوری به شهرداری 

تهران، محل سکوی پرتاب اصولگرایان برای ریاست جمهوری می رود.
البته احمدی نژاد این برتری را نسبت به او داشت که سابقه کار اجرایی در حد 
استاندار را در کارنامه اش وجود داشت. اما زاکانی چنین نیست. به هر شکل 
او راهی سکوی پرتاب می شود تا در کنار ریاست جمهوری ابراهیم رئیسی و 
مجلس به ریاست قالیباف در یک ساختار یکدست کار کند؛ این بار دیگر خبری 
از دولت سایه و پنهان و غیره نیست؛ آنها می توانند به راحتی کار کنند؛ شاید هم 
شهرداری تهران به جای سکوی پرش پله ترقی شود و زاکانی گام به گام پیش 

برود؛ اما هر چه که هست زاکانی انتخاب خوبی داشته، لااقل برای خودش.

"رضا سیمبر" استاد روابط بین الملل گفت: یک سیاست خارجی موفق نگاهی 
هوشمند و همه جانبه به محیط پیرامونی اش دارد. به تعبیری دقیق تر، بسته به 
جغرافیا و ساختار اقتصادی و فرهنگی هر کشوری، سیاست خارجی متناسب 
با خودش را تدوین و عملیاتی می سازد. کشور ما  با داشتن 15 همسایه در 
محیط پیرامونی اش از ظرفیت بسیار بالایی برای ارتقای روابط گسترده اقتصادی 
و تجاری برخوردار است. موقعیت جغرافیایی کشور که وصل دهنده شمال) 
به جنوب)کشورهای عربی حاشیه خلیج  و قفقاز(  کشورهای آسیای مرکزی 
فارس( و از سوی دیگر مرکز ارتباطی شرق به غرب) پاکستان و افغانستان و هند 
و چین به سمت ترکیه و قاره سبز اروپا( بی گمان یک فرصت و مزیت بزرگ است. 
بالفعل سازی این ظرفیت چه بسا می تواند حتی در مساله تحریم های بین المللی 
بخش مهمی از نیاز های اقتصادی و تجاری کشور را برآورده سازد. با عطف به 
همین اهمیت، همواره توسعه روابط همسایگی به عنوان مقدمه توسعه روابط 
در سیاست خارجی مورد توجه دولت های مستقر در طی چهار دهه اخیر بوده 
است. در همین راستا دولت سیزدهم و رییس جمهوری محترم کشور چه در طول 
شعارهای انتخاباتی و چه بعد از رسمی شدن حضورش در پاستور از علاقه مندی 
و اولویت سیاست خارجی دولت اش برای گسترش مناسبات اقتصادی سخن 
گفته است. در همین خصوص در گفت و گو با دکتر "رضا سیمبر" استاد تمام 
روابط بین الملل دانشگاه گیلان، زمینه و ظرفیت های توسعه همسایگی را در 

سیاست خارجی دولت سیزدهم جویا شده ایم.
الزامات یک سیاست خارجی موفق

سیمبر درباره استراتژی توسعه روابط همسایگی و پیشنهاداتی برای ارتقای 

روابط در محیط پیرامونی کشورمان آن هم در شرایط خطیر کنونی؛ اظهار داشت: 
یک سیاست خارجی موفق نگاهی هوشمند و همه جانبه به محیط پیرامونی 
اش دارد. به تعبیری دقیق تر بسته به جغرافیا و ساختار اقتصادی و فرهنگی هر 
کشوری، سیاست خارجی متناسب با خودش را تدوین و عملیاتی می سازد. در 
همین خصوص باید گفت که در روابط همسایگی کشور با دو دسته کشورهای 
عربی و غیر عربی مواجه هستیم. در واقع در مساله همسایگی میان کشورهای 
عربی با غیر عربی تفکیک قایل شویم. تفکیک از این جهت که جهت گیری و 
سمت و سوی سیاست خارجی کشورهای عربی نسب به کشورمان متفاوت از 
کشور های بر فرض مثال حوزه آسیای مرکزی و قفقاز و حتی افغانستان و ترکیه 
است. مساله رقابت های دیرینه میان ایران و عربستان خواسته و ناخواسته بر 
سیاست خارجی کشورمان در حوزه همسایگان عرب تاثیرمی گذارد. برای همین 
در توسعه روابط همسایگی با کشورهای عربی نباید نقطه آغاز مسایل استراتژیک 
و حاد سیاسی و امنیتی باشد که بیشتر برای هر دو کشور دافعه دارد. آنچه در 
روابط بین الملل تحت عنوان نظریه کارکردگرایی )functionalism( مطرح است 
باید الگو و محور روابط با دولت های عربی باشد. این نظریه به روشنی می گوید که 
برای آغاز روابط باید از حوزه های نرم مثل مسایل ورزشی، همکاری های علمی 
دانشگاهی، رویداد های فرهنگی، تجاری و اقتصادی شروع کرد و به تدریج با 
تقویت این حوزه ها به سمت برقراری و توسعه روابط سیاسی و امنیتی حرکت 
کرد. در واقع باید عمل گرایی را محور و اساس کار قرار داد. حقیقت ماجرا این 
است که در روابط با کشورهای عربی سیاست گرایی و به عبارتی سیاست زدگی 
حاکم بر روابط دو کشور از سوی طرفین حاکم بوده که امید بر این است که با 

تدبیر تیم دیپلماسی دولت رییسی این گره روابط به شکل اساسی باز شود و منافع 
همسایگی عاید هر دو ملت شود.

پیشنهاداتی  برای گسترش روابط با حوزه کشورهای خزر و آسیای مرکزی
این استاد روابط بین الملل با بیان توصیه و پیشنهاداتی به منظور گسترش 
روابط با حوزه کشورهای خزر و آسیای مرکزی؛ بیان داشت: در آسیای مرکزی و 
حوزه قفقاز مانع و عامل بازدارنده قوی و بزرگی برای گسترش روابط حداقل به 
اندازه حوزه کشورهای عربی وجود ندارد. ایران از روابط خوب و پایداری با این 
دست از کشورها دارد. ولی باید گفت که برای تعمیق روابط باید سراغ مسایل 
اقتصادی، تجاری و همکاری های علمی و صنعتی کرد. اساسا پایه ومبنای 
گسترش روابط سیاسی در گسترش مناسبات اقتصادی است.  بدون داشتن 
مراودات بالای تجاری، روابط سیاسی در حاشیه قرار می گیرد. مساله هم تکمیلی 
های اقتصادی) economic complementary( باید حاکم بر روابط ایران با حوزه 
آسیای مرکزی و قفقاز باشد. به صورت موردی سه استان شمالی ایران)گیلان، 
مازندران و گلستان( می تواند بازار گل و گیاه این مناطق را پوشش دهند و این 
ظرفیت واقعا در این سه استان کشور وجود دارد. باید این نگاه و رویه در دستگاه 
دیپلماسی حاکم شود که برای گسترش روابط سراغ زمینه و ظرفیت های تجاری 
و تولید برود و در غیر این صورت صرف گسترش روابط سیاسی عایده اقتصادی 

چندانی برای کشور ایجاد نمی کند.
مشکلات و موانع در مرزهای شرقی

در مساله گسترش توسعه روابط همسایگی یکی از موانع، محیط تقریبا نا امن 
کشور به خصوص در مرزهای شرقی کشور و به صورت موردی افغانستان است. این 
کشور امروز سخت درگیر منازعه طالبان با دولت مرکزی است. سیمبر در پاسخ به 
این سووال که  برای مدیریت این مساله و جلوگیری از افزایش تهدیدات از این ناحیه 
علیه منافع و امنیت ملی کشور باید چه استراتژی اتخاذ کرد؛ گفت: ریشه تحولات 
سیاسی و نظامی در افغانستان حداقل سابقه ای سه دهه ای دارد. منازعه در این 
کشور دیرپاست و واقعیتی به نام طالبان منبع تهدید و بی ثباتی در این کشور است. 
طبیعی است که بنا به اقتضائات جغرافیای سیاسی افغانستان باید رویکردمان در این 
کشور امنیتی و سیاسی باشد. در واقع در وهله اول اجازه تهدید زایی از مرز افغانستان 
به داخل کشور داده نشود. برای این مساله بایستی استراتژی هوشمند به کار گرفت. 
این حقیقت را پذیرا باشیم که ماهیت گروه های تروریستی حداقل در کوتاه مدت 
قابل تغییر نیست و این گروه ها شاید در شکل و ظاهر یک تغییراتی را تجربه کرده 
باشند اما ذهنیت و بینش آن ها به سختی قابل تغییر است. در گفت وگو با یکی از 
دانشجویان که اهل ولایت بلخ در افغانستان است، این پرسش را طرح کردم که این 
موضوع حقیقت دارد که طالبانی ها اخیرا دست به خرید دختران جوان زده است و 
این گروه زنان را مورد تعرض قرار می دهد. پاسخ آری بود و این حقیقت کوچک نشان 
از این دارد که نباید تصور این موضوع را داشت که طالبان امروز با طالبان گذشته 
فرق کرده است. ضمن اینکه این گروه دارای عقاید ضد شیعی است و طبیعی است 
که در صورت قدرت گیری می تواند تهدیداتی را مثل سابق متوجه کشورمان سازد. 
علاوه بر این باید گفت که راه  برون رفت از  شرایط کنونی در افغانستان، رفرم و اصلاح 
دولت فعلی افغانستان است که گرفتار فساد، رانت و بی عدالتی شده است. جمهوری 
اسلامی ایران با توجه به پیوند های عمیق فرهنگی و ارتباطات مناسب سیاسی می 

تواند به سهم خود تسهیل گر این مسیر برای دولت و ملت افغانستان باشد.

گفت و گو با کارشناس روابط بین الملل؛

دولت سیزدهم و چگونگی تعامل با کشورهای همسایه

یک کارشناس مسائل افغانستان تاکید کرد: اکنون ریسک 
برخورد با طالبان بیش از هر زمان دیگری شده و انگیزه نظامی 
هم برای برخورد با طالبان از سوی کشورهای دیگر از بین رفته 
است. در واقع، شرایط کنونی موجب شده تا همه برای حل 

مسائل شان به سمت تعامل با طالبان بروند.
»جعفر حق پناه« درباره آخرین وضعیت سیاسی و میدانی 
معادلات  برآیند  افغانستان  داخلی  تحولات  افغانستان گفت: 
دولت  اگر  است.  بین المللی  و  منطقه ای  سطح  در  قدرت 
افغانستان سقوط کند، می توان به این نتیجه رسید که جریان 
از حمایت منطقه ای و بین المللی  برانداز دولت مرکزی کابل 
برخوردار است کمااینکه پیشروی های طالبان بدون حمایت 

برخی از کشورهای منطقه و فرامنطقه ای ممکن نبوده است.
وی با بیان اینکه من هنوز به این نتیجه نرسیده ام که کابل 
قدرت را یکسره قدرت در اختیار طالبان قرار دهد، اظهار داشت: 
شرایط بسیار سختی هم پیش روی دولت مرکزی افغانستان و 
هم طالبان قرار دارد و با آنکه اکنون اکثریت افغانستان در اختیار 
طالبان است، این گروه برای آنکه بتواند بر تمامی این کشور 
مسلط شود و قدرت را در کوتاه مدت در اختیار بگیرد، کار بسیار 

سختی دارد.
اینکه طالبان یک  بیان  با  بین الملل  این کارشناس مسائل 
این مسئله  و  دارد  را  افغانستان  در  زمامداری  ناکام  تجربه  بار 

درس های زیادی به آنها داده است، تصریح کرد: تجربه ناکام 
قدرت  تنها  که  بفهمند  آنها  تا  شده  موجب  طالبان  پیشین 
نظامی کافی نیست بنابراین آنها همزمان با تصرف شهرها و 
در کنار تلاش نظامی، دست به پاره ای از اقدامات منطقه ای و 

بین المللی برای کسب مشروعیت می زنند.
استراتژی طالبان تسلط بر مناطق مرزی و بستن راه های 

مواصلاتی است
حق پناه استراتژی طالبان را تسلط یافتن بر مناطق مرزی و 
بستن راه های مواصلاتی و ترانزیتی عنوان کرد و گفت: طالبان 
تاکنون تمامی مناطق مرزی را در اختیار خود قرار داده که این 
کار را هم برای دولت مرکزی و هم سایر کشورها برای کمک رسانی 
دشوار می کند که نشان از جاه طلبی آنها است. وی با بیان اینکه 
ایران مانند فراه، هلمند و نیمروز را  طالبان ولایت های مرزی 
تحت تسلط خود قرار داده است، ابراز داشت: از روزهای گذشته 
شاهد سیل آوارگان به سمت ایران و مناطق مرزی همچون زابل 
و نهبندان بوده ایم که به نظر من، این ابتدای کار است و بر میزان 
آن افزوده خواهد شد و مشکلات بیشتری در پیش خواهیم 

داشت.
توسط  قندهار  و  هرات  تصرف  درباره  دانشگاه  استاد  این 
طالبان و تاثیر این مسئله بر صحنه میدانی افغانستان بیان کرد: 
طالبان با تصرف هرات و قندهار نشان داد که از نظر عملیاتی در 
شرایط برتری کامل نسبت به دولت مرکزی افغانستان در تسلط 
بر شهرها و ولایت های پیرامونی این کشور دارد. اکنون فقط 
ولایت های مرکزی افغانستان توسط طالبان تصرف نشده اند 
که نوعی حالت محاصره گونه نیز دارند و تنها راه ارتباطی این 

مناطق، راه هوایی است.
طالبان سه تا شش ماه آینده

به سمت تصرف کابل نمی رود
حق پناه با بیان اینکه تصرف هرات و قندهار ناتوانی دولت 
مرکزی و ارتش افغانستان را نشان داد، یادآور شد: سقوط هرات و 
قندهار اعتماد به نفس دولت مرکزی و ارتش افغانستان را کاهش 
و بر اعتبار و قدرت طالبان افزود. این مسئله موجب افزایش 
بر صحت حرف های  و  کابل شد  از دولت  و  مشروعیت زدایی 
طالبان مبنی بر عدم اقتدار دولت و ارتش افغانستان افزود. وی 
از هر زمان  با طالبان بیش  اکنون ریسک برخورد  ادامه داد: 

دیگری شده و انگیزه نظامی را هم برای برخورد با طالبان از سوی 
کشورهای دیگر از بین رفته است. در واقع، شرایط کنونی موجب 
شده تا همه به سمت تعامل با طالبان برای حل مسائل شان 
بروند. این کارشناس مسائل افغانستان در پاسخ به این سوال 
که طالبان چه زمانی به سمت تصرف کابل حرکت خواهد کرد، 
عنوان کرد: فکر نمی کنم طالبان تا حداقل سه تا شش ماه آینده 
به سمت تصرف کابل برود چراکه مسئله فقط نظامی نیست بلکه 
تصرف کابل نیازمند سازوکارها و تمهیدات دیگری است مگر 
آنکه تمامی راه های پیشروی خود را بسته ببیند و مزیت نظامی 

خود را نسبت به سایر مزیت هایش برتر بداند.
آمریکا می خواهد مسئله افغانستان به یک موضوع 

منطقه ای تبدیل شود
حق پناه درباره رویکرد طالبان در تصرف شهرها و مناطق نیز 
گفت: طالبان سعی می کند چهره متفاوتی از خود نسبت به 
گذشته نشان دهد تا نقاط منفی مانند ضدیت با زنان، اقلیت ها، 
مذاهب و... را کمرنگ و حتی خنثی کند اما طالبان هر چقدر هم 
فرق کرده باشد، ملاحظات محلی، قومی و قبیله ای باعث بروز 
برخی رفتارها شده و باعث شده در بحران داخلی کنونی مسائل 
حالت شخصی، قومی و قبیله ای هم به خود بگیرند و گاهی 

همراه با خشونت باشند.
به  نسبت  آمریکا  رویکرد  درباره  ایرنا،  با  گفت وگو  در  وی 
افغانستان اظهار داشت: ایالات متحده به دنبال آن است که 
مسئله افغانستان از سطح بین المللی به یک موضوع منطقه ای 
تبدیل شود و اگر کشوری می خواهد از وضعیت کنونی یا امنیت 
افغانستان سود ببرد، هزینه آن را پرداخت کند و از سوی دیگر، 
نیروهای نظامی و دیپلمات هایش در افغانستان نیز دیگر مورد 

هدف واقع نشوند.
در  آمریکا  خارجی،  سیاست  مسائل  تحلیلگر  این  گفته  به 
هم  هزینه ای  تا  می کند  دنبال  را  درگیری  حداقل  افغانستان 
پرداخت نکند و از سوی دیگر، به دنبال مدیریت تنش در این 
کشور است. به عبارت دیگر، ایالات متحده در افغانستان از هیچ 
استراتژی ای برخوردار نیست و اقداماتش تاکتیکی است تا افقی 

از آینده پدیدار شود تا براساس آن، خود را تطبیق دهد.
چین تحولات افغانستان را عینک پاکستان نگاه می کند

حق پناه با اشاره به توافق دوحه میان آمریکا و طالبان گفت: 

آمریکایی ها در همان توافقی که با طالبان در دوحه انجام دادند، 
نشان دادند که به دنبال چه چیزی هستند یعنی اینکه طالبان 
از  هم  طالبان  دیگر،  سوی  از  و  نباشد  آمریکا  برای  تهدیدی 

تروریست های بین المللی داعش حمایت نکند.
وی درباره خبر منتشر شده مبنی به رسمیت شناختن طالبان 
در صورت سقوط کابل توسط این گروه اظهار داشت: این اعلام 
موضع از سوی چین به معنای دست برتر پاکستان در معادلات 
قدرت در افغانستان است. در واقع، این اعلام نظر چینی ها 
با عینک پاکستان  آنها تحولات افغانستان  نشان می دهد که 
نگاه می کنند و همه امور تحت نظر اسلام آباد است. این استاد 
دانشگاه با بیان اینکه طالبان و گروه های افراطی یک خطر بالقوه 
برای چین هستند، تصریح کرد: پکن با این اعلام حمایت در رفع 
تهدیدات پیش دستی کرد و نشان داد که منافع مشترکی را همراه 

با اسلام آباد در افغانستان تعریف کرده است.
بلوک همکاری های منطقه ای در مورد افغانستان شکل 

نمی گیرد
حق پناه درباره احتمال شناسایی طالبان از سوی سایر کشورها 
امارات  و  سعودی  عربستان  پاکستان،  بر  علاوه  کرد:  تصریح 
متحده عربی هم قبلا پاکستان را شناسایی کرده بودند و اکنون 
نیز احتمال دارد این کشورها به همراه برخی از متحدان شان 
مانند مصر طالبان را مجددا شناسایی یا حداقل مورد حمایت 

قرار دهند.
هم  پاکستان  درباره  منطقه ای  همکاری های  درباره  وی 
خاطرنشان کرد: همکاری های منطقه ای درباره افغانستان از 
سوی ایران، چین، هند و روسیه بسیار اندک بوده و این در حالی 
است که ظرفیت های زیادی میان این کشورها برای همکاری 
در مورد افغانستان وجود دارد که هنوز بالفعل نشده است. این 
رویکردهای مختلف  به  اشاره  با  افغانستان  کارشناس مسائل 
کشورهای منطقه نسبت به افغانستان ابراز داشت: هندی ها 
منافع خود را در بلوک آمریکا تعریف کرده اند. چین با پاکستان 
همراه شده و روس ها هم خود راسا عمل می کنند. هیچ هارمونی 
و هماهنگی ای میان کشورها درباره افغانستان و همکاری برای 
مقابله با گروه های افراطی – که به نوعی آنها را هم تهدید می کند 
– دیده نمی شود. در چنین شرایطی من فکر نمی کنم بلوکی از 
همکاری میان کشورهای منطقه در مورد افغانستان شکل بگیرد.

حق پناه کارشناس مسائل افغانستان ؛

انگیزه نظامی برخورد با طالبان در میان کشورها از بین رفته است
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چون ماه محرّم می  رسید، کسی پدرم را 
خندان نمی  دید ... چون روز دهم فرا می  

رسید آن روز، روز سوگواری و اندوه و گریه 
او بود.

یکشنبه -بیست وچهارم مردادماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5331

وسائل الشیعه، ج 10، ص 505

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به وضعیت 
مطلوب ذخیره سرم و اکسیژن در استان گفت: با اوج 
بیماری در موج پنجم گروه درمان به شدت خسته 

است.
 5 در  بستری  بیماران  آمار  قدیر  محمدرضا  دکتر 
بیمارستان کرونایی استان را 900 نفر خواند و افزود: 
روزانه بیش از 1200 بیمار به صورت بستری موقت 

پذیرش می شوند.
وی گفت: بیمارستان شهدا با 30 تخت به عنوان 

ششمین بیمارستان کرونایی استان تجهیز شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان تصریح کرد: 
اگر قرار بود بستری موقت انجام نشود بیمارستان ها 
دست  از  را  کرونایی  بیماران  درمان  در  خود  توانایی 

می دادند.

با تعطیلی مصوب چرخه سرایت ویروس 
شکسته خواهد شد

دکتر قدیر با اشاره به بستری 40 مادر باردار مبتلا 
به کرونا افزود: بیمارستان فرقانی با گروه ویژه، درمان 
مادران باردار را در دستور کار دارد و در حال حاضر 4 
مادر باردار هم در بخش مراقبت های ویژه )آی سی یو( 
این بیمارستان بستری هستند. وی به تعطیلی شش 
روزه مصوب ستاد مقابله با کرونا هم اشاره کرد و افزود: 
تعطیلی ایده ال برای مهار بیماری 10 تا 14 روز است، 
اما اگر مردم همکاری کنند با همین تعطیلی مصوب، 

چرخه سرایت ویروس شکسته خواهد شد.
عزاداری به صورت مجازی و در منازل برگزارشود

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از مردم خواست 
صورت  به  را  محرم  شب های  و  روز ها  ها ی  عزاداری 

مجازی و در منازل برگزار کرده و درصورت حضور در 
مراسم عزاداری حتما دستورالعمل های بهداشتی را به 

صورت جدی رعایت کنند.
20 هزار واکسن جدید به قم می آید

نیز  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون   
گفت: 2٠ هزار دوز واکسن جدید از تهران بارگیری 
شده، و در حال انتقال به قم است. سیامک محبی 
افزود: 15 هزار دوز واکسن از نوع واکسن ایرانی برکت 
و 5 هزار دوز نیز واکسن چینی سینوفارم است. وی 
ادامه داد: : مراحل واکسیناسیون در قم با قدرت در 
حال انجام است و جای نگرانی نیست . محبی ابراز 
امیدواری کرد که با همراهی گروه های سنی بتوانیم، 
در روند شتاب دهی به این امر بکوشیم. تاکنون 269 

هزار و 9٠٣ دوز واکسن در قم تزریق شده است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

ذخیره سرم و اکسیژن در استان قم کافی است

نماینده مردم رودبار درباره استعفای زاکانی با هدف تصدی شهرداری تهران گفت: 
انتخابات میان دوره ای مجلس برگزار نمی شود و در صورت قبولی استعفا، مردم قم تا 

سه سال از داشتن نماینده محروم هستند.
»مهرداد گودرزوند چگینی« در نشست علنی  روز شنبه مجلس شورای اسلامی در 
مخالفت با استعفای »علیرضا زاکانی« از سمت نمایندگی مردم قم و مرکز پژوهش های 
مجلس با هدف تصدی ریاست شهرداری تهران،  گفت:  طبق اصل 84 قانون اساسی 
نمایندگان در برابر ملت ایران مسوولیت دارند. اصل 85  نمایندگانی را قائل به شخص 
می داند و براساس اصل 67 قانون اساسی نمایندگان قسم یاد کرده اند که پاسدار 

حریم اسلام و نگهبان دستاوردهای جمهوری اسلامی، انقلاب و ملت باشند.
نماینده مردم رودبار افزود: این استعفا سبب شده موارد قانونی در سه اصل مهم 
قانون اساسی زیرپا گذاشته شود. از طرفی  گناه مردم قم برای اعتماد به شما چیست؟ 
هزینه برگزاری یک دوباره انتخابات را محاسبه کرده اید؟ آیا به تبعات کوچ خود از 
جایگاه نمایندگی به شهرداری تهران فکر کرده اید؟ وی با بیان اینکه دیگر انتخابات 
میاندوره ای برای مجلس وجود ندارد و تا پایان دوره مردم قم از یک نماینده محروم 
خواهند بود،  ادامه داد: شما در سخنرانی ها و در بخش های مختلف برای گرفتن 
آرای مردم سخنرانی کرده و تعهد دادید که در دوره نمایندگی بتوانید در سطح ملی 

و حوزه انتخابیه موثر شوید. اما  امروز با حضور در شهرداری و استعفای خود، این 
محرومیت برای مردم قم در سه سال باقیمانده بجا می ماند.چه کسی این مسوولیت 
را تقبل می کند؟ گودرزوند چگینی با بیان  اینکه در متن استعفا تفسیرهای مختلفی 
وجود دارد،  گفت: بیان مقام معظم رهبری قابل تفسیر نیست. ایشان خیلی روشن و 
شفاف نمایندگان را از حرص برای گرفتن پست منع کردند. از طرفی پست گرفتن در 
شهرداری تهران نیازمند رایزنی است و نمایندگان عزیز یقین داشته باشید که گرفتن 

پُست در میان اعضای شورای شهر تهران، با استقبال شورا روبرو نیست.
وی با اشاره به تناسب شغل با شاغل گفت: با پیام رهبر معظم انقلاب تکلیف 
نمایندگان مشخص شد. چگونه می شود فردی نماینده مجلس باشد و ادعای انقلابی 

بودن داشته باشد، اما فرمایشات مقام معظم رهبری را به نفع خود تفسیر کند.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: معتقدم این تفسیرها فقط برای منافع شخصی 
جایگاه دارد. لذا انتظار دارم با توجه به جایگاهی که دکتر زاکانی در مجلس دارند و 
اینکه یکی از جایگاه های مهم یعنی مرکز پژوهش ها توسط هیات رییسه به وی واگذار 
شده است، با این استعفا موافقت نکنید. در ادامه نمایندگان با استعفای »علیرضا 
زاکانی« از سمت نمایندگی مردم قم و ریاست مرکز پژوهش های مجلس با 148 رای 

موافق و 99 رای مخالف، موافقت کردند.

نمایندگان مجلس با استعفای زاکانی موافقت کردند؛

مردم قم تا سه سال از داشتن نماینده محروم شدند

به تدابیر و تمهیدهای پیش بینی شده  برای عزاداری های  با اشاره  استاندار قم 
تاسوعا و عاشورای حسینی گفت: بر اساس ابلاغیه  صورت گرفته، دسته روی دراین 
ایام ممنوع است، و عزاداری ها در فضای باز و با رعایت پروتکل های بهداشتی انجام 
خواهد شد.  بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که 
به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: دراین جلسه پیشنهادهایی برای تعطیلی ایام پیش رو و منع ترددها مطرح 
شد. وی ادامه داد: مقرر شد، سخنگوی ستاد ملی کرونا جزییات این تعطیلی ها را 

اعلام کند تا اقناع افکار عمومی و اطلاع رسانی صورت بگیرد.
منع تردد بین استانی در ۶ روز تعطیلی کرونایی

وی تصریح کرد: منع ترددها بین استانی خواهد بود، نقطه شروع و پایان آن نیز 
در ایام پیش رو و قبل از تعطیلی های تاسوعا و عاشورا دقیقا مشخص خواهد شد.

 سرمست بیان داشت: روز یکشنبه 31 مردادماه شروع کار خواهد بود، اداره ها 

و دستگاه های دولتی، خدماتی که ضروری است را ارائه می دهند، ولی اداره ها، 
هستند.  تعطیل  هستند،  امدادی  خدماتی  و  ضروری  که  اداره هایی  به استثنای 
استاندار قم خاطرنشان کرد: ظرفیت حمل و نقل عمومی نیز یک سوم خواهد بود، 
و خودروهای شخصی هم منع تردد دارند و در صورت تردد 20 میلیون ریال جریمه 
می شوند. سرمست یادآور شد: بر اساس ابلاغیه ای که صورت گرفته، دسته روی در 
قم ممنوع است و عزاداری ها نیز در فضای باز و با رعایت پروتکل های بهداشتی صورت 
خواهد گرفت.  وی در ادامه افزود: دراین جلسه همچنین پیشنهاد شد، درصورت 
تعطیلی، برای جبران خسارت هایی که به مشاغل وارد شده، تصمیم هایی اتخاذ شود. 
استاندار قم همچنین در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه با توجه به تفویض اختیار داده 
شده به استاندارها، تکلیف مرخصی کارمندان در این ایام چیست؟ بیان کرد: در این 
دوره تعطیلی عملا دستگاه های اداری هم تعطیل هستند، ولی مرخصی کارکنان 

ممنوعیت خواهد داشت، و اگر اداره ای تعطیل است، مرخصی نیز معنا ندارد.

استاندارقم اعلام کرد:

ممنوعیت دسته روی درتاسوعا و عاشورای حسینی 

طرح:سجاد جعفری

همه دوباره علیه کرونا 

ماجرای فیلم ترانزیت واکسن  کرونا از ایران چه بود؟
به  معاون فنی گمرک گفت: فیلم واکسن های صادراتی که در فضای مجازی منتشر شده است مربوط 
واکسن های کشور دیگری است که در حال ترانزیت از ایران است. مهرداد جمال ارونقی در حاشیه بازدید معاونین 
دادستان تهران از انبار های گمرک درباره ویدئوی منتشر شده در فضای مجازی از واکسن هایی که در حال خروج 
از کشور بودند گفت: محموله ای که تصویر آن در فضای مجازی پخش شده از ابتدا تا انتها مسیرش مشخص 
بوده و روی جعبه هایی که در ویدئو ها دیده می شود آدرس از چین به کاراکاس درج شده است. وی افزود: این 
محموله تنها برای جابجایی از یک پرواز به پرواز دیگر به مدت چند ساعت در انبار های ما نگهداری و در ایران تنها 
عملیات انتقال این دارو به پرواز بعدی انجام شده است. ارونقی تاکید کرد: این واکسن ها متعلق به کشور ایران 

نبوده و گمرک فقط به عنوان یک امانت دار موظف بود تا این واکسن ها را در مسیر ترانزیت قرار دهد. 

روز سیاه کرونا در قم با فوت 18 بیمار
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به بیست و سوم مرداد ماه 14٠٠، 18 بیمار 
کرونایی جان خود را از دست دادند و کماکان قم در بحران به سر می برد.به گزارش روز شنبه ایرنا از روابط عمومی 
دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید 19 در قم، افزود: در 24 ساعت 
منتهی به بیست و سوم مردادماه سال جاری، 18٠ نفر با علایم ابتلا به کرونا پذیرش و از این تعداد 14٣ نفر 
بستری شدند.وی اضافه کرد: در این مدت 82 بیمار بهبود یافته نیز مرخص شدند.وی ادامه داد: در حال حاضر 
879 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که 2٠٠ نفرشان بدحال هستند.قدیر گفت: در 
24 ساعت منتهی به بیست و سوم مردادماه،  994 تست از شهروندان قم گرفته شده است که 472 مورد مثبت 

بوده است.به گفته وی، تاکنون 269 هزار و 9٠٣ دوز واکسن کرونا به شهروندان قم تزریق شده است.

زاکانی:دفترم در قم تعطیل نمی شود
علیرضا زاکانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز شنبه 23 مرداد در جریان 
بررسی استعفای خود از نمایندگی مجلس به دلیل انتخاب او از سوی شورای شهر به عنوان شهردار تهران با 
بیان اینکه گرچه امروز به ضرورت جابجایی سنگر جهاد، از نمایندگی مردم قم استعفا می دهم و از این بابت 
شرمنده همه این عزیزان بویژه مراجع عظام تقلید و علما هستم، به لطف الهی و مدد حضرت فاطمه معصومه 
)س( ارتباطم را با متن مردم قم و طلاب و علما و فضلا و مراجع عظام تقلید حفظ خواهم کرد تا این مسیر فیض 
را برای خود نگاه دارم، اظهار داشت: لذا دفتر کنونی ام در قم تعطیل نخواهد شد و در صورت حضور در جلسات  
هیئت دولت، به عنوان عضوی کوچک، مطالبات و نیازهای اساسی مردم عزیز، بصیر و صبور و قدرشناس قم 

را با مشورت 

مصطفی کواکبیان به دیدار مهدی کروبی رفت
مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری، از دیدار خود با مهدی کروبی خبر داد. کواکبیان درباره این 
دیدار نوشت: چهارشنبه بیستم مرداد 1400 توفیق داشتم در منزل جناب حجه الاسلام والمسلمین حاج شیخ 
مهدی کروبی حدود دو ساعتی در خدمت ایشان بوده و با یار دیرین امام وانقلاب گفتگوی مفصلی داشته باشم 
. خوشبختانه )علیرغم ضعف جسمانی ( از روحیه بالا و ذهنی خلاق برخوردار است.وی در ادامه با اشاره به 
موضوع رفع حصر از محصوران  )میر حسین موسوی وخانم زهرا رهنورد وایشان(  گفتم این موضوع را بیش از 
ده بار در صداوسیما ومجلس و مصاحبه ها و کنگره ها  مطرح کرده ام  لذا خدا را شاکرم که این موضوع رو به 

پایان است.

نامه عارف به رئیسی در مورد حقوق اعضای هیات علمی 
محمدرضا عارف  رئیس کانون صنفی استادان دانشگاهی ایران در نامه ای به رئیس جمهور ضمن اشاره به 
تبعات عدم توازن حقوق اعضای هیات علمی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و پژوهشی تاکید کرد: عدم 
توجه به حفظ شئون نخبگان و نیروی انسانی ماهر و با دانش کشور، ملت ما را در آینده با چالش های جدی روبرو 
خواهد ساخت. عارف دربخشی از این نامه  تاکید کرده است عدم توانایی رقابت  علمی با کشورهای منطقه و 
فرامنطقه ای، کاهش کیفیت برونداد علمی کشور، از دست دادن فرصت ثروت آفرینی چند ده برابر در مقابل 
رقبای منطقه ای و جهانی ونیز الگوبرداری دانشجویان دکترا از اساتید جوان و دانش آموخته از طریق مهاجرت 

به سایر کشورها از ضایعات جبران ناپذیر این قبیل تصمیمات خواهد بود.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

بهره برداری از نخستین پروژه 
سرمایه گذاری تاپایان سال 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: نخستین پروژه سرمایه گذاری منطقه 
چهار شهرداری با کاربری مسکونی-تجاری در بلوار غدیر احداث می شود.

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اهمیت ورود سرمایه گذاران و نقش آنان در 
توسعه شهرها اظهار داشت: شهرداری مجموعه ای بوده که با پول مردم شهر 
را اداره می کند و با توجه به منابع محدود و لزوم افزایش پویایی شهر، نیازمند 

برنامه ریزی برای جذب سرمایه گذار هستیم.
وی با اشاره به تلاش های انجام شده برای جذب سرمایه گذار در منطقه چهار 
شهر قم تصریح کرد: نخستین پروژه سرمایه گذاری منطقه چهار شهرداری با 
کاربری مسکونی-تجاری در زمینی به مساحت هزار و 827 مترمربع با 10 طبقه 

روی پیلوت در کوچه 55 بلوار غدیر احداث می شود.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم اعتبار این پروژه سرمایه گذاری را 34 میلیارد 
تومان دانست و افزود: در این پروژه سهم شهرداری 37.5 درصد خواهد بود 
که اجرایی شده و تا پایان سال 1400 امید داریم عملیات عمرانی آن تکمیل 

شود.
وی از افزایش دو برابری بودجه منطقه در 6 سال گذشته خبر داد و گفت: با 
وجود این افزایش تلاش ما بر کاهش هزینه های جاری و افزایش هزینه های 
عمرانی بوده تا بتوانیم خدمات بهتری به مردم ارائه کرده و توسعه شهری 
را محقق کنیم که با توجه به شرایطی که وجود داشته و رکود ساختوساز، 
افزایش درآمدهای منطقه چهار شهرداری با ارائه خدمات گسترده محقق 

شده است.
اصفهانیان مقدم ادامه داد: در 6 سال گذشته عزم ویژه تری برای توسعه 
متوازن شهر قم و اجرای پروژه های متعدد عمرانی شکل گرفته و منطقه چهار نیز 
از اجرای این پروژه های توسعهای بی نصیب نبوده است؛ از اجرای باغ پرندگان 
و بوستان هزار هکتاری گرفته تا بلوار آیتالله بروجردی)ره(، تقاطع شهدای 
مدافع حرم، تقاطع نماز، تقاطع مدافعان سلامت و… بستر توسعه بیشازپیش 

زیرساخت های این منطقه بیش از گذشته فراهم شده است.
به گفته وی با توجه به کمبود جاذبه های گردشگری در شهر قم و لزوم تلاش 
برای تقویت امکانات تفریحی و گردشگری شهر و افزایش ماندگاری زائرین در 
شهر؛ یکی از اقدامات اساسی در منطقه چهار در راستای سند چشم انداز شهر 

قم، احداث بوستان 1000 هکتاری و باغ پرندگان بود.
 

مدیرمنطقه دو شهرداری قم :

منطقه دو امروز دیگر 
کم برخوردار نیست

مدیرمنطقه دو شهرداری قم گفت: امروز منطقه دو که محدوده بیش از هزار 
و 200 هکتاری شهر در بخش جنوبی خیابان توحید تا نیروگاه حرارتی را در 
خود جای داده، محل اجرای مهمترین و کلان ترین پروژه های شهری است که 
تحول شگرفی را در این منطقه محروم رقم زده و جهش عمرانی و اقتصادی را 

برای ساکنین فراهم کرده است.
برای  گذشته  سال های  در  شهرداری  تلاش های  به  اشاره  با  رحیمی  رضا 
کاهش محرومیت های مناطق کم برخوردار اظهار داشت: با تدوین برنامه جامع 
20 ساله و برش پنجساله آن با عنوان قم 1400 حرکتی پرشتاب در رشد و 

توسعه شهر قم خصوصاً مناطق محروم شهر آغاز شد.
وی نتیجه این برنامه را جهش اعتبارات و منابع و تبدیل قم به کارگاه بزرگ 
و 200  از هزار  بیش  که محدوده  دو  منطقه  امروز  افزود:  و  دانست  عمرانی 
هکتاری شهر در بخش جنوبی خیابان توحید تا نیروگاه حرارتی را در خود 
جای داده، محل اجرای مهمترین و کلان ترین پروژه های شهری است که تحول 
شگرفی را در این منطقه محروم رقم زده و جهش عمرانی و اقتصادی را برای 

ساکنین فراهم کرده است.
 مدیر منطقه دو شهرداری قم ادامه داد: پروژه های عظیم مجموعه پلهای 9 
دی، بلوار جمهوری اسلامی، بلوار شهدای روحانیت، توسعه بوستانها و فضای 
سبز، زیرگذر بلوار یادگار امام)ره(، خیابان رسول دادخواه و زیرگذر طباطبایی، 
اجرای نهضت آسفالت، احداث مجموعه ورزشی و… در این منطقه در حال 

حاضر در حال اجرا بوده و یا به بهره برداری رسیده اند.
به گفته وی با این اقدامات بستر رشد و توسعه منطقه بیش ازپیش فراهم شده 
و  املاک  ارزش افزوده  و  منطقه  درآمدهای  درصدی  حدود 400  افزایش  و 
مشاغل مردم هم مؤید همین مطلب است. رحیمی با بیان اینکه در خصوص 
فعالیتهای عمرانی، طی سالهای اخیر تلاش شد با احصاء نیازهای اقشار 
مختلف شهروندان، پروژه های منطقه محور اجرا شود، گفت: در منطقه دو 
شهرداری قم، سالانه حدود دو میلیارد تومان برای بهسازی جدول معابر هزینه 

شده است.
امامزاده شاه  اینکه بهسازی محیط های عمومی ازجمله  بر  تأکید  با   وی 
جمال)ع( از کارهای خیلی خوب بود خاطرنشان کرد: احداث بلوار جلال آل 
احمد، بهسازی آسفالت معابر، پیاده روسازی و اجرای اصلاح هندسی 24 
مورد از معابر پروژههای بزرگ اجراشده در سطح منطقه است. مدیر منطقه دو 
شهرداری قم تصریح کرد: به صورت میانگین سالانه 420 پروانه در منطقه دو 
صادر می شود که نشان می دهد طی سالهای اخیر نگاه مردم به این مسئله 

بهبود پیداکرده و از ساخت وسازهای غیرمجاز پرهیز می کنند.
وی میزان بافت فرسوده منطقه را موردتوجه قرار داد و یادآور شد: تا سال 
1395 بافت فرسوده مصوب در منطقه نداشتیم و با پیگیریهای انجام شده 
در حوزه شهرسازی، حدود 120 هکتار محدوده بافت فرسوده برای منطقه 
مشخص شد. رحیمی عنوان کرد: ساماندهی سکونتگاههای غیررسمی شامل 
250 هکتار از وسعت منطقه که حدود 21 درصد مساحت منطقه بوده نیز در 

دستور کار شهرداری است.
 وی ادامه داد: 120 واحد مسکونی در منطقه زیر دکل های برق قرار دارد که 
برای رفع مشکل ساکنین این محدوده با پیگیریهای انجام گرفته و مقرر شد از 
ظرفیت اراضی 32 و 48 هکتاری پردیسان برای ساماندهی و انتقال واحدهای 

مسکونی استفاده شود.
 

مدیر منطقه شش شهرداری قم خبرداد:

افزایش ۱۶ هزار مترمربع
 فضای سبز جدید 

مدیر منطقه شش شهرداری قم از افزایش 16 هزار مترمربعی فضای سبز 
جدید در منطقه 6 در سال جاری خبر داد.

سیدرضا حسینی با اشاره به اهمیت توسعه فضای سبز در سطح منطقه شش 
شهر قم اظهار داشت: با تلاش مجموعه مدیریت شهری در سال های گذشته 
جهادی در حوزه فضای سبز قم انجام گرفته است و سرانه فضای سبز با رشد 

قابل توجهی روبرو شده است.
وی با بیان اینکه از آسیبها و چالشهای اساسی منطقه کمبود سرانه فضای سبز 
است، ابراز کرد: در 6 سال گذشته در زمینه توسعه فضای سبز و احداث بوستان 
در منطقه کارهای زیادی انجام شده و در حال حاضر سرانه منطقه نسبت به 

سال های گذشته با رشد همراه بوده است.
مدیر منطقه شش شهرداری قم با تأکید بر اینکه روند توسعه فضای سبز در 
منطقه ادامه داشته و با توجه به تراکم بالای شهری و اینکه تمام زمین ها شخصی 

بوده و باید تملک شود، برنامه ریزی در این زمینه در حال انجام است.
به گفته وی با توجه به اینکه منطقه نوپا بوده و منفک شده از منطقه دو است 

روند شکل گیری توسعه نسبت به دیگر مناطق زمان بیشتری برده است.
برای سال 1400  انجام شده  براساس پیش بینی های  ادامه داد:  حسینی 
توسعه 16 هزار متر فضای سبز در کنار ناحیه دو در بلوار حمزه سیدالشهدا)ع( 

انجام خواهد شد.
وی احداث باغچه های طولی را موردتوجه قرار داد و افزود: در معابری که 
توسعه و تعریض انجام شده احداث باغچه طولی را آغاز کردیم که تنها در سال 

1399 حدود 6 هزار متر باغچه سازی طولی انجام شده است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :
بیشترمجروحین و فوتی های تصادفات موتورسواران هستند

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه متأسفانه حجم بالایی از تصادفات و به تبع آن 
مجروحین و فوتی های تصادفات استان مربوط به حوادث موتورسواران است، گفت: در بیش از 50 درصد 
تصادفات استان، موتورسواران پای ثابت این حوادث بوده اند. عباس با اشاره به حجم بالای موتورسیکلت 
در شهر قم اظهار داشت: بیش از 350 هزار موتورسیکلت در کلان شهر قم پلاک شده که این حجم از 
این وسیله نقلیه، نقش زیادی در تعداد و میزان تصادفات در استان را شامل شده است. وی با بیان اینکه 
متأسفانه حجم بالایی از تصادفات و به تبع آن مجروحین و فوتی های تصادفات استان مربوط به حوادث 
موتورسواران است، ابراز کرد: در بیش از 50 درصد تصادفات استان، موتورسواران پای ثابت این حوادث 
بوده اند. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، یکی از مشکلات ترافیکی شهر را مربوط به موتورسواران 
دانست و افزود: برای نخستین بار در کشور با همکاری پلیس راهور، به جای برخورد سلبی با راکبین 
متخلف موتورسوار، آموزش این راکبین به جای انتقال موتور به پارکینگ اجرایی شده است. وی با اشاره به 
آماده سازی اتوبوس آموزش ترافیکی در شهر قم تصریح کرد: این اتوبوس با حضور عوامل پلیس راهور در 
چهارراه ها حاضر و با برگزاری جلسه آموزشی و انتشار فیلم های مخاطرات موتورسواری ناایمن، موتورسواران 
متخلف را با قوانین و لزوم رعایت قوانین آشنا می کنند. ذاکریان با تأکید بر اینکه اجرای این طرح با استقبال 
مسئولان پلیس راهور کشور مواجه شده است، عنوان کرد: سردار هادیانفر در بازدید از این اتوبوس، از اقدام 
شهرداری قم در این زمینه تقدیر کردند و تأکیداتی برای الگوگیری سایر شهرهای کشور از این طرح شدند. 

 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۱4 دستگاه انواع خودرو و موتورسیکلت 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف 5 دستگاه انواع خودرو ، 9 دستگاه موتورسیکلت مسروقه در 
این استان خبرداد.  سرداربهادر اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت: طی 24 ساعت گذشته با تلاش 
بی وقفه مأموران انتظامی استان قم، 14 دستگاه انواع موتورسیکلت و خودرو مسروقه کشف شد.وی 
افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های پلیس،3 
دستگاه خودرو پراید، یک دستگاه خودرو پژو پارس، یک دستگاه وانت پیکان و 9 دستگاه انواع موتورسیکلت 
شناسایی، کشف و به مالباختگان تحویل شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم بر اهتمام پلیس در کشف 
وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و همچنین استمرار طرح هاي ارتقاء امنیت اجتماعي در راستای جلب 
رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار تاکید کرد. سردار اسماعیلی اضافه کرد: تیم های تخصصی پلیس آگاهی 
استان و فرمانده انتظامی شهرستان قم به صورت شبانه روزی در ایام محرم در خدمت شهروندان بوده و مردم 
می توانند با شماره تلفن 110 هرگونه اطلاعات و اخبار خود را در راستای برخورد با مجرمان و ارتقاء امنیت 

اعلام تا اقدامات لازم صورت گیرد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۲ تن آرد قاچاق
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف 2 تن آرد قاچاق در پی توقیف یک دستگاه نیسان در این استان خبر 
داد.  سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: عوامل پاسگاه جعفریه، یک دستگاه نیسان را در حوزه 
استحفظی توقیف کردند. وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودرو موصوف 50 کیسه آرد 40 کیلویی 
خارج از شبکه و قاچاق کشف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان خاطرنشان کرد: در این رابطه متهم 
دستگیر و تحویل مرجع قضائی استان شد. سرهنگ جعفریان اضافه کرد: پلیس با تمام توان و به کارگیری 
حداکثری امکانات خود با پدیده شوم قاچاق مبارزه خواهد کرد و شهروندان می توانند اخبار و اطلاعات 

خود را در این زمینه با شماره تلفن110 به پلیس گزارش دهند.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم :

قاچاقچی لوازم خانگی ۱.۹ میلیارد ریال جریمه شد
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از جریمه 1.9 میلیارد ریالی برای قاچاق لوازم خانگی خبر داد.

مهدی ریاضی در این خصوص گفت : مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در موقعیت 
اتوبان قم - تهران به یک دستگاه خودروی سواری مظنون و در بازرسی از این خودرو، محموله 140 همزن 
برقی، 7 دستگاه اتو بخار و 120 دستگاه میوه خشک کن به ظن قاچاق کشف و گزارش تخلف به اداره 
کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: با تشکیل پرونده، 
شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، پس از احراز تخلف، متهم را به ضبط 
محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت محکوم و با احتساب جزای نقدی بدل از ضبط خودرو، جمعاً حکم به 
پرداخت یک میلیارد و 930 میلیون ریال جزای نقدی صادر کرد و بر اساس قانون، محموله مکشوفه توسط 

مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی شد.

یکی از مراجع تقلید گفت: عزاداران همچون سال 
دستورالعمل های  رعایت  مقدم  خط  در  که  گذشته 
بهداشتی بودند، در شرایط کنونی نیز این مراقبت ها را 

مضاعف و فرصت بهانه جویی از مغرضان را بگیرند.
آیت الله نوری همدانی ظهر شنبه در سخنانی ضمن 
عزای  موسم  و  الحرام  محرم  ماه  رسیدن  فرا  تسلیت 
الحسین  اباعبدالله  حضرت  شهیدان  سالار  و  سرور 
با ابراز نگرانی از افزایش آمار مبتلایان به ویروس  )ع( 
رعایت  به  را  همگان  کشور،  در  آن  پیامدهای  و  کرونا 
دستورالعمل ها و پروتکل های بهداشتی توصیه کرد و 
انگاری و بی توجهی به رعایت  افزود: هر گونه سهل 
دستورالعمل های بهداشتی می تواند شرایط را از اینکه 

هست خطرناک تر کند.
لزوم بکارگیری همه امکانات برای مقابله با کرونا

اینکه مقابله  بر  تاکید  با  تقلید شیعیان  این مرجع   
جانبه  همه  و  دقیق  همکاری  بدون  کرونا  ویروس  با 

مردم امکان ندارد، تصریح کرد: از مسئولان محترم در 
بخش های مختلف نیز انتظار داریم با روحیه جهادی و 
تلاش شبانه روزی به منظور کاهش مشکلات ناشی از 
گسترش ویروس همه سعی و توان و امکانات را به کار 
گیرند همچنین از نیروهای مسلح، گروه های جهادی 
و بسیج نیز می خواهیم با همه توان و ظرفیت به کمک 

مسئولان و دولت و مردم بشتابند.
وی در ادامه با اشاره به اینکه اقامه عزای اهل بیت )ع( 
خاصه عزای حضرت سیدالشهدا )ع( از افضل اعمال 
است؛ مردم ما عاشق و دلداده امام حسین )ع( هستند 
افزود: این سرمایه بسیار ارزشمندی است که باید قدر 
آن را بدانیم؛ از همه عزاداران عزیز می خواهیم همچون 
سال گذشته که در خط مقدم رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی بودند، در شرایط کنونی نیز این مراقبت ها 
و  مغرضان  به  بهانه جویی  اجازه  و  کنند  مضاعف  را 

بدخواهان ندهند.

الله نوری همدانی افزود: ما نیز همچون سال  آیت 
گذشته برنامه عزاداری محرم را با رعایت کامل نکات 
بهداشتی و با حضور یک سخنران و یک مداح برگزار 
همه  رعایت  و  مسئولان  همت  با  امیدواریم  می کنیم. 
مردم بزودی شاهد ریشه کن شدن این ویروس منحوس 

باشیم.

توصیه آیت الله نوری همدانی به عزاداران حسینی و مسئولان:

اجازه بهانه جویی به مغرضان و بدخواهان ندهید

اداره کل دامپزشکی استان قم در گزارشی اعلام 
کرد: براساس نتایج ثبتی در سامانه ثبت بیماری های 
وقوع  گزارش  میزان  استان  دامپزشکی  دامی 
نسبت  سالجاری  بهار  فصل  در  دامی  بیماری های 
به مدت مشابه سال قبل به میزان 25درصد کاهش 
داشته است. به گزارش روز شنبه اداره کل دامپزشکی 
قم، براساس گزارش دفتر بهداشت بیماری های دامی 

در 4 ماهه اول سالجاری نسبت به چهار ماهه اول سال 
قبل میزان بروز بیماری های واگیر دامی مانند تب 
برفکی گاوی به میزان 28درصد، تب برفکی گوسفند و 
بز به میزان 82درصد لمپی اسکین به میزان 50درصد 
،طاعون نشخوارکنندگان کوچک به میزان 67درصد 
مانند  ها  بیماری  از  برخی  و  است  داشته  کاهش 
بیماری شاربن ، تب سه روزه و مشمشمه در استان 

هیچ کانون بیماری ثبت و گزارش نشده است. بر این 
اساس، افزایش پوشش مایه کوبی برخی از واکسن ها 
، کاهش تردد و جابجایی دام ، کاهش تردد و جابجایی 
دام ، افزایش رعایت مقررات بهداشتی قرنطینه ای  و 
دام  در  جابجاشده  های  دام  در  حمل  گواهی  اخذ 
های ورودی به استان از مهمترین دلایل کاهش وقوع  

بیماری ها می باشد.

اداره کل دامپزشکی استان قم :

بیماری های دامی در قم ۲۵ درصد کاهش یافت


